
وزارتراه:
وش برخورد می شود   با ایرلاین های گران فر

در روزهای گذشته شــاهد افزایش قیمت بلیت هواپیما از سوی برخی از 
ایرلاین ها و با تکیه بر رای دیوان عدالت اداری بودیــم، اما مدیرکل دفتر 
بازرسی و حقوق شهروندی وزارت راه  و شهرسازی می گوید مجوزی برای 
افزایش قیمت بلیت هواپیما صادر نشــده و در صورت تخلف شرکت های 

هواپیمایی با آنها برخورد قانونی می شود.
 در روزهای گذشــته قیمت بلیــت هواپیما که از خرداد ماه امســال ۲۹ 
درصد نسبت به تیر ماه ۱۴۰۱ افزایش یافته بود، در بسیاری از مسیرهای 
پرتقاضا تغییرات زیادی داشت. درحالی که سازمان هواپیمایی کشوری، 
تغییر قیمت بلیت را منوط به موافقت ستاد تنظیم بازار و نرخ های اعلامی 
از سوی شورای عالی هواپیمایی کرده اســت؛ ایرلاین ها این بار دست به 
دامان دیوان عدالت اداری شده اند که به شــرکت های هواپیمایی مجوز 

اصلاح قیمت بلیت هواپیما داده است.
در رای دیــوان عدالــت اداری کــه در واکنش به اعتراض شــرکت های 
هواپیمایی صادر شــده، آمده که »نرخ گذاری در حوزه حمل  و نقل هوایی 
در  موضــوع نرخ گذاری تکلیفی دولــت قرار نمی گیــرد و عرضه و تقاضا 
نرخ خدمات را تعیین می کند.« این در حالی اســت در ماده شــش قانون 
هواپیمایی کشــوری، آمده که وظیفه تعیین و تصویــب نرخ حمل ونقل 
هوایی مســافر و بار، بر عهده به شــورای  عالی هواپیمایی کشــوری و در 

هماهنگی با ستاد تنظیم بازار است.
طبق نرخ های مصوب خردادماه، بیشــترین قیمت بلیت مربوط به مسیر 
کیش - ســاری و دو میلیون و ۱۷۳ هزار و ۱۰۰ تومان است. در حالی که 
اکنون بلیت های سیســتمی و اکونومی این مســیر با قیمت دو میلیون و 

۵۶۷ هزار تومان به فروش می رسد.
همچنین در مسیر بندرعباس - ســاری، نرخ مصوب یک میلیون و ۹۰۲ 
هزار تومان است، اما بلیت این مســیر تا دو میلیون و ۵۲۸ هزار تومان هم 

وجود دارد.
در مســیر تهران - اهواز هم ســقف قیمت مصوب، یــک میلیون و ۲۰۷ 
هزار تومان است، اما در ســایت ایرلاین ها، این عدد رعایت نشده و بلیت 
تا قیمت دو میلیــون و ۱۲ هزار تومان هم به فروش می رســد.وزارت راه : 
با ایرلاین های گران فروش برخورد می شــود همچنین در مسیر تهران - 
مشهد که از پرتقاضاترین مسیرها به شمار می رود، سقف قیمت بلیت یک 
میلیون و ۳۱۴ هزار تومان در نظر گرفته شده، اما برخی شرکت ها بلیت را 

با نرخ یک میلیون و ۸۵۰ هزار تومان می فروشند.

هوایی رئیسانجمنقطعهسازان:

وهاست بهترین فرصت برای منطقی کردن قیمت  خودر
خریدار  رئیــس انجمن صنایــع همگن 
نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو کشــور 
معتقد اســت که فضای کنونی بــازار خودرو 
رقابتــی و بهتریــن فرصت بــرای منطقی 
کردن قیمت ها اســت تا شــاهد ریزشــی 
شــدن قیمت های بازاری و خــروج از زیان 
باشــیم.  قطعه ســازان  و  خودروســازان 
محمدرضا نجفی منش، زیان انباشــته بیش 
از ۱۶۰ هــزار میلیارد تومانــی ایران خودرو 
و سایپا که آن ها را در آســتانه مشمول ماده 
۱۴۱ قانون تجارت شــدن قرار داده اســت 
را ثمره و نتیجــه قیمت گذاری دســتوری 
دانســته و گفت: بر اســاس ماده ۱۴۱ قانون 
تجارت، در صورتی که شــرکتی بر اثر وقایع 
پیش بینی نشــده، حداقل نیمی از ســرمایه 
خود را از دســت بدهد، رئیــس هیات مدیره 
موظف است سهامدارانش را از وضعیت پیش 
آمده بــا خبر کرده و در یــک مجمع عمومی 
فوق العاده نظر آن ها دربــاره انحلال یا بقای 
شرکت را جویا شــود.رئیس انجمن صنایع 
همگــن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو 
کشور اعلام کرد: امروز مطالبات قطعه سازان 
و زنجیره تامین از خودروسازان به بیش از ۸۵ 
هزار میلیارد تومان رسیده و عملا این صنعت 
را در حالت توقف قرار داده اســت.این فعال 
صنعت قطعه کشــور، اصلاح دســتورالعمل 
تنظیم بازار خودرو ســواری توســط  شورای 
رقابــت را گامی رو بــه جلو خوانــده و ابراز 
امیدواری کرد که با اجرای این دستورالعمل، 
شاهد آثار خوب آن در آینده نزدیک باشیم و 
در ادامه موضوع قیمت گذاری دستوری برای 

همیشه برچیده شود.

۵٣ درصد بازار خودرو را شرکت های 
خصوصی به دست گرفته اند

رئیس انجمن صنایع همگــن نیرومحرکه 
و قطعه ســازان خودروی کشور خاطرنشان 
کرد: زمانــی عمده تولید کشــور در اختیار 
دو خودروســاز بــزرگ بود، امــا امروز ۵۳ 
درصــد ارزش بــازار در اختیــار شــش یا 
هفت خودروســاز خصوصی اســت و سهم 
ایران خودرو و ســایپا، به کمتر از ۵۰ درصد 
رســیده اســت؛ بر این اســاس انحصاری 
خواندن آن ها دیگر درســت نبوده و باید در 

این مفهوم تجدیدنظر شود.

اجازه دهید بازار کار خود را انجام دهد
نجفی منش با اســتناد بــه آمارهای پلیس، 
گفت: ســال گذشــته حدود هفت میلیون 
معامله خودرو در کشــور انجام شد که شش 
میلیون مورد آن ها بدون دخالت هیچ نهادی 
و با رضایت کامل بین مردم به انجام رسیده؛ 
این در حالی اســت کــه برای حــدود یک 
میلیون خودرو دیگر که توسط خودروسازان 
داخلی تولید شــده بود، ۲۳ نهاد و ســازمان 
دخالت کرده اند؛ بنابراین بایــد اجازه داد تا 
بازار کار خــود را انجــام دهد.رئیس انجمن 
همگن قطعه ســازی تاکید کرد: اینکه گفته 

می شــود تقاضا در بازار زیاد اســت، درست 
نیســت؛ چرا که در حقیقــت »تقاضا برای 
دریافــت مابه التفاوت قیمت بــازار و قیمت 
کارخانه« بالاست!وی ضمن اشاره به مطرح 
شدن فروش ۱۲۰هزار دســتگاه خودروی 
مازاد تولید ایران خودرو و سایپا با قیمت هایی 
نزدیک به قیمت بازار، گفــت:  چنانچه این 
مجوز صادر می شــد، احتمالا می توانســت 
برای کاهش زیان خودروســازان و همچنین 
پرداخت بخشــی از مطالبات قطعه ســازان 
موثر باشــد تا ۵۵۰ هزار پرسنل شرکت های 
قطعه سازی حداقل شب عید با دست خالی 

روانه منازل خود نشوند؛ اما احتمال اجرایی 
شدن این طرح، بسیار پایین است.

 قیمت گذاری ها منطقی شود
این فعال صنعت قطعه کشور در گفت وگویی 
رادیویی، تصریح کــرد: اگر قیمت گذاری ها 
منطقی بوده و تولید خودروســازان با ضرر 
و زیان همراه نباشــد، قیمت هــا در بازار به 
شــدت کاهش خواهد یافت؛ موضوعی که 
مشــابه آن را در دهه ۷۰ تجربه کردیم و در 
مقاطعی حتی قیمت های بــازاری به کمتر 
از قیمت های کارخانه رســید.نجفی منش 
ادامه داد:  ۱۲۰۰ قطعه ســاز در کشور وجود 
دارد که به طور مستقیم با خودروسازان کار 
می کنند، همچنین حداقــل ۱۵۰۰ واحد 
تعمیرگاهــی و خدمات پــس از فروش در 
کشور وجود دارد؛ بنابراین با توجه به وسعت 
فعالیت این حوزه، نباید با تصمیم گیری های 
اشــتباه  اجازه دهیم این واحدها دچار ضرر 
و زیان شوند.وی خاطرنشــان کرد: در حال 
حاضر فضای رقابتی شــکل گرفته، واردات 
آزاد شده و با واردات خودروهای دست دوم 
نیز موافقت شــده و آیین نامه آن در آستانه 
ابلاغ است؛ بنابراین باید اجازه داد قیمت ها 
منطقی شوند.رئیس انجمن صنایع همگن 
نیرومحرکه و قطعه ســازان خودروی کشور 
ادامه داد: در گام بعد، بایستی قیمت گذاری 
خــودرو در اختیار کارخانه ها قــرار گیرد تا 
بازار رقابت تعیین کننده نهایی باشد؛ بدین 
ترتیب وظیفه شــورای رقابت این باشد که 
بازار رقابتی به وجود آورد تا منفعت همگان 

را به دنبال داشته باشد.

پارکینگهاپراستیاشفافنیستید؟
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اطلاعات سامانه مودیان رمزنگاری می شود 
وشان نگران نباشند طلافر
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 حل مسأله اشتغال صرفا منوط به اعتبارات 

و بودجه نیست

بهبود شاخص های سه گانه در بازار مسکن
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سقف اقساط تسهیلات نهضت ملی مسکن 

کاهش یافت

صفحه 2

صفحه 8

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 4

حصارکشی یا منع جمعی؟
سعید فلاح فر   بعد از چند سال کشــمکش و بحث های مختلف، بالاخره نوک کلنگ 
به سنگفرش تئاترشهر رسید. موضوع حصارکشی اولین جنجال معماری و شهرسازانه 

این بنا نیست.
مهمترین رویداد اینچنینی بــه بخش جنوبی مجموعه و حذف پارکینگ منجر شــد. 
مجتمع فرهنگی و مســجد ولی عصر )عج( در ضلع جنوبی و در حریم بصری تئاترشهر 
احداث شد و از طرف اغلب گرایشات معماری؛ در طراحی و مکان یابی مورد انتقاد قرار 
گرفت. مسجدی که طراحی نامناسب آن از همان فرم کلی و نمای شهری اثر و چگونگی 
فراخوان ورودی مسجد شروع می شــود. به طوری که شهروندان بدون نوشته های راهنما 
برای پیدا کردن ورودی مســجد حتماً دچار زحمت می شــوند. خصوصاً کلیت فرم و 
غیبت عناصر معمول معماری مسجد، این شائبه را شکل داد که بنای مجتمع فرهنگی 
مذکور، اصولاً به قصد کاربری مسجد طراحی و اجرا نشده است. البته اعتراضات و نقدها 

مانع از اتمام این پروژه نشد.
ماجرای دیگر مربوط به احداث خروجی مترو چهــارراه ولیعصر)عج( بود که به تحصن 
اهالی هنر، به ویــژه هنرمندان تئاتر و همراهی مدیرکل مرکــز نمایش وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی شــد. در پی تشــدید اعتراضات و علی رغم آغاز عملیات ساختمانی، 
مدیریت وقت مترو و شهردار تهران اعلام کردند که این ایستگاه به احترام هنرمندان به 

بخشی از پارک دانشجو منتقل خواهد شد.

یادداشت

طلا

رئیس اتحادیه طلا و جواهــر تهران با بیان اینکه 
علیرغم کاهش قیمت هــا در بازار طلای جهانی، 
نوسانات افزایشــی در بازار ارز داخل، روند بازار 
سکه و طلا روندی صعودی داشــت، تاکید کرد 
که مجدد رکود بر بازار ســکه و طلا حاکم شده و 
افزایش قابل توجه قیمت سکه و طلا هم منجر به 

ایجاد تقاضا در این بازار نشد.
نادر بذرافشان در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر 
بازار سکه و طلا در داخل، اظهار کرد: درحالیکه 
هفته پیش از یک هفته اخیر، به سبب ایام ولادت 
حضرت زهــرا )س( کمی تقاضا پــس از تجربه  
رکود، در بازار ایجاد شــد، متاســفانه از ابتدای 

هفته مجدد با کاهش تقاضا در بازار مواجه بودیم 
و شرایط رکود، مجدد آغاز شد. این رکود بر بازار 
سکه و طلا که از ابتدای سال بر این صنعت و بازار 

آن سایه افکنده است، جای سوال و بحث دارد.
رئیس اتحادیه طــلا و جواهر تهــران ادامه داد: 
در طول این هفته، علیرغم کاهش میانگین ۱۲ 
دلاری اونس جهانی طلا و در حال حاضر ۲۰۳۳ 
دلار است، در بازارهای داخلی باتوجه به نوسانات 
و افزایش نرخ ارز روند صعــودی قابل توجهی را 
شــاهد بودیم؛ باتوجه به اینکه تقاضایی در بازار 
حالت رکود داشت، تنها علت این افزایش قیمت 

سکه و طلا را نوسان افزایشی نرخ ارز بدانیم. 

وی در رابطه با میزان تغییرات قیمت طلا و سکه 
در بازار و آخرین قیمت ها در بازار روز گذشــته 
)پنجشنبه(، گفت: هر گرم طلای ۱۸ عیار با ۶۵ 
هزار تومان افزایش نســبت به ابتدای هفته به دو 
میلیون و ۶۲۳ هــزار تومان بــه ازای هر گرم در 

پایان هفته رسید.
این مقام صنفی افزود: ســکه تمام طرح جدید با 
حدود یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان افزایش به 
۳۱ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان و سکه تمام طرح 
قدیم با یک میلیون و ۸۰۰ هــزار تومان افزایش 
نســبت به ابتدای هفته، بــه ۲۸ میلیون و ۷۰۰ 

هزار تومان رسیدند.

تغییرات قیمت سکه و طلا هم تقاضا ایجاد نکرد

ولادت امام محمدباقر)ع( مبارک باد



وزارتاطلاعاتدربیانیهایاعلامکرد

وریست های انتحاری بازداشت ۳۵ نفر از عوامل پشتیبانی تر
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درپیدرگذشتحجتالاسلاممحسنعلینجفیصورتگرفت
 پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب به علما

 و حوزه های علمیه پاکستان
رهبــر معظم انقــلاب اســلامی در پیامــی ارتحــال عالــم بزرگوار 
حجت الاسلام والمســلمین حاج شیخ محســن علی نجفی را به علما و 

حوزه های علمیه پاکستان تسلیت گفتند.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی ارتحال 
عالم بزرگوار حجت الاســلام والمسلمین حاج شــیخ »محسن علی« 

نجفی را به علما و حوزه های علمیه پاکستان تسلیت گفتند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
انا لله و انا الیه راجعون

خبر ارتحال عالم بزرگوار و خدوم مرحوم حجت الاســلام والمسلمین 
جناب حاج شــیخ محســن علی نجفی طابَ ثرَاه موجب تأثر و تأسف 

گردید.
اینجانب فقدان این عالم محترم را به علما و حوزه های علمیه پاکستان، 
خانواده و دوســتداران ایشان مخصوصاً شــیعیان محترم »بلَتِستان« 
تسلیت گفته و از خداوند شــکور برای این عالم وارسته غفران واسعه و 

علو درجات و برای بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت دارم.
والسلام علیکم و رحمةُ اللهِ و برکاتهُ
سیدعلی خامنه ای

گفتنی اســت، آیت الله محســن علی نجفی از علما و مفسران برجسته 
شــیعه در پاکســتان بود که تحصیلات خود را در نجــف و در محضر 
اســاتیدی همچون مرحوم آیت الله خوئی و شــهید آیت الله محمد باقر 
صدر گذراند. وی مؤســس حوزه های علمیه »جامعــةُ اهلُ البیت« و 
»جامعةُ الکوثر« و رئیس شــورای عالی مجمع اهل البیت علیهم السلام 
در پاکســتان و بنیانگذار سیســتم آموزشــی اســوه و چند دانشکده 

خصوصی در این کشور بود.

مرتضوی:
غ التحصیلان بالاست خ بیکاری زنان و فار  نر

وزیر کار از تک رقمی شــدن نرخ بیکاری در ۲۴ استان کشور خبر داد و 
گفت: هنوز نرخ بیکاری فارغ التحصیلان و بانوان بالاست، اما آمارها در 

این حوزه نیز کاهشی شده است.
 

ســید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه از 
افزایش فرصت های شغلی دائمی و ماندگار و کاهش فرصت های شغلی 
موقت خبر داد و اظهار کرد: نرخ بیکاری در ۲۴ استان کشور تک رقمی 

شده است.
بر اســاس اعلام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وی گفت: هر چند 
هنوز نرخ بیکاری فارغ التحصیلان و بانوان بالاســت، اما آمارها در این 

حوزه نیز کاهشی شده است.

مخبر:
 جزایر کشور ظرفیتی برای اقتصاد 

دریامحور هستند
معاون اول رییس جمهور گفت: جزایر جمهوری اســلامی در حقیقت 
ثروت و ظرفیتی بزرگ در جهت توســعه گردشــگری، بهره برداری از 

سواحل و توسعه اقتصاد دریامحور هستند.
جلسه بررســی راهکارهای توســعه و عمران جزایر کشــور به ریاست 

معاون اول رئیس جمهور برگزار شد.
»محمد مخبر« در این جلســه با بیــان اینکه دولت ســیزدهم نگاه 
ویژه ای نســبت به توســعه و عمران جزایر ایــران دارد، گفت: جزایر 
جمهوری اســلامی در حقیقت ثــروت و ظرفیتی بــزرگ در جهت 
توسعه گردشگری، بهره برداری از سواحل و توسعه اقتصاد دریامحور 

هستند.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر رویکرد و نگاه جامع الاطراف برای 
توسعه جزایر کشور و تسریع در نهایی شدن سند توسعه جزایر ایرانی، 
تصریح کرد: مصوبات مربوط به توســعه و عمران جزایر که در جلسات 
هیأت دولت و ســایر کارگروه های مربوطه به تصویب رسیده اند باید به 

طور جدی و در اسرع وقت در دستور کار قرار گیرند.
در این جلســه که وزرای کشــور، امور خارجه، راه و شهرسازی، معاون 
اجرایی رئیس جمهور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه و معاونین سایر 
دستگاه های ذیربط نیز حضور داشتند، راهکارهای توسعه، پیشرفت و 

عمران جزایر کشور مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
احداث و تکمیل پروژه های مســکونی و مراکز درمانی، توسعه حمل و 
نقل عمومــی در جزایر، تکمیــل پروژه های زیرســاختی و زیربنایی، 
اجرای طرح ها و پروژه های نیمه تمام با اولویت اشــتغالزایی، توســعه 
بنادر و تأسیســات بندری، اجرا و تکمیل طرح های گردشگری و ایجاد 
مجتمع هــای فرهنگی، ایجاد فرصت های شــغلی بــا محوریت آبزی 
پروری، ســاخت قایق های سبک و تولید و تراش ســنگ های زینتی از 
جمله موضوعاتی بود که در این جلسه مورد تاکید قرار گرفت و مقرر شد 

دستگاه های اجرایی مربوطه این برنامه ها را با جدیت پیگیری کنند.

جباری:
  برای افزایش شور انتخاباتی میزهای خدمت 

پا شود به مردم بر
یک عضو هیات رئیسه کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: 
مردم نظام خود را دوســت دارند پس می توان در مدت زمان باقی مانده 
تا انتخابات با برپایی میزهای خدمت مشــکلات مردم را دنبال کرد و به 

آنها دلگرمی داد.
احمد جباری، درباره مولفه های موثر در مشــارکت حداکثری مردم در 
انتخابات، بیان کرد: مردم نظام و کشــور خود را دوســت دارند و برای 
تعیین سرنوشت خود در انتخابات مشارکت می کنند. هرچه مشارکت 
مردم در انتخابات بیشــتر باشد قطعا در پیشبرد مســائل بین المللی و 
داخلی کشور تاثیر بسزایی خواهد داشــت اما برای جلب اعتماد مردم 

نباید بگذاریم تا امورات مردم بر روی زمین بماند.
نماینده مردم بندرلنگه، پارســیان و کیش در مجلس شورای اسلامی 
در ادامه اظهار کرد: دستورالعمل ها و بخشنامه های خلق الساعه ای که 
بعضا صادر می شود و به کل کشور تسری داده می شود بعضا به پیشبرد 
امورات مردم ضربه وارد می کند. از نظــر بنده برای جلب رضایت مردم 

باید دستورالعمل ها بومی سازی شود.
جباری تاکید کرد: از نظر بنده برای افزایش شور و نشاط انتخاباتی باید 
میزهای خدمت به مردم بر پا شــود و مشــکلات زندگی روزمره مردم 
بررســی و حل گردد. باید به مردم دلگرمی بدهیم. مــردم نظام خود را 

دوست دارند پس نباید نگاه های سلیقه ای به مردم داشت.

تریبون

 سخنگوی وزارت امور خارجه با محکوم کردن حملات 
آمریکا و انگلیس به چند شــهر یمن تصریح کرد: این 
حملات نظامی در راســتای اســتمرار حمایت کامل 
آمریکا و انگلیس از جنایات جنگی رژیم صهیونیستی 

علیه ملت فلسطین صورت می گیرد.
 »ناصر کنعانی« حملات آمریکا و انگلیس به چند شهر 
یمن را شــدیداً محکوم کرد و آن را اقدامی خودسرانه، 
نقض آشــکار حاکمیت و تمامیت ارضی یمن و نقض 

قوانین و مقررات و حقوق بین الملل دانست.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه افــزود: این حملات 

نظامی در راستای اســتمرار حمایت کامل 
آمریکا و انگلیس در حدود صد روز گذشــته 
از جنایات جنگی رژیم صهیونیســتی علیه 
ملت فلسطین و شــهروندان مظلوم و تحت 

محاصره کاملِ نوار غزه صورت می گیرد.
وی با تأکید بر اینکه این حملات خودسرانه 
نتیجه ای جز دامن زدن به ناامنی و بی ثباتی 

در منطقه نخواهد داشــت، تصریح کــرد: در حالی که 
رژیم صهیونیســتی همچنان به حمــلات و جنایات 
جنگی خود در نوار غزه و کرانه باختری در فلســطین 

ادامه می دهــد، آمریــکا و انگلیس در صدد 
هســتند با گســترش چتر حمایتی خود از 
رژیم صهیونیســتی، توجه مردم جهان را از 
جنایات این رژیم جعلی، جنایتکار و متجاوز 

علیه مردم فلسطین منحرف سازند.
کنعانی با ابراز نگرانی نســبت به پیامدهای 
تکرار این گونــه حملات خودســرانه برای 
صلح و امنیــت منطقــه ای و بین المللــی، از جامعه 
جهانی خواســت که با واکنش ها و اقدامات مسئولانه، 
از گســترش دامنه های جنگ، بی ثباتــی و ناامنی در 

منطقه جلوگیری کنند.
 خبرگزاری آسوشــیتدپرس بامداد جمعه از حملات 
ارتش  آمریکا و انگلیس به برخی شهرهای یمن به بهانه 

هدف قرار دادن مواضع حوثی ها خبر داد.
»محمد البخیتی« عضو دفتر سیاسی جنبش انصارالله 
یمــن در واکنش به ایــن حملات گفت کــه آمریکا و 
انگلیس بــه زودی خواهند فهمید حمله مســتقیم به 

یمن بزرگ ترین حماقت آنها در تاریخ شان بوده است.
وی خاطرنشان کرد: آمریکا و انگلیس در حمله به یمن 

اشتباه کردند و از تجارب گذشته خود درس نگرفتند.

وزیــر امور خارجــه گفــت: از اقدام شــجاعانه دولت 
آفریقای جنوبی علیه رژیــم آپارتاید و کودک کش نزد 

دیوان بین المللی دادگستری قویاً حمایت می کنیم.
حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه جمهوری 

اسلامی ایران بر حمایت ایران از اقدام آفریقای جنوبی 
در شکایت از رژیم صهیونیستی در دادگاه لاهه تأکید 

کرد.
وزیر امور خارجه در حســاب کاربری خــود در ایکس 

)توئیتر ســابق( نوشــت: »انزجار و بازتاب نفرت انگیز 
رفتــار حیوانــی نتانیاهــو و ارتش تروریســتی رژیم 
صهیونیستی در ارتکاب نسل کشــی و جنایت جنگی 
علیه فلســطینیان نزد افکار عمومــی جهانیان با هیچ 

عنوان و منطقی قابل سفیدشــویی نیســت و اکنون 
همــگان منتظــر تصمیم فــوری و قاطعانــه عدالت 
بین المللی جهت توقف ماشین کشتار صهیونیست ها 

هستند.«

سخنگو

وزیر

خریدار  وزارت اطلاعــات درباره فاجعه 
تروریســتی کرمان در اطلاعیــه ای دیگر 
از بازداشــت ۳۵ نفر از عوامل پشــتیبانی 

تروریست های انتحاری خبر داد.
وزارت اطلاعات درباره فاجعه تروریســتی 
کرمــان در اطلاعیه ای دیگر از بازداشــت 
۳۵ نفر از عوامل پشــتیبانی تروریست های 

انتحاری خبر داد.
در اطلاعیــه دوم وزارت اطلاعــات درباره 
فاجعــه تروریســتی کرمان آمده اســت: 
با ابراز تأســف مجدد و بــا اندوهی عمیق از 
وقوع فاجعه تروریستی اخیر کرمان و عرض 
تســلیتی از ســویدای جان به بازماندگان 
شــهدای مظلــوم، و دعایــی متضرعانه به 
درگاه الهی بــرای بهبودی کامل آســیب 
دیدگان آن حادثه، اینــک و در پی اطلاعیه 
مــورخ ۱۵ دی ماه این وزارتخانه، بخشــی 
دیگر از اطلاعــات حاصله و اقدامات به عمل 
آمده توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( 

را به استحضار ملت شریف ایران می رساند:
۱- مجموعه پایش هــای امنیتی و اقدامات 
اطلاعاتی، عملیاتی و فنّی کــه از لحظه ی 
وقــوع انفجار آغاز شــده بود، با گســترش 
حداکثــری حوزه هــای جغرافیایی مورد 
رصد و به صورت هماهنگ و هم افزا با ســایر 
اعضای جامعه ی اطلاعاتی کشــور و به طور 
شبانه روزی، گســترده و همه جانبه ادامه 

دارد.
۲- بر اســاس نتایج حاصله تاکنون، طراح و 
پشــتیبانِ اصلی عملیات جنایت کارانه ی 
مــورد بحث، فــردی تاجیکســتانی به نام 
مســتعار »عبدالله تاجیکی« بوده اســت. 
این تروریســت مزدور در تاریخ ۲۸ آذرماه 
گذشته همراه با یک زن و یک کودک »برای 
تأمین پوشش«، به صورت غیرمجاز و توسط 
قاچاق برهــای محلــی، از مرزهای جنوب 
شــرقی وارد کشور شــده، به استان کرمان 
منتقل و در خانه ای اجــاره ای در حومه ی 

شهر کرمان مستقر می شــود. وی علاوه بر 
هدایــت عملیــات، در کار تولید بمب های 
دســت ســاز نیز تخصص دارد. لذا پس از 
ترکیب اجزای منقطع و متعــدد انفجاری 
و الکتریکی و تولید بمب هــا، نهایتاً دو روز 
پیش از وقوع فاجعه ی غمبار مورد بحث، از 

کشور خارج شده است.
۳- هویت یکی از تروریســت های انتحاری 
به صورت کامــل احراز شــد. وی بازیروف 
»بوزروف« اســرائیلی فرزنــد امان الله، ۲۴ 
ساله و تبعه ی کشور تاجیکستان بوده است. 
نام برده از طریق ســکوی تلگرام با فرقه ی 
آمریکا ســاخته ی داعش آشنا شده، سپس 

جذب آن می گردد.
 این انتحــاریِ معــدوم در ماه هــای اخیر 
به شــهر وان ترکیــه عزیمت و پــس از آن 
با عبــور از ایران بــا کمــک قاچاق برهای 
مســتقر در مرزهای غربی و شرقی کشور، 
به افغانستان عزیمت نموده است. در آن جا 
به اردوگاه گروهک تروریســتی داعش در 
اســتان بدخشــان رفته، مدتی به آموختن 
تعالیم انحرافی و تکفیری داعش و دریافت 
آموزش های مختلف عملیاتی و تروریستی 
پرداخته و پــس از چند ماه به ایــران اعزام 
می شود. این تروریست توسط قاچاق برهای 
محلی، از مــرز جالقِ کلّه گانِ شهرســتان 
ســراوان وارد کشــور شــده و پس از طی 
شهرهای خاش، ایرانشهر و جیرفت، نهایتاً 
در کرمان به همــان اقامتــگاه پیش گفته 
مراجعه و به تروریســت مورد اشاره ی قبلی 

می پیوندد.
۴- در مورد هویت تروریست انتحاری دوم، 
ســرنخ های قابل توجهی به دست آمده که 
پس از حصول مشــخصات کامل وی، اعلام 

خواهد شد.
۵- در روز حادثه، تروریســت ها در ساعات 
۱۳:۰۳ و ۱۳:۱۴ دقیقه و به طور جداگانه، از 
خانه ی تیمی خارج و به سوی گلزار شهدای 

کرمان حرکت می کننــد. هدف اصلی برای 
انفجار، مزار سردار بزرگ مبارزه با تروریسم 
داعشی، سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
بوده اســت. اما تروریســت ها با مشاهده ی 
تدابیــر شــدید و چند لایــه ی حفاظتی و 
اســتقرار تجهیزات و نیروهــای امنیتی و 
انتظامی، تصمیم می گیرند سناریو شیطانی 
خود را در نقاطی نســبتاً دور از گلزار شهدا، 
در محیط خــارج از مدارهــای حفاظتی و 
نرسیده به گیت های بازرسی عملی سازند. 
به ایــن ترتیب تروریســت اول در ســاعت 
۱۴:۵۵ دقیقه در فاصلــه ی ۷۰۰ متری از 
گلزار شــهدای کرمان و تروریست دوم در 
ســاعت ۱۵:۱۵ دقیقــه و در فاصله ی هزار 
متری از مزار شــهدا، جلیقه های انتحاری 

خود را منفجر می نمایند.
۶- همچنان کــه در اطلاعیــه ی اول ایــن 
وزارت خانه اشاره شــد، عملیات شناسایی 
و ردیابی تروریســت ها، عناصر پشتیبان و 
مرتبطان داخلی و خارجی آن ها، بلافاصله 
پــس از وقــوع آن فاجعه آغاز شــد. اولین 
عملیــات دســتگیری عوامل پشــتیبان 
تروریســت ها در غــروب روز حادثه انجام 
شد. صبح روز بعد هویت تاجیکستانی یکی 
از تروریست ها شناســایی و خانه ی تیمی 
جنایت کاران داعشــی کشــف و ۲ عنصر 

پشتیبان دیگر آن ها بازداشت شدند.

۷- تروریســت ها عــلاوه بــر جلیقه های 
انتحاریِ استفاده شده، تجهیزات انفجاری 
و پارچه برای تولیــد دو جلیقه ی انفجاری 
دیگر را آماده ســازی و در حیــاط خانه ی 
تیمی، دفن و ســطح محوطه را کاملًا هموار 
و عادی ســازی کرده بودند تا کشــف آن ها 

امکان پذیر نباشد.
۸- رونــد شناســایی طراحان، آمــران و 
مرتبطــان تروریســم تکفیــری همچنان 
با ســرعت و دقــت، در داخل و خــارج از 
کشــور ادامه دارد. در داخل کشور تا کنون 
۳۵ نفر در اســتان های کرمان، سیســتان 
و بلوچســتان، خراســان رضوی، اصفهان، 
تهران و آذربایجان غربی بازداشت شده اند. 
همچنین تعــدادی از جنایت کاران دخیل 
در فاجعه ی کرمــان، در آن ســوی مرزها 
شناسایی شده اند که تعقیب آن ها با جدیتّ 
در دســتور کار قرار دارد. بدیهی اســت که 
وزارت اطلاعــات، تعقیــب جنایت کاران و 
عوامل به خاک و خون کشــیدن ده ها نفر از 
مردم بی گناه را، در فراسوی مرزهای کشور 
و اجرای عدالت در خصــوص آن ها را حق و 
وظیفه ی قطعی خویش دانســته و تا تحقق 

کامل آن از پای نخواهد نشست.
۹- در روزهــای اخیر، ســخنانی مبنی بر 
کشــف توطئه های متعدد بمــب گذاری، 
پیش از مراســم سالگرد شــهید سلیمانی 
)ره( منتشــر شد که شــبهاتی ایجاد کرده 
است. واقعیت آن است که در خبرهای مورد 
بحث، دو مؤلفه تعداد و زمان کشفیات مواد 
منفجره، دقیق نمی باشــند. البته در سال 
جاری، توطئه هــای بمب گذاری متعددی، 
من جمله برای ایجاد انفجار در مزار شــهید 
سلیمانی وجود داشــته اند اما جملگی آنها 
مربوط بــه حداقل ۵ ماه پیش به آن ســو و 
تمامی توطئه ها با عنایات اهل بیت عصمت 
و طهارت )علیهم السلام( کشف و به صورت 
کاملًا شــفاف و رسمی به اســتحضار ملت 

شریف ایران رسیده است. از آن قبیل است 
اطلاعیه هــای مورخ دوم و بیســت و هفتم 
مرداد ماه گذشته، هشتم شهریور و بالاخره 
اطلاعیه ی دوم مهر ماه مبنی بر بازداشــت 
۲۸ تروریســت و خنثی ســازی ۳۰ انفجار 
همزمان در تهران. اما در ماه گذشــته، تنها 
یک عنصر تکفیری تاجیکســتانی، از سنخ 
دو تروریســت انتحاری اخیر، به قصد انجام 
عملیات تروریســتی در شهر مقدس مشهد 
وارد کشور شــده بود که پیش از هر اقدامی 
توســط ســربازان گمنام امام زمان )عج( 

شناسایی و بازداشت شد.
۱۰- مساعدت مردم وفادار و هوشیار ایران، 
به ویژه مردم عزیز کرمــان به خادمان خود 
در شناسایی عناصر مرتبط با تروریست ها، 
جداً دلگرم کننده و راهگشــا بود. لذا ضمن 
تقدیم مراتب ســپاس صمیمانه به محضر 
کرمانی های بزرگوار و تمامی ملت شــریف 
ایران و تعظیم در برابر عظمت و احســاس 
مســوولیت آنها، استدعای اســتمرار این 
مســاعدت ها و گزارش موارد مشــکوک به 
ســتاد خبــری وزارت اطلاعات »شــماره 

۱۱۳« را داریم.
از ســوی دیگــر، همراهی، همدلــی و هم 
افزایی اعضای محترم شــورای هماهنگی 
اطلاعات نیز نقش ســترگی در شناسایی و 
کشفیات فوق الاشاره ایفا نمود. در این بین 
پشتیبانی و مساعدت های مسوولان محترم 
قضایی، رییس محترم شورای امنیت کشور 
و مجموعه ی تحت مدیریت ایشان، سازمان 
اطلاعات سپاه پاســداران انقلاب اسلامی، 
فرماندهــی انتظامی کشــور و اســتاندار 
محترم کرمان جداً مؤثر و تعیین کننده بود. 
ان شاءالله با استمرار این همدلی و هم افزایی 
ها، هدف پلید کارفرمایان داعش ساز، برای 
احیای جسد متعفن تروریسم تکفیری را بر 
باد خواهد داد و بقایای آن را نیز »سرکوب« 

خواهد کرد.

ایران، تجاوز آمریکا و انگلیس به یمن را قویاً محکوم کرد

از اقدام شجاعانه آفریقای جنوبی علیه رژیم صهیونیستی حمایت می کنیم

خریدار  رییس جمهور در جلســه شورای 
عالی اشــتغال گفــت: تعریــف طرح های 
اشتغال زایی برای اســتان های دارای نرخ 
بالای بیکاری الزامی اســت و حل مســأله 
اشــتغال صرفاً منوط به اعتبارات و بودجه 

نیست.
 حجت الاســلام ســید »ابراهیم رییسی« 
در جلسه شــورای عالی اشــتغال موضوع 
اشــتغالزایی و کاهــش نرخ بیــکاری را از 
جمله دغدغه هــای اصلی جامعــه و از اهم 
موضوعــات دولت عنــوان کــرد و ضمن 
تقدیــر از اقدامــات انجام شــده در زمینه 
کاهــش مطلوب و مؤثــر نرخ بیــکاری در 
کشــور، با بیان اینکه حل مســأله اشتغال 
صرفاً منوط به اعتبارات و بودجه نیســت، 
توجه به سیاست های اشتغال زا و همچنین 
راهکارهای فعال سازی بیش از پیش اقتصاد 
کشاورزی، اقتصاد دریا، اقتصاد دیجیتال و 
پیشران های اقتصادی نظیر مسکن با هدف 
جهش اشــتغالزایی و کاهش نرخ بیکاری را 

مورد تاکید قرار داد.
رییس جمهور در ادامه بــا تاکید بر اهمیت 
نقش مهارت آموزی به ویژه در هنرستان ها 
در زمینه ســازی بــرای اشــتغال از وزارت 
آموزش و پرورش خواســت ضمن بررسی 
مسائل و مشکلات هنرستان ها، تقویت این 
نهادهای مهارت آمــوزی را به صورت جدی 

در دستور کار قرار دهد.
حل مســأله اشــتغال فارغ التحصیلان از 
دیگر موضوعاتی بود کــه رییس جمهور از 

دبیرخانه شــورای عالی اشــتغال خواست 
در این زمینه راهکارهای مناســب و مؤثر را 

تدوین نماید.
»توجه ویژه به کســب و کارهــای خانگی، 
خــرد و صنایع دســتی در اشــتغالزایی با 
پرداخت تســهیلات و ایجاد بــازار عرضه 
این محصــولات در اســتان ها«، »ضرورت 
تناســب کاهش نــرخ بیکاری بــا افزایش 
نرخ مشــارکت«، »لزوم بررســی و احصاء 
راهکارهــای افزایش اشــتغال در بانوان«، 

»توســعه فعالیــت ســامانه بــازار کار با 
هــدف پیوند شــاغلان، افــراد جویای کار 
و کارفرمایــان«، »اطلاع رســانی و تبیین 
اقدامات صــورت گرفته در اشــتغالزایی و 
کاهش نرخ بیکاری از ســوی رســانه ملی 
و رســانه های مکتوب و دیجیتال« و »لزوم 
تعریــف برنامــه و طرح های اشــتغالزایی 
برای اســتان های دارای نرخ بالای بیکاری 
متناســب بــا شــرایط اقلیمــی، بومی و 
ظرفیت های اســتانی« از دیگر محورهای 

مهم سخنان رییس جمهور در شورای عالی 
اشتغال بود.

رییس جمهور همچنین از دبیرخانه شورای 
عالی اشــتغال خواســت موضوع افزایش 
اختیارات اســتانداران و همچنین افزایش 
میزان تسهیلات اســتانی به امر اشتغال را 

مورد بررسی و پیگیری قرار دهد.
رییســی در پایان با بیان اینکــه پرداخت 
تســهیلات در زمینــه اشــتغال، ازدواج و 
مســکن از اولویت های مهم دولت در ارائه 

خدمــات بانکی به مردم اســت، بر ضرورت 
اجرای مجدانه این تکلیف قانونی از ســوی 

بانک ها تاکید کرد.
پیــش از ســخنان رییس جمهــور وزیر 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی، وزیر امور 
اقتصــادی و دارایــی و رییس ســازمان 
برنامه و بودجه به تشــریح اقدامات انجام 
شده در راســتای تحقق اهداف دولت در 
زمینه اشــتغالزایی و کاهش نرخ بیکاری 

در کشور پرداختند.
در این جلســه همچنین گزارشی از سوی 
بانک مرکزی درباره عملکرد نظام بانکی در 
اشــتغال زایی در بخش مددجویان سازمان 
بهزیســتی، کمیته امــداد، بنیــاد برکت، 
صنــدوق نوآوری و شــکوفایی و مشــاغل 
خانگی ارائه شد که بر اســاس این گزارش 
از مجموع ۱۰۵ هزار میلیــارد تومان اعتبار 
تخصیص یافتــه به این بخش هــا ۴۳ هزار 

میلیارد تومان آن تحقق یافته است.
همچنیــن اســتانداران یزد، هرمــزگان و 
همدان نیز به صورت برخط و از طریق ویدئو 
کنفرانسی در این جلسه گزارشی از اقدامات 
دولت در این استان ها در زمینه اشتغالزایی 
از جمله احیای واحدهای تولیدی و صنعتی 
تعطیل و نیمه تعطیل و همچنین پرداخت 

تسهیلات اشتغال ارائه کردند.
در جلسه شورای عالی اشــتغال همچنین 
۵ مصوبــه در زمینــه تأمین و تســهیل در 
پرداخت اعتبارات اشــتغالزایی به تصویب 

اعضا رسید.
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اطلاعات سامانه مودیان رمزنگاری می شود 
وشان نگران نباشند طلافر

معاون تجارت و خدمات وزیر صمت گفت: اطلاعاتی که وارد ســامانه 
مودیان می شود رمزنگاری شــده و مشــکلی برای طلافروشان ایجاد 

نمی کند.
چندی پیش در پی ابلاغ یک بخشنامه مالیاتی، شایعاتی در حوزه بازار 
طلا مبنی بر اینکه قرار اســت مالیات جدید از معامــلات طلا دریافت 
شود، مطرح شد. بلافاصله این موضوع از ســوی سازمان امور مالیاتی و 

حتی وزیر اقتصاد تکذیب شد اما حواشی همچنان ادامه داشت.

ماجرا چه بود؟
طبق مقررات قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب سال ۱۴۰۰، ارزش 
اصل طلا، جواهر و پلاتین به کار رفته در مصنوعات ســاخته شــده از 
فلزات مزبور، معاف از مالیات و عوارض ارزش افزوده بوده و صرفاً اجرت 
ساخت، حق العمل و سود فروشــنده کالاهای مذکور مشمول مالیات 
است.بر این مبنا نیز ســازمان امور مالیاتی مکلف است فقط از اجرت و 
سود طلا، مالیات اخذ کند و اصل طلا معاف است. بنابراین اجرای دقیق 

این قانون نیاز به شفافیت و اطلاعات دقیق دارد.
تا پیش از این نه تنها این حوزه شــفافیت چندانی نداشــت بلکه طبق 
گزارش هایی، برخی طلا فروشــان متخلف از اصل طــلا هم مالیات بر 
ارزش افزوده دریافت می کردند؛ در واقع طلافــروش با اطلاع از اینکه 
فقط اجرت و حق العمل مشمول مالیات اســت، از اصل طلا هم مالیات 
می گرفت.نکته دیگر اینکه اگرچه طلافروشــان چندان این موضوع را 
قبول ندارند اما بازدیدهای میدانی نشــان می دهد که در هنگام خرید 
طلا، طلافروشان تمایلی به استفاده از کارت خوان خود ندارند و خریدار 
از راه های دیگری مانند کارت به کارت به حســاب شخصی دیگر و… 

مبلغ را می پردازند.
بر همین اساس نیز بهره گیری از سامانه مودیان و سامانه جامع تجارت 
می توانــد نقطه پایانی بر این حواشــی بازار طلا باشــد چراکه با صدور 
فاکتور الکترونیک در رویــه جدید، این چالش مرتفــع و از اجحاف به 

مردم جلوگیری خواهد شد.
سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی در این رابطه تاکید کرده بود که 
»این قانون هیچ پایه ی مالیاتی جدیدی نیســت و به هیچ عنوان الزامی 
وجود ندارد که مصرف کننده نهایی بابت خریــد کالا و یا خدمات، کد 
ملی را به فروشنده ارائه کند، بلکه این قانون صرفاً بستری برای محاسبه 
سیستمی اســت. بســیاری از مودیان از مراجعات مکرر به ادارات امور 
مالیاتــی گلایه دارند. با اجرای این قانون بســتری فراهم خواهد شــد 
که هم محاســبه، سیستمی شود و هم به عنوان ســازمان امور مالیاتی 
کشور به صورت حداکثری و بدون رســیدگی، مالیات ابرازی مودیان را 

بپذیریم و در این بستر اصل بر صحت اظهارات و مودیان خواهد بود.«

اطلاعات سامانه مودیان رمزنگاری می شود
در این رابطه علیرضا شــاه میرزایی معاون تجــارت و خدمات وزارت 
صمت با بیان اینکه اینکه گفته می شود مردم از بابت مالیات برای خرید 
طلا نگران هستند به نظر می رســد این نگرانی را خود صنف طلا ایجاد 
کردند، گفت: مالیات بر عایدی سرمایه هنوز تصویب نهایی و ابلاغ نشده 
و بخش های مختلــف دولت هم با اینکه از خــود موجودی طلا مالیات 

گرفته شود مخالف هستند بنابراین بعید می دانم که تصویب شود.

شاه میرزایی گفت: اجرای پروژه ســامانه مودیان نه تنها مشکلی ایجاد 
نمی کند بلکه بسیاری از مشکلات را هم حل می کند لذا ما بدون اینکه 
یک بند از قانون سامانه مودیان و قوانین مالیاتی را تغییر دهیم قرار شد 

مقررات سامانه اجرایی شود و نگرانی ها نیز رفع شد.
به گفته معاون تجارت و خدمات وزیر صمت، اطلاعاتی که وارد سامانه 
مودیان می شود رمزنگاری شــده و مشــکلی برای طلافروشان ایجاد 
نمی کند.وی افزود: اینکه تصور می شد با اجرای سامانه مودیان، صنوف 
دچار مشکل می شــوند صرفاً یک ســو تفاهم بود که رفع شد و در حال 
حاضر صنوف مسئله ای ندارند اما واحدهای صنفی باید آموزش ببینند 
و این کار را ترویج کنند.شــاه میرزایی گفت: صنف طلا به دلیل اینکه 
صنف خاصی است دســتورالعمل ویژه ای دارد و از آنجایی که طلا صرفاً 
یک کالا نیست و شــبه پول نیز محسوب می شــود، لذا علاوه بر قوانین 
قاچاق و پولشویی و غیره خود بانک مرکزی هم این اختیار را دارد که به 

معاملات طلا وارد شود.
معــاون تجــارت و خدمات وزیــر صمت تأکیــد کرد: مســؤولان در 
وزارتخانه ها و دســتگاه های ذیربط آمــار خوبی از ارائــه آموزش ها و 
جلسات توجیهی برای صنف طلافروشــان ارائه دادند اما از آنجایی که 
صنف طلا بسیار حساس اســت لذا نیاز به نظارت و ساماندهی بیشتری 

داریم و خود اصناف نیز باید آموزش ببینند و کمک کنند.

رئیسبنیادملیگندمکارانعنوانکرد
احتمال اعلام قیمت گندم تا پایان  این هفته 

بنا بر اعلام رئیس بنیاد ملی گندمکاران احتمــالا قیمت گندم تا پایان 
هفته آینده اعلام شود.

 قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی ابتدای هفته گذشــته اعلام کرد که 
خبرهای خوبی برای کشاورزان داریم و امیدواریم تا پایان هفته تصمیم 
گیری نهایی اتفاق بیفتد و وزارت جهاد کشاورزی قیمت گندم را اعلام 
کند.با وجود صحبت های این مقام مسئول در وزارت جهادکشاورزی اما 
هنوز قیمت خرید تضمینی گندم برای ســال زراعی جاری اعلام نشده 

است.
 بر اســاس قانون شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی 
محصولات اساســی کشــاورزی نیز قیمت خرید تضمینی محصولات 
کشــاورزی بایــد حداقل یــک هفتــه پــس از تعیین توســط وزیر 
جهادکشاورزی اعلام شــود. همچنین طبق قانون خرید تضمینی باید 
قیمت  محصولات اساســی قبل از آغاز سال زراعی جدید یعنی اول مهر 
ابلاغ  شود که با وجود گذشت چهار ماه از ســال زراعی هنوز به صورت 

رسمی قیمتی اعلام نشده است.
 در این راســتا عطاالله هاشــمی  - رئیس بنیاد ملی گندمــکاران - در 
گفت وگو با ایســنا، در پاســخ به اینکه قیمت گندم چــه زمانی اعلام 
می شــود؟ گفت: هنوز تصمیم قطعی در خصوص قیمت گندم گرفته 
نشده و سازمان برنامه و بودجه، وزارت امور اقتصادی و دارایی و مجلس 

باید بر سر قیمت نهایی به توافق برسند.
رئیس بنیاد ملی گندمکاران تصریح کــرد: قیمت های خرید تضمینی 
معمولا باید پیش از آغاز ســال زراعی اعلام شــوند و فرصت قانونی آن 
نیز تا تیرماه بود، ولی امســال بــه دلیل تغییــرات مدیریتی در وزارت 

جهادکشاورزی این موضوع مقداری به تاخیر افتاد.
وی افزود: امیدواریم قیمت خرید تضمینی گنــدم تا پایان هفته آینده 

اعلام شود.

بازار

 سمیه رسولی  خودروسازان در حالی ادعا 
می کنند که ۱۲۰ هزار خــودروی مازاد به 
منظور فروش به نرخ ۵ درصد زیر حاشــیه 
بازار دارنــد که آمار تولیــد و فروش ۹ ماهه 

خودرو بیانگر مسائل دیگری است.
 صنعت خودروســازی در ایران با داشــتن 
ســهم ۲۰ درصــدی از ارزش افــزوده کل 
بخش صنعت و ســهم حدود ۴ درصدی در 
تولید ناخالص داخلــی )GDP(، از جایگاه 
مهمی در اقتصاد ملی برخوردار است. با این 
حال به دلیل سیاست گذاری های غلط، این 
صنعت با مشــکلات بنیادین و چالش های 
زیادی از جمله نرخ پایین بهره وری، کیفیت 
نازل، قیمت بالا، زیان انباشــته، بدهی های 
سرسام آور، بی توجهی نســبت به سلیقه و 
نیاز مصرف کننده دســت به گریبان شده 
اســت. طی این ۴ دهــه همــه دولت ها به 
فراخور شــرایط وعده های متعددی برای 
حل مشــکلات این حوزه و بهبــود فرایند 
تولید و عرضه مطــرح کردند امــا با دادن 
این وعده ها و اجــرای برنامه های متعدد و 
موقت نــه تنها گره ای از مشــکلات صنعت 
خودروسازی کشور باز نشــد بلکه به دامنه 
مشــکلات افزوده شــد و هر روز هم چهره 
جدیدی از خود نشــان می دهد؛ به گونه ای 
که امروز صنعت خودروسازی هیچ مدافعی 
ندارد و صدای انتقاد همه نسبت به عملکرد 

آن بلند شده است.
یکی از مشــکلات حوزه خــودرو مربوط به 
نحوه عرضه این محصول می شود؛ از حدود 
۳ ســال پیش که بازار خودرو بیش از پیش 
دچار آشــفتگی و گرانی شــده بود دولت 
تصمیم گرفت با شیوه ای تحت عنوان قرعه 
کشی، با ثبت نام از متقاضیان خرید خودرو 
و قرعه کشــی میان آنها، هــرج و مرج را در 

بازار خودرو کاهش دهد.
اما این شــیوه خلاف آنچه که مســئولان 
تصور می کردند عمل کــرد؛ یعنی با جولان 
دلالان علاوه بر مشــکلات عدیــده ای که 
در خصــوص خرید و فروش کــد ملی برای 
ثبت نام در قرعه کشــی ها پیش آمد، فاصله 
قیمتی بین کارخانه و بازار روز به روز بیشتر 
شــد و مصرف کنندگان واقعی از بازار خارج 
شدند، تا جایی که امروز خودرو کاملًا از یک 
محصول مصرفی تبدیل بــه یک محصول 

سرمایه ای شده است.
دولت برای بهبود این فرایند تصمیم گرفت 
با راه اندازی سامانه یکپارچه فروش خودرو 
اقدام بــه عرضه انبــوه خودرو بــه صورت 
مرحله ای کرد. ۲ مرحله برگــزار و بیش از 
۲ میلیون تعهد برای خودروســازان ایجاد 
شــد. این شــیوه نیز انتقادات زیادی را به 
همراه داشت چراکه نوبت تحویل خودروی 
بســیاری از افراد به ماه ها بعد و حتی ســال 

آینده موکول شد.
از ســویی دیگر نیز خودروســازان با عدم 
اجرای کامل سیاست ها و این بهانه که توان 

عرضه انبوه خودرو را ندارند، شورای رقابت 
را ملزم کردند که فــروش مرحله ای خودرو 
را حذف کند. پس از لغــو فروش مرحله ای، 
مقرر شد که خودروسازان هر زمان که مازاد 
تولید داشــتند، اقدام به عرضــه خودرو در 

سامانه یکپارچه کنند.
اما خودروســازان به این هــم قانع نبودند و 
در توافقی با قطعه سازان و وزارت صمت به 
منظور پرداخت بدهی های قطعه سازان که 
حالا به بالای ۷۰ همت رسیده است، اعلام 
کردند که قصد دارنــد ۱۲۰ هزار خودرو که 
بنا به ادعای خودشــان مازاد است را با نرخ 
۵ درصد زیر حاشیه بازار بفروشند. با توجه 
به ابهامات بســیاری که در این توافق وجود 
داشت، در نهایت اعلام شــد که هنوز با این 
طرح موافقت نشــده و مشخص نیست این 

طرح عملیاتی شود یا خیر.

معمای 120 هزار خودرو
در این بین نکتــه قابل توجــه آنکه هر دو 
گروه خودروســازی ایران خودرو و سایپا در 
اطلاعیه هایی اعلام کرده اند که خودروهای 
مازاد دارند؛ ســایپا حتی عدد هم ارائه کرد. 
طبق اعلام این شــرکت »با کسر ۱۱۵ هزار 
دستگاه از کل ۱۸۹ هزار دستگاه تعهد گروه 
سایپا تا پایان ســال، ۷۴ هزار دستگاه باقی 
می ماند که با پیش بینی ۱۲۰ هزار دستگاه 
تولید تا پایان ســال، تعداد ۴۶ هزار دستگاه 

تولید مازاد بر تعهدات خواهد بود«.
یعنی ســایپا برآورد کرده که تا پایان سال 
۱۲۰ هزار دســتگاه تولیــد خواهد کرد در 
حالی کــه آمار تولید این شــرکت نشــان 
می دهد کــه طی ۹ مــاه تنهــا ۲۱۸ هزار 

دستگاه تولید کرده است.
در واقع سایپا به طور میانگین ماهانه حدود 
۲۵ هزار دستگاه خودرو تولید کرده حال تا 
پایان سال چگونه قرار است ماهانه ۴۰ هزار 

دستگاه خودرو تولید کند که هم تعهدات را 
پاسخ دهد و هم محصولات مازاد را با قیمت 

بازار بفروشد؟
بنابرایــن دو ابهام جدی مطرح می شــود؛ 
نخســت آنکه آیا خودروســازان خودرویی 
در پارکینگ ها نگه داشــته اند که قرار است 
به اســم خودروی مازاد روانه بازار کنند؟ یا 
اینکه در ارائه آمار تولید و فروش شــفافیت 

لازم را نداشته اند؟!

افت 1٣ درصدی فروش خودرو
بر این اساس، بررسی عملکرد خودروسازان 
منتشــر شــده روی ســامانه کدال )ایران 
خودرو، ســایپا، پارس خودرو( طی ۹ ماهه 
امسال نشــان می دهد که در مجموع ۷۲۸ 

هزار و ۹۱۵ دستگاه فروخته شده است.
این در حالیست که در مدت مشابه پارسال 
۸۳۶ هزار و ۷۶۸ دستگاه فروخته شده بود. 
بنابراین فروش خودرو در ۹ ماهه امســال 
نسبت به ۹ ماهه پارسال با افت مواجه شده 
و خودروســازان ۱۰۵ هزار و ۸۵۳ دستگاه 

معادل ۱۲.۹ درصد کمتر فروخته اند.

کاهش 10.۵ درصدی فروش
 ایران خودرو

بررسی عملکرد شرکت ایران خودرو نشان 
می دهد که این شــرکت طی ۹ ماهه امسال 
۳۹۴ هزار و ۴۳۹ دســتگاه خودرو فروخته 
که نسبت به مدت مشــابه پارسال که ۴۴۰ 
هزار و ۳۷۹ دستگاه بود افت ۱۰.۵ درصدی 
معادل ۴۵ هزار و ۹۴۰ دســتگاه را نشــان 

می دهد.
همچنین این شــرکت صرفاً در ماه آذر ۵۲ 

هزار و ۷۹ دستگاه خودرو فروخته است.
جزئیات فروش شــرکت ایــران خودرو نیز 
بیانگر آن اســت که در ۹ ماهه امســال ۴۱ 
هزار ۴۷۴ دســتگاه خودرو از گروه سمند 

تولیــد شــده و در مقابل ۳۸ هــزار و ۵۹۱ 
دســتگاه به فروش رفته است؛ یعنی ۲ هزار 
و ۸۸۳ دستگاه از این خودرو فروخته نشده 

است.
۶۲ هزار و ۷۵۱ دســتگاه دنا تولید شده و در 
مقابل ۶۲ هــزار و ۱۸۹ دســتگاه به فروش 
رفته اســت. بنابراین ایران خــودرو ۵۶۲ 

دستگاه از این محصول را نفروخته است.
در ۹ ماهه امســال ۱۵ هزار و ۴۵۵ دستگاه 
هایما تولید شــده کــه ۱۴ هــزار و ۷۷۷ 
دستگاه به فروش رفته است؛ به این ترتیب 

۶۷۸ دستگاه هایما نیز فروخته نشده است.
۱۴ هزار و ۴۴۵ دســتگاه نیز در بخش سایر 
محصولات تولید شــده که از این میزان ۱۴ 
هزار و ۴۰۴ دســتگاه فروخته شــده است؛ 

بنابراین ۴۱ دستگاه به فروش نرفته است.
۱۷ هزار و ۳۹۷ دســتگاه رانا تولید شده که 
۱۷ هزار و ۲۰۳ دستگاه فروخته شده است؛ 
بنابراین ۱۹۴ دستگاه به فروش نرفته است.

۲۰۹ هزار و ۸۵ دســتگاه از گروه پژو تولید 
شده و در مقابل ۲۱۳ هزار و ۵۵۷ دستگاه به 

فروش رفته است.
۳۳ هزار و ۸۵۰ دستگاه تارا تولید شده و ۳۳ 
هزار و ۷۱۸ دستگاه از این محصول فروخته 
شده است؛ بنابراین ۱۳۲ دستگاه به فروش 

نرفته است.
به این ترتیب ایران خــودرو ۴ هزار و ۴۹۰ 
دســتگاه از محصولات تولید شــده خود را 

نفروخته است.

افت 12.۵ درصدی فروش سایپا
بررســی عملکرد شــرکت ســایپا نشان 
می دهد که این شــرکت طی ۹ ماهه امسال 
۲۵۵ هزار و ۷۱ دســتگاه خــودرو فروخته 
اســت در حالی که در ۹ ماهه پارسال ۲۹۱ 
هزار و ۴۸۳ دســتگاه خودرو فروخته بود. 
بنابرایــن ۳۶ هزار و ۴۱۲ دســتگاه معادل 

۱۲.۵ درصــد کمتــر از پارســال خودرو 
فروخته شده است.

همچنین این شــرکت صرفاً در ماه آذر ۳۲ 
هزار و ۶۱۰ دستگاه خودرو فروخته است.

جزئیات فروش شــرکت ســایپا نیز بیانگر 
آن اســت که در ۹ ماهه امســال ۳۶ هزار و 
۶۱۶ دستگاه شاهین فروخته شده در حالی 
که ۳۷ هزار و ۶۵۸ دســتگاه از این محصول 
تولید شــده اســت بنابراین یک هزار و ۴۲ 
دستگاه از خودروی شاهین به فروش نرفته 

است.
۱۷۸ هزار و ۶۱۶ دســتگاه نیــز از خانواده 
X۲۰۰ )تیبا، کوئیک، ساینا( تولید شده که 
از این میزان ۱۷۴ هزار و ۲۱۴ دســتگاه به 
فروش رفته است بنابراین از این خانواده نیز 

۴ هزار و ۴۰۲ دستگاه به فروش نرفته است.
۴۲ هزار و ۷۴۱ دســتگاه وانت ۱۵۱ تولید 
شــده که در مقابل ۴۳ هزار و ۲۸۴ دستگاه 
فروخته شــده که یــا خودروهــای ناقص 
تکمیل شــده و یا خودروهای تولید شده از 

قبل فروخته شده اند.
در بخش ســایر محصولات نیز شاهد تولید 
یک هزار و ۲۳۱ دســتگاه هستیم که از این 
میزان ۹۵۷ دســتگاه فروخته شــده است 
بنابراین ۲۷۴ دستگاه از این بخش فروخته 
نشده اســت. همچنین ۱۹ دســتگاه هم از 
خودروی جدیــد آریا اتومات تولید شــده 

است.
به این ترتیب شــرکت ســایپا طی ۹ ماهه 
امسال ۵ هزار و ۷۱۸ دســتگاه از تولیدات 

خود را نفروخته است.

کاهش 24.۵ درصدی فروش
 پارس خودرو

بررسی عملکرد شرکت پارس خودرو نشان 
می دهد که این شــرکت طی ۹ ماهه امسال 
۷۹ هزار و ۴۰۵ دســتگاه خــودرو فروخته 
اســت در حالی که در ۹ ماهه پارسال ۱۰۴ 
هزار و ۹۰۶ دســتگاه فروخته بود. بنابراین 
۲۵ هزار و ۵۰۱ دستگاه معادل ۲۴.۵ درصد 

کمتر از پارسال خودرو فروخته است.
همچنین این شــرکت صرفــاً در ماه آذر ۸ 

هزار و ۱۷ دستگاه خودرو فروخته است.
در این مــدت ۲۱ هــزار و ۸۱۹ دســتگاه 
کوییک معمولی دنده ای تولید شده که ۲۱ 

هزار و ۸۱۸ دستگاه به فروش رفته است.
از گروه Q۲۰۰ )خانواده کوییک( ۵۷ هزار 
و ۸۴ دستگاه تولید شــده که از این میزان 
۵۶ هــزار و ۵۹۷ دســتگاه فروخته شــده 
است. بنابراین ۴۸۷ دســتگاه از این خودرو 
به فروش نرفته است. همچنین ۳۲ دستگاه 
هم از خــودروی جدید آریــا اتومات تولید 

شده است.
این گــروه خودروســازی واردات خودرو 
هم انجــام می دهد که بر این اســاس ۲۷۰ 
دســتگاه DL۵ ZOTYE T۳۰۰ فروخته 

است.

معاون وزیر صمت گفت: این هفتــه درباره روش های 
مختلــف کاهش زیــان خودروســازان تصمیم گیری 
می شــود که یکی از راه ها فروش مازاد تولید در حاشیه 
بازار اســت.منوچهر منطقی معاون صنایع حمل و نقل 

وزارت صمت در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا وزارت 
صمت موضوع فروش خودرو در حاشیه بازار را با توجه 
به صف طولانی خرید در سامانه یکپارچه عملی خواهد 
کرد گفت: وزارت صمت برای جبران زیان خودروسازان 

چند مسیر را تعیین کرده است.منوچهر منطقی افزود: 
افزایش تولید یکی از مســیرهایی بود که وزارت صمت 
تعیین کرد تا خودروســازان با فــروش تولیدات خود 
در حاشــیه بازار، زیان خود را جبران کنند.وی با بیان 

اینکه وزارت صمت مسیر دوم را کمک گرفتن از شورای 
رقابت برشمرد، گفت: تصمیم گیری نهایی برای اینکه 
کدام مســیر کمترین تأثیر را در بازار خودرو می تواند 

داشته باشد؛ هفته آینده مشخص می شود.

و خودر

وسازان وش مازاد خودر این هفته؛ تصمیم گیری درباره فر

مدیرکلدفترحسابرسیسازمانمالیاتیخبرداد

دریافت ۴ همت اظهارنامه  مالیاتی از هنرمندان
ســمیرا ربیع  مدیرکل دفتر حسابرسی 
ســازمان مالیاتــی گفــت: ســازمان امور 
مالیاتی امسال بالغ بر ۴ هزار میلیارد تومان 
اظهارنامــه مالیاتی از هنرمنــدان دریافت 
کرده است. شاهین مستوفی مدیر کل دفتر 
حسابرسی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی 
در برنامــه میز اقتصاد با اشــاره بــه اینکه 
طبق اصل ۵۱ قانون اساسی مطابق قانون، 
مالیات دریافت می شود، گفت: هر معافیت 
و نرخ صفر مالیاتی یا مشــوق مالیاتی الزاماً 
باید بر مبنای قانون باشــد، ســازمان امور 
مالیاتی که به استناد ماده ۱۵۹ قانون برنامه 
پنجم توسعه تشــکیل شــد صرفاً مجری 
قوانینی است که در کشور تصویب و هر آنچه 
در مراجع قانونی مصوب شود سازمان امور 
مالیاتی مکلف به اجرای آن است فارغ از آن 
که الان می خواهیم بگوییم چه اشــخاصی 

باید مالیات بدهند یا ندهند.
وی افزود: صرف این که یــک فعالیتی را به 
هر دلیلی معاف کنیم قاعدتاً با اصل عدالت 
خــود مالیات و عبــارت مالیــات مخالفت 
دارد، اما نکته ای اســت که مالیات را از سود 
می گیریم نــه از فروش نــه از آن چه که به 
عنوان عایدی کسبش می کنند، قبل از این 

که هزینه هایشان را کسر کنند.
مدیر کل دفتر حسابرســی مالیاتی سازمان 
امور مالیاتی گفت: اگــر یک فعال اقتصادی 
فارغ از این که ناشــر اســت، کتاب فروش 

است، هنرپیشه است هزینه هایی که انجام 
می دهد مطابق با قانون بیشتر از آن چیزی 
باشــد که درآمد کســب می کند با اعمال 
معافیت مالیاتــی که در قانــون برای همه 
اقشــار جامعه به عنوان معافیت معیشتی 
در نظر گرفته شــده، حالا اگر سودی داشت 
دیگر فرقی نمی کند که کارگر است، کتاب 
فروش است و یا هر شــغل دیگری دارد باید 
بیاید نســبت به ســودش مالیات بدهد، اما 
همان طوری کــه تأیید کردم بــه هر حال 
قانون گذار با توجه به جمیع شرایط افرادی 
را معاف از مالیات کرده با همین رویکرد هم 
بند ل ماده ۱۳۹ قانون مالیات های مستقیم 
و فعالیت هــای انتشــاراتی و مطبوعاتی و 
قرآنی، فرهنگــی و هنری طبــق قانون از 
مالیــات معاف شــدند، اما نکتــه ای که به 
آن تاکید می شــود این اســت که معافیت 
هنرمندان مشروط بر این است که اگر باید 
جزو گروه یک باشــند دفاتر قانونی دریافت 
بکنند باید حتماً دفاترشــان را تنظیم کنند 

به سازمان امور مالیاتی ارائه کنند.

در سه سال اخیر معافیت مالیاتی 
فعالیت های هنری مشروط شد

مســتوفی گفت: حتمــاً بایــد اظهارنامه 
مالیاتی بدهند و حتماً باید اســناد و مدارک 
شــأن را ارائه کنند، اما نکته مهــم این که با 
توجه به این که به این نتیجه رســیده شده 

که اصل عدالت مالیاتی در ســطح کشــور 
باید اجرایی شــود و در ســطح حاکمیت به 
این مساله توجه ویژه شده است که بتوانند 
معافیت ها را ســاماندهی بکنند، هم اکنون 
سه ســال اســت در قوانین بودجه متفاوت 
معافیــت مالیاتــی فعالیت هــای هنری با 

شرایط خاصی مشروط شده است.
وی در پاســخ به این ســوال کــه میانگین 
درآمدی ناشــران چقدر اســت، گفت: آن 
چه از اظهارنامه های مالیاتی برای عملکرد 
ســال ۱۴۰۱ در خردادماه و تیرماه ســال 
۱۴۰۲ در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار 
گرفت بالغ بر چهار هزار میلیارد تومان سود 
فعالیت های افراد مشمول بند ل ماده ۱۳۹ 

معاف از مالیات به ما ابراز شد.
مســتوفی تصریــح کــرد: عــدد معافیت 
مالیاتی نزدیک ۹۰۶ میلیارد تومانی از این 

چهار هزار میلیارد تومانی کــه این افراد در 
اظهارنامه هایشان ابراز کردند، لحاظ شد.

به گفته این مقام مســؤول، در ســه ســال 
گذشــته ســازمان امور مالیاتی یک درصد 
جامعه بالغ بر ۵۰ درصد مودیان اشــخاص 
حقیقی را که احتمــالاً هنرمندان ما هم در 
زمره همین افراد قرار خواهند گرفت با توجه 
به پایگاه های اطلاعاتی که در اختیار داریم 
بدون رســیدگی ابراز آن ها را مورد پذیرش 
قرار دادیــم.وی گفت: علاوه بــر آن چهار 
میلیون مــؤدی مالیاتی را باز هــم با توجه 
به اطلاعاتی که در پایــگاه اطلاعاتی وجود 
دارد مالیــات مقطوع را بــرای آن ها تعیین 
کردیم، به آن ها اعلام کردیــم و با توجه به 
این که این عزیزان اعداد و ارقامی که ما برای 
آن ها ابراز و اعلام کــرده بودیم بدون هیچ 
شک و شبهه ای پذیرفته بودند، این مالیات 

مقطوع مورد پذیرش شأن قرار گرفت.
مســتوفی اضافه کرد: ناظر بر ایــن که بالغ 
بر دو میلیون و ۳۰۰ هزار نفــر از این چهار 
میلیون نفر بــا توجه به همیــن فایل های 
اطلاعاتی و میزان معافیــت قانونی، مالیات 
آن ها صفر شده اســت؛ به عنوان مثال برای 
آن ۳۰ هزار نفری کــه فعالیت هنری دارند، 
قطعاً پایگاه هــای اطلاعاتی ما بــا توجه به 
اطلاعاتی که از طریق بانک مرکزی و ســایر 
مراجع اطلاع رسانی در جریان ماده ۱۶۹ و 
۱۶۹ مکرر در اختیار سازمان قرار می گیرد، 

یک بخشــی از مؤدیان را اما مشروط بر این 
که حتمــاً اظهارنامــه مالیاتی خــود را در 
موارد مقــرر و قانونی تســلیم کنند، حتماً 
بدون رســیدگی ابراز آن ها را مورد پذیرش 

خودمان قرار می دهیم.
مدیر کل دفتر حسابرســی مالیاتی سازمان 
امــور مالیاتی گفــت: در بند قــاف تبصره 
شــش قانون بودجــه ســال ۱۴۰۰ کلیه 
فعالین هنری را کــه از معافیت بند لام ماده 
۱۳۹ استفاده می کنند صرفاً تا سقف ۲۰۰ 

میلیون تومان درآمد سالانه معاف می کند.
در ســال ۱۴۰۱ در بند عین مــاده واحده 
مربوطه برای بازیگران و کســانی که اجرای 
صحنه کنسرت دارند و تهیه کنندگان آثار 
موسیقی، تا ســقف ۲۶۰ میلیون تومان از 
معافیت مالیاتی به آن هــا تعلق می گیرد و 

مازاد بر آن مشمول مالیات هستند.
مســتوفی گفت: در ســال ۱۴۰۲ ســقف 
معافیــت مالیاتــی کارگــران ۱۰ میلیون 
تومان در ماه است. البته در سال ۱۴۰۱ این 

عدد نزدیک به هفت میلیون تومان بود.
وی تاکید کــرد: در قانون بودجه ۱۴۰۲ هم 
تمام اشــخاصی که در بخش هنری فعالیت 
می کنند تا ســقف ۴۸۰ میلیــون تومان از 
معافیت مالیاتی می توانند اســتفاده کنند. 
بر این اســاس چهار برابــر معافیت حقوق 
بگیران برای معافیت مالیاتــی هنرمندان 

لحاظ شده است.
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حصارکشی یا منع جمعی؟
سعید فلاح فر   بعد از چند ســال کشــمکش و بحث هــای مختلف، بالاخره 
نوک کلنگ به سنگفرش تئاترشهر رســید. موضوع حصارکشی اولین جنجال 

معماری و شهرسازانه این بنا نیست.
مهمترین رویداد اینچنینی به بخش جنوبی مجموعه و حذف پارکینگ منجر 
شد. مجتمع فرهنگی و مسجد ولی عصر )عج( در ضلع جنوبی و در حریم بصری 
تئاترشهر احداث شد و از طرف اغلب گرایشات معماری؛ در طراحی و مکان یابی 
مورد انتقاد قرار گرفت. مسجدی که طراحی نامناســب آن از همان فرم کلی و 
نمای شهری اثر و چگونگی فراخوان ورودی مسجد شروع می شود. به طوری که 
شهروندان بدون نوشته های راهنما برای پیدا کردن ورودی مسجد حتماً دچار 
زحمت می شــوند. خصوصاً کلیت فرم و غیبت عناصر معمول معماری مسجد، 
این شائبه را شــکل داد که بنای مجتمع فرهنگی مذکور، اصولاً به قصد کاربری 
مسجد طراحی و اجرا نشده است. البته اعتراضات و نقدها مانع از اتمام این پروژه 
نشد.ماجرای دیگر مربوط به احداث خروجی مترو چهارراه ولیعصر)عج( بود که 
به تحصن اهالی هنر، به ویژه هنرمندان تئاتر و همراهی مدیرکل مرکز نمایش 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شد. در پی تشــدید اعتراضات و علی رغم آغاز 
عملیات ساختمانی، مدیریت وقت مترو و شــهردار تهران اعلام کردند که این 
ایستگاه به احترام هنرمندان به بخشــی از پارک دانشجو منتقل خواهد شد. اما 
عملًا طرح ایجاد زیرگذر چهارراه ولیعصر)عج( ایســتگاه مترو را به چند متر آن 
ســوتر منتقل کرد. طرحی که باز از نظر طراحی با انتقاداتی روبه رو بود. بعضی 
عبور عابرین از زیر زمین و عبور خودروها از روی زمین را ـ به عکس آنچه در پل 
های هوایی رخ می دهد ـ نوعی بی احترامی طلقی کردند. عده ای طراحی بدون 
مشخصه و شکستگی و نشــانه های مکان یابی را از اشکالات طرح می دانستند. 
هنوز هم ســرگردانی عابران برای پیدا کردن خروجی درست از مشکلات این 

زیرگذر است. اختلال در منظر بنای تئاترشهر اما بحث اصلی در انتقادات بود.
داستان حصار کشــی محوطه تئاترشهر بعد از ســرقت مجسمه های محوطه 
پررنگ تر شــد. در حالی که هیچ مرجعی توضیح نداد ســارقان چطور توانسته 
اند بی هیچ ردپایی دست به این سرقت زده باشند. یا چرا در موارد دیگر سرقت، 
ایده دیوارکشــی را پیاده نکردند؟کم کم شــایعه امنیت در محوطه تئاترشهر 
پررنگ تر شد. سابقه تردد شهروندان فراجنســیتی در پارک دانشجو و تجمع 
معتادان و خرده موادفروشــان هم می توانست در شــکل گیری این فضا موثر 
باشــد. ثبت چند درگیری منجر به جرح در پارک دانشجو و محوطه تئاترشهر 
)که حتی بنا بر شایعاتی ســاختگی بود( توانست دغدغه امنیتی بعضی مدیران 

شهرداری و معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را توجیه کند.
موضوعی که متعاقب این رخدادها وارد ادبیات طرح حصارکشــی شد، موضوع 
دستفروشــان اطراف بنای تئاترشــهر بود که حتی زندگی ســالم شبانه ای را 
برای این نقطه شــهری به ارمغان آورده بود. در مجموع اعلام شد؛ بنا به مطالبه 
هنرمندان تئاتر و شهروندان و برای حفظ امنیت اهالی تئاتر، شهرداری تهران و 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اقدام به حصارکشی اطراف ساختمان خواهند 
کرد. هنوز هم معلوم نیســت سهم و مســئولیت این طرح تا چه اندازه به عهده 
شهرداری تهران و تا چه اندازه به عهده وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و وزارت 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی است؟
با نخستین اخبار از طرح حصارکشــی، زمزمه مخالفت ها اوج گرفت. علاوه بر 
معماران و شهرســازان، تعدادی از کارشناســان حفاظت و مرمت بناها و بافت 
های تاریخی هــم وارد این میدان اعتراض شــدند. تا جایی که عــده ای از این 
کارشناســان در یک ویدئو، مخالفت های قانونی و علمی خود را اعلان کردند. 
در نتیجه برخــی از مدیران ناچار به تغییر موضع شــده و اعلام کردند منظور از 
حصارکشی، دیوار نبوده و قصد مشخص کردن حریم ملکی و فرهنگی مجموعه 
تئاترشهر مطابق با عرصه مالکین ساختمان است. بی این که معنای درستی از 

مفهوم »حریم« در این اظهارات اراده شده باشد.
همچنان نقدهای براین گفتار به گوش می رســید که به ظاهــر تغییر دولت، 
موقتاً موجب توقف طرح شد. شــروع دوباره مذاکرات بین نهادهای مربوطه اما 
علاوه بر انتقادات گذشته، نوعی خشــم هم در بین بعضی صاحب نظران ایجاد 
کرد که عمدتاً واکنشی به احساس عدم شــفافیت ]شما بخوانید عدم صداقت[ 
به سخن گویان این طرح بود.اولین موضوع این عدم شــفافیت بازی با عبارات 
»حصارکشی«، »دیوار« و »حریم« بود که تا امروز عملًا مشخص شده همه این 
عبارات برای انحراف ذهن مردم بوده و همواره همان دیوارکشی و »محدودیت 
فیزیکی مکان« موردنظر طراحان بوده اســت. از جمله از طرف مدیران و حتی 
طراح چنین وانمود شــد که عناصر طراحی این طرح ارتفاعی نــدارد و تنها به 
منظور معین کردن حریم و محدوده ایجاد می شود. در حالی که طراحی اصلی 
و موجود محوطه تئاترشــهر از طریق اختلاف ســطوح، پله هــا، حوض ها و... 
کاملًا حائز این ویژگی بوده و نیازی به طراحــی جدید ندارد. کمی بعد، موضوع 
حصاری با ارتفاع بســیار کوتاه به میان آمد.ادعای بعــدی در مقابل مطالبات، 
تعاریف و ضوابط امروزین شهرســازی این بــود که؛ این دیــوار مانع حضور و 
تردد مردم نخواهد شــد و تنها برای حفاظت در مقابل ورود معتادان، سارقان، 
دوجنســی ها و خلاصه متخلفین عمــل خواهد کرد. علاوه بر ســمت گیری 
های قابل بررســی و توجهات اخلاقی در این تقســین بندی، این سئوال وجود 
داشــت که چنین دیواری با چه مکانیزم یا هوش و الگوریتمــی قادر به چنین 
تشــخیص و عملکردی خواهد بود؟عدم نمایش عمومی طرح های آماده شده 
نیز موید همین تردیدها در بین متخصصین می شــد. چرا چنین طرح مهمی 
نباید به یک خرد جمعی در جامعه معماری و شهرســازی واگذار می شد؟! آیا 
لازم نیســت طرحی در این ابعاد ملی و فرهنگی به مشاوران و طراحان مجرب و 
صاحب صلاحیت متناسب یا از طریق مسابقات معماری واگذار شود؟ از طرفی 
همواره این سئوال وجود داشت که به فرض وجود ناامنی ها، آیا دیوارکشی یک 
مجموعه فرهنگی ـ هنری چاره درســتی برای برقراری امنیت است؟ آیا ارزش 
امنیت در ســوی دیگر چهارراه تفاوتی با این ســو دارد؟ آیــا اهالی تئاتر حفظ 
امنیت خود را واجب تر از سایر شــهروندان می دانند؟! چرا مجریان طرح تلاش 
داشتند موافقت چند نفر از پیشکســوتان تئاتر را به عنوان سند صحت طراحی 
ارائه کنند در حالی کــه هیچکدام از این موافقان، کمتریــن اطلاعی از ظرائف 
شهری و معماری و شهرسازی و حفاظت بناهای تاریخی ندارند؟ ترکیب تقریباً 

دولتی حاضرین در روز آغاز پروژه برای مسئولین پیامی نداشت؟
عدم ورود موثر و رســمی وزارت گردشــگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی 
و همســویی با تعداد زیادی از کارشناســان این حوزه هم موجب تعجب است. 
در حالی که ســاختمان مجموعه تئاترشــهر با تصویب شــورای ثبت سازمان 
میراث فرهنگی و گردشگری استان تهران در سال ۱۳۸۴ در فهرست آثار ملی 
کشــور قرار گرفته بود. تغییرات در محدوده حریم معین شــده در نقشه های 
ثبتی فهرست آثار ملی هم نشان می دهد؛ موضوع اعمال ضوابط ثبت در داخل 
حریم ـ از جمله ســاماندهی ضلع شــمالی خیابان انقلاب و ضلع غربی خیابان 

ولیعصر)عج( ـ به مراتب اولویتی بالاتر از دیوارکشی محوطه دارد.
برخی هم تلاش داشتند که وجود نرده های محوطه تا دهه شصت را دلیل برای 
احیا این حصار بدانند. اما الزامات شهرســازی معاصر، ارتقاء کیفیات زیستی و 
امنیتی شهر نســبت به دوران پیش از انقلاب و بحران های سال های نخستین 
انقلاب اســلامی و همچنین اولویت حفظ شرایط موجود، ادعای لزوم بازگشت 
به وضعیت نرده های مجموعــه را هم منتفی می نماید چه رســد به ایجاد یک 

طرح جدید و مداخلات تازه معمارانه.
آنچه در آخرین روزهای منتهی به کلنگ زنی، بیش از گذشته مورد تاکید قرار 
گرفت، استناد به مطالبه اهالی تئاتر بود. اگر این ادعا درست باشد، ]اگر[ باید با 
صدای رسا پرسید؛ اهالی تئاتر با شعار »تئاتر برای مردم« چگونه به این تفکیک 
آپارتاید گونه تن می دهند و خودشــان را نســبت به مردم، دستفروش و حتی 
بیماران مواد مخدر و... ممتاز محســوب می کنند؟! چگونه در چنین اوضاع نه 
چندان مطلوب اقتصادی و به خاطر آســودگی خود، بر علیه معیشت شاغلین 
شریف کنار خیابان نظری می دهند؟! اگر چه عملًا جز اندکی اسامی ثابت، نه در 
روز کلنگ زنی و نه در رسانه ها، فهرست قابل توجهی از مدافعان طرح به چشم 
نمی خورد و گمان نمی رود چنین تصــور و تصویری از حمایت هنرمندان قابل 
اثبات باشد.در نهایت کارزاری خطاب به شــهرداری تهران و وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی تهیه شــد که تعداد امضاهای آن از حدنصاب مطالبه برای ثبت 
در دبیرخانه سازمان موردنظر عبور کرده است.به فرض معضلات امنیتی برای 
اهالی تئاتر و...؛ حذف صورت مسئله و اعمال محدودیت هایی مثل دیوارکشی 
ـ با هر تعبیــر و اصطلاح و واژه ای ـ تنهــا راه یا آخرین و بهترین شــیوه تامین 
امنیت شهری نیســت. به ویژه مغایرت آن با روح فعالیت های فرهنگی ـ هنری 
و مردمی ترین شــکل آن، یعنی نمایش، چهره ناخوشایندی به جامعه تحمیل 
می کند. بهتر آن اســت که اجازه ندهیم تناقضات میــان نظرات چندین دوره 
مدیریت فرهنگی و شــهری کشــور، میراث ناصواب مدیران قبلــی و به ویژه 
اقدامات غیرتخصصی، جناحی، سیاســی و... یا ـ خدای نکرده ـ پافشــاری بر 
مقابله با خواســت قاطبه فرهیختگان و هنرمندان و فرهنگیان و... فضا را برای 
تهمت »ضدیت با هنر و تئاتر« مهیا کند.به یاد داشــته باشیم که؛ »تئاترشهر«، 
»مجموعه فرهنگی هنــری آزادی«، »موزه هنرهای معاصــر تهران«، »موزه 
فرش« و... متعلق به حکومت پهلوی نیست. بلکه این ابنیه مثل بزرگراه تهران ـ 
کرج یا تهران ـ قم، مثل کاخ نیاوران، مثل ساختمان مجلس و... متعلق به ملت 

ایران اسلامی است و همه موظف به حفظ شأن و جایگاه اموال ملی هستیم.

یادداشت

خریدار  رییس کل دادگســتری اســتان 
تهران گفــت: از روز جاری ثبــت مزایده ها 
حتمــا بــه صــورت الکترونیکــی صورت 
می گیرد و از ثبت مزایده ها به شــیوه سنتی 
در تمامی واحدهای قضایی اســتان تهران 

جلوگیری خواهد شد.
 علــی القاصی، رئیــس کل دادگســتری 
استان تهران در نشست آموزشی برگزاری 
الکترونیک مزایده های اجرای احکام مدنی 
که با حضور کارکنان شــعب اجرای احکام 
مدنــی برگزار شــد، ضمن گرامی داشــت 
پیشــاپیش ماه مبــارک رجب و اشــاره به 
فیوضات این مــاه، از درگاه خداوند متعال 
مســالت کرد که همگان توفیق لازم برای 
بهره مندی از فضیلت های این ماه را داشته 

باشند.
رئیــس کل دادگســتری اســتان تهران 
همچنین ضمن گرامی داشــت ســال روز 
شــهادت میرزا محمدتقی خــان فراهانی 
عنــوان کــرد: واکاوی در تاریــخ همواره 
نشــان دهنده این امر اســت که رژیم های 
طاغوت هیچ گاه تحمــل و ظرفیت اقدامات 
اصلاحــی را نداشــته اند و تمامیت خواهی 
آن ها موجــب به ناحق ریخته شــدن خون 

اشخاصی، چون امیرکبیر شده است.

ایران همواره قربانی پدیده شوم 
تروریسم بوده است

وی در ادامــه ضمــن اشــاره بــه حادثه 
تروریستی اخیر در کرمان و ابراز همدردی 
با آســیب دیدگان ایــن حادثــه و از جمله 
خانواده های معظم شهدا اظهار کرد: حادثه 
تروریستی اخیر بار دیگر به جهانیان نشان 
داد که ایران اسلامی همواره از بدو پیروزی 
انقلاب تاکنون قربانی پدیده شوم تروریسم 
بوده است و خســارت های معنوی و مادی 
بســیاری در این حوزه متوجه کشور شده 
است که از جمله آن ها فقدان شخصیت های 
ارزشمند و اثرگذاری همچون سردار شهید 
حاج قاســم ســلیمانی، شــهید بهشتی و 

سایرین است.

حمایت آمریکا و رژیم صهیونیستی
 از گروهک های تروریستی

القاصی در ادامــه حمایت های پیدا و پنهان 
کشــورهای غربی و در رأس آن هــا آمریکا 
و رژیــم صهیونیســتی از گروهک هــای 
تروریستی را مورد اشــاره قرار داد و در عین 
حال به شهادت رســاندن بیش از ۲۳ هزار 
نفر از مــردم مظلوم نوار غزه و فلســطین را 

مهر تأییدی بر این ادعا دانست.
رئیس کل دادگستری استان تهران تصریح 
کرد: یــد حمایتی غــرب و از جملــه رژیم 
کودک کش صهیونیســت همواره محرک 
گروهک های تروریســتی بــرای ارتکاب 
جنایت هــای فجیع و غیرقابــل اغماض در 
اقصی نقــاط منطقه جنوب غربی آســیا و 
به طور خاص ایران اسلامی بوده است و پس 
از ضربه مهم، محکــم و به تعبیر مقام معظم 

رهبری غیرقابــل ترمیمی کــه در نتیجه 
اقدام گروه هــای مقاومت علیه مواضع رژیم 
صهیونیســتی در قالب عملیــات »طوفان 
الاقصی« صورت گرفــت، حمایت های این 
رژیم منحوس از پدیده تروریســم تشدید 

شده است.

»ارتقای احساس عدالت در جامعه« 
در پی عملکرد صحیح اجرای احکام

وی در بخش دیگری از سخنان خود اهمیت 
کار اجرای احکام و »ارتقای احساس عدالت 
در جامعــه« در پــی عملکــرد صحیح این 
بخش را مورد اشاره قرار داد و گفت: از جمله 
بخش هایی که در دســتگاه قضا مستقیماً 
با حقوق مــردم ارتبــاط دارد، واحد اجرای 
احکام است و به عبارتی این بخش مهم ترین 
و اثرگذارتریــن حوزه در زمینه اســتیفای 
حقوق محکوم به از محکوم علیه اســت و به 

آرا صادره در محاکم جنبه عینی می بخشد.

اهمیت امر نظارت در حوزه اجرای 
احکام مدنی

القاصی ضمن تاکیــد بر اینکــه برگزاری 
مزایده های اجــرای احکام مدنــی باید با 
»رعایت تشــریفات قانونــی لازم« و حدود 
و ثغوری باشــد که در قانون مشخص شده 
اســت، عنوان کرد: کوچک ترین غفلت در 
حوزه اجــرای احکام مدنی، حقوق مســلم 
و مشــخص طرفین را در معــرض تضییع، 
اجحاف و بعضاً سواســتفاده قرار خواهد داد 
و بر همین اســاس، امر نظارت به طور دقیق 
و هوشــمند در این حــوزه از اهمیت ویژه و 

خاصی برخوردار است.
رئیــس کل دادگســتری اســتان تهران 
تاکید کرد: همــه ما در مجموعــه قضائی 
اســتان تهران مکلف هســتیم تا با رعایت 
موازین شــرعی و قانونی و به کارگیری همه 
ظرفیت ها و توان موجــود به منظور اجرای 
دقیق احکام، تصویر مورد نظر از عدلیه را در 

اذهان جامعه به عنــوان نماد اجرای عدالت 
ایجاد کنیم و رضایت مراجعان را نســبت به 

عملکرد دستگاه قضا جلب نمائیم.

تصویرسازی واحدهای اجرای احکام 
نسبت به صحت عملکرد دستگاه قضا

وی در ادامــه ســخنان خود ضمن اشــاره 
به تصویرســازی واحدهای اجــرای احکام 
نسبت به صحت عملکرد دســتگاه قضا در 
اذهان جامعه بیان کــرد: یکایک کارکنان 
شــعب اجرای احکام می توانند در برون داد 
عملکرد دستگاه قضا سهیم باشند و همین 
امر دلالت بر نقش مهم و غیرقابل انکار شعب 
اجرای احکام در احساس عدالت در جامعه 
دارد و باید به نحوی عمــل نماید که حقی از 
طرفین ضایع نشــود و در عین حال اعتماد 
هیچ یک نسبت به دســتگاه قضا در معرض 

آسیب قرار نگیرد.

به هیچ عنوان نباید از امر نظارت
 بر زیرمجموعه غفلت کرد

القاصی ضمن اشــاره به نقــش مهم و قابل 
توجه مدیران شــعب اجرای احــکام از بعُد 
»نظارت بر صحت عملکرد مجموعه« اذعان 
کرد: ســلامت مجموعه با نظــارت و رصد 
مستمر و عینی مدیران شعب اجرای احکام 
تثبیت و تضمین خواهد شــد؛ لــذا به هیچ 
عنــوان نباید از امر نظارت بــر زیرمجموعه 

غفلت کرد.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
ادامــه ضمــن آسیب شناســی از عملکرد 
واحدهای اجرای احــکام و به طور خاص در 
زمینه برگــزاری مزایده ها عنوان کرد: بعضاً 
گزارشات رســیده حاکی از این است که در 
برگزاری مزایده ها تشــریفات قانونی لازم 
اعمال نشــده و یــا فردی به رغــم ذی حق 
بودن و صدور حکم قطعی ســنوات طولانی 
و مدیدی است که سرگردان است و به حق 
خود نرســیده که همین مصادیق نشان از 

اهمیت امر نظارت در این بخش را دارد.

ضرورت اصلاح و حذف زمینه های بروز 
آسیب در واحدهای اجرای احکام

وی در بخش دیگــری از ســخنان خود بر 
ضرورت اصــلاح و حــذف زمینه های بروز 
آســیب در واحدهای اجرای احکام تاکید 
کرد و در عین حال با اشاره به نقش اثرگذار 
برگزاری مزایده های اجــرای احکام مدنی 
به شــیوه الکترونیک در این حوزه گفت: از 
جمله موضوعاتی که می تواند ضمن ارتقای 
کیفیت خدمت رسانی به مراجعان، صحت 
عملکرد اجــرای احکام مدنــی را تضمین 
کند، برگزاری مزایده ها به صورت شــفاف و 
الکترونیک است که دســتگاه قضا مدت ها 
به دنبال تحقــق آن بود و خوشــبختانه با 
پیگیری هــای صورت گرفتــه از ناحیــه 

دستگاه قضا در تعامل با دولت محقق شد.

الزامات قانونی موجود مبنی
 بر برگزاری مزایده های اجرای احکام 

مدنی به صورت الکترونیک
القاصی در ادامه با اشــاره به الزامات قانونی 
موجــود مبنی بــر برگــزاری مزایده های 
اجرای احکام مدنی به صــورت الکترونیک 
خاطرنشــان کرد: با برگزاری زیرســاخت 
موجود برای برگــزاری مزایده های اجرای 
احکام مدنی به صورت الکترونیک در سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولــت، حتماً فصل 
نوینی بــرای انجام خدمت بهتــر و دقیق تر 
برای مــردم رقم خواهد خــورد و موجبات 
پیشرفت دستگاه قضا، تسریع و شفافیت در 

انجام امورات را در پی خواهد داشت.

مزایا و ثمرات ناشی از برگزاری 
مزایده های اجرای احکام مدنی

 به شیوه الکترونیک
رئیس کل دادگســتری استان تهران ضمن 
اشــاره به آســیب های ناشــی از برگزاری 

مزایده های اجرای احــکام مدنی به صورت 
ســنتی و رفع آن ها با برگزاری مزایده ها به 
شــیوه الکترونیک عنوان کــرد: برگزاری 
مزایده هــای اجرای احکام مدنی به شــیوه 
الکترونیــک، ضمــن ایجاد عدالــت میان 
داوطلبــان شــرکت در مزایده هــا و رفع 
پیــچ و خم هــای اداری، تســریع در انجام 
امور، شــفافیت و ایجاد رقابت ســالم میان 
شــرکت کنندگان را در پی خواهد داشت و 
احتمال ابطال مزایــده، موضوع ماده ۱۳۶ 
قانون اجــرای احکام مدنــی تقریباً به صفر 
می رســد و در عین حال انگیزه مردم برای 

شرکت در مزایده ها بیشتر خواهد شد.
در بخش دیگری از ســخنان خــود از ثبت 
مزایده ها به صــورت الکترونیک در تمامی 
واحدهای قضائی استان تهران از روز جاری 
خبر داد و گفت: بــا همفکری صورت گرفته 
مقرر شــد تا از روز جاری ثبــت مزایده ها 
حتماً به صورت الکترونیکی صورت گیرد و 
از ثبت مزایده ها به شــیوه سنتی در تمامی 
واحدهای قضائی اســتان تهران جلوگیری 

خواهد شد.
قاصی افزود: همچنین مقرر شــد تا از تاریخ 
۱۲ بهمن ماه، همزمان بــا آغاز دهه مبارک 
فجر برگــزاری تمامــی مزایده های اجرای 
احکام مدنی به صــورت الکترونیک صورت 
گیرد و هیچ مزایده ای به شکل سنتی انجام 

نشود..
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
بخــش پایانی ســخنان خود بــه معاونت 
فناوری اطلاعات و برنامه ریزی دادگستری 
کل اســتان تهران مأموریت داد تا اقدامات 
لازم جهت آموزش کارکنان شــعب اجرای 

احکام مدنی را در دستور کار قرار دهد.

ویژگی های برگزاری مزایده های اجرای 
احکام مدنی به صورت الکترونیک

ربیع الله قربانــی، رئیــس کل دادگاه های 
عمومی و انقلاب تهران نیز در این نشســت 
عنوان کرد: فرایند دادرسی و اجرای احکام 
بر اســاس ســند تحول مبتنی بــر برخی 
سامانه هایی اســت که اگر به درستی پیاده 
و اجرایی شود ســبب افزایش شفافیت در 
رســیدگی ها، بــالا رفتن ســرعت و دقت، 
ایجاد نظم در امور و امــکان نظارت دقیق و 
هوشــمند را فراهم می کند کــه محصول 
نهایی افزایــش اعتماد نســبت به عملکرد 
دســتگاه اســت و از جمله آن ها ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت در بحث 
برگزاری مزایده ها در واحــد اجرای احکام 

است.
رئیــس کل دادگاه های عمومــی و انقلاب 
تهران با اشــاره به ثمرات ناشی از برگزاری 
مزایده های اجرای احــکام مدنی به صورت 
الکترونیک اظهــار کرد: تعــداد نفرات در 
مزایده الکترونیک بیشــتر اســت و سبب 
تســریع در اجرای احــکام خواهــد بود و 
اختــلاف در فراینــد برگــزاری مزایده به 

حداقل ممکن خواهد رسید.

خریدار  سرپرست دبیرخانه هیأت امنای 
سازمان تأمین اجتماعی از احتمال اجرای 
مصوبه افزایش ســن بازنشستگی از ابتدای 
سال ۱۴۰۳، در صورت نهایی شدن موضوع 
در شــورای نگهبــان و مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام خبر داد.
محمد صادق غلامی مشــاور و سرپرســت 
دبیرخانــه هیــأت امنای ســازمان تأمین 
اجتماعی و صندوق های تابعه در حاشــیه 
برگزاری دوره آموزشی بیمه های اجتماعی 
در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: مساله 
افزایش سن بازنشســتگی در برنامه هفتم 
توســعه آمده، مجلــس آن را مصوب کرده 
و به شــورای نگهبان ارجاع داده شده است 
همچنین مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

در حال بررسی این موضوع است.
وی افزود: مســاله متناسب ســازی و سن 
بازنشستگی از موضوعاتی است که اختلاف 
نظر بیــن ذینفعــان مانند بیمه شــده ها، 
کارفرمایان، صندوق هــا، دولت و… وجود 
دارد و تلاش می شــود که قانون با کیفیت 

بهتر و با اجماع حداکثری اجرا شود.
غلامی ادامــه داد: به نظر می رســد که اول 

۱۴۰۳ همزمــان بــا اجرای برنامــه هفتم 
توسعه مساله افزایش سن بازنشستگی هم 
اجرا شــود البته این قضیه و نهایی شدن آن 
به بررســی های شــورای نگهبان و مجمع 

تشخیص مصلحت بسیار وابسته است.
مشاور و سرپرســت دبیرخانه هیأت امنای 
ســازمان تأمین اجتماعی خاطرنشان کرد: 
با افزایش سن بازنشستگی افزایش نرخ حق 

بیمه نخواهیم داشت و ثابت خواهد بود.
به گفته وی در صورتی که افراد بر اســاس 
مصوبه مجلس ۲۸ تا ۳۰ ســال سابقه کاری 
داشــته باشند افزایشــی برای موضوع سن 
بازنشســتگی نخواهند داشــت ولی افراد 
با ۱۵ سال ســابقه ۵ ســال حداکثر به سن 

بازنشستگی آنها افزوده خواهد شد.
وی درباره ماجــرای ادغــام صندوق های 
بازنشستگی اظهار داشــت: در کشورهایی 
مانند ترکیه ۳ صندوق بازنشستگی بیشتر 
فعالیت نــدارد ولی در کشــور ما حدود ۱۸ 
صندوق بازنشســتگی بــرای جمعیت ۸۷ 
میلیونی فعال اســت که اغلب آنها ناترازی 

مالی دارند.
غلامــی بیان داشــت: البته این مســاله به 

معنای ورشکســتگی نیست بلکه بدان معنا 
بوده که تعهدات به اعضا نســبت به ورودی 

منابع ناتراز است.

ادغام صندوق های بازنشستگی یک 
ضرورت اجتناب ناپذیر است

مشاور و سرپرســت دبیرخانه هیأت امنای 
ســازمان تأمین اجتماعــی و صندوق های 
تابعه خاطرنشــان کرد: ادغام صندوق های 
بازنشســتگی یک ضرورت اجتناب ناپذیر 
اســت هرچند که ایــن کار ســختی بوده 
ولی باید به ســمتی رویم که نظــام جامع 

یکپارچه تأمین اجتماعی نهادینه شود اگر 
می خواهیم در نظام بازنشســتگی کارآمد 
باشــیم و این مســاله باید در بازه معقول به 

وقوع بپیوندد.
غلامی در مورد بیمه اتباع خارجی در کشور 
گفت: در حــال حاضر آمار دقیقــی در این 

زمینه ندارم.
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه گفته 
می شــود ۱۰ میلیون اتباع افغانســتانی در 
کشــور حضور دارند، گفت عدد ۱۰ میلیون 

قابل استناد نیست.
مشاور و سرپرســت دبیرخانه هیأت امنای 
ســازمان تأمین اجتماعــی و صندوق های 
تابعه گفت: امروز دوره آموزشــی بیمه های 
تأمیــن اجتماعــی برگزار شــد کــه در 
ایــن دوره جمعــی از خبرگان ســازمان و 
صندوق هــای بازنشســتگی، بیمه هــای 
تجاری، ســازمان های دولتــی و عمومی 
غیردولتی، ذینفعــان کارگری، کارفرمایی 
و بازنشســتگان صندوق های بازنشستگی 
و نخبــگان دانشــگاه های برتــر کشــور 
اندیشــکده ها و پژوهشــکده های مرتبط 

حضور داشتند.

وضعیت بحرانی صندوق ها در تأمین 
نقدینگی و انجام تعهدات آتی

غلامــی خاطرنشــان کــرد: در جلســه 
شاخص هایی از جمله نرخ جایگزینی و نسبت 
پشتیبانی صندوق ها و دیگر مؤلفه های مهم 
بررسی شد سپس وضعیت بودجه صندوق ها 
مورد ارزیابی قرار گرفت که نشان از وضعیت 
بحرانی این صندوق هــا در تأمین نقدینگی 
و انجام تعهدات آتــی دارد.وی افــزود: این 
در حالی اســت که بخشــی از این کسری در 
سازمان تأمین اجتماعی و برخی از صندوق ها 
به دلیل عدم ایفای تعهدات دولت در پرداخت 
بدهی خود به صندوق ها تشــدید شده است. 
همچنین وجود قوانین هزینه زا بار مالی این 
صندوق ها را طی سالیان مختلف تا ۴۰ درصد 
افزایش داده که کاملًا صندوق ها را به سمت 
ناپایداری مالی برده است.وی در پاسخ به این 
پرســش که بدهی دولت به ســازمان تأمین 
اجتماعی در حال حاضر چقدر اســت، گفت: 
اختلاف نظر بین دولت و تأمین اجتماعی در 
این زمینه وجود دارد و به نظر می رسد بالای 
۷۰۰ همت میــزان بدهی دولت بــه تأمین 

اجتماعی باشد.

فرمانــده کل انتظامــی جمهوری اســلامی ایران، بر 
اهتمام جدی پلیس در برخورد قاطعانه با ســرقت ها 
تاکید کرد.ســردار احمدرضا رادان در ســفر به استان 
خراســان رضوی از نمایشــگاه کشــفیات یک هزار 
گوشــی تلفن همراه سرقتی پلیس مشــهد در اجرای 
طرح اقتدار بازدید کرد.وی پس از گفت و گو با عاملان 

ســرقت ها و مال خران گفت: امروز شاهد بودیم بعضی 
از این سارقان حداقل روزی ۵ تا ۶ سرقت گوشی تلفن 
همراه داشتند، این به آن معنی است گویا آن چیزی که 

برای سارقان تمامی ندارد ادامه سرقت هاست.
فرمانده کل انتظامی جمهوری اسلامی ایران گفت: ما 
امسال را سال ســختی برای مال خران اموال مسروقه 

اعــلام کرده ایم و در همــه اســتان ها کار اطلاعاتی و 
برخورد قاطعانه برای دســتگیری سارقان و مال خران 
و برخورد قضائی قاطعانه با آنها صــورت گرفته و ادامه 
می یابد.وی توجه به ۲ نکته را ضروری دانســت؛ نکته 
اول اینکه مردم عزیز مراقبت بیشــتری داشته باشند 
و اسباب و موقعیت برای ســرقت را از سارقان بگیرند 

و نکته دوم تداوم و قاطعیت برخورد با مال خران است.
فرمانده کل انتظامی جمهوری اســلامی ایران تاکید 
کرد: در آینده نزدیک ســارقانی که بیــش از ۴ مورد 
محکومیت کیفری دارند و جزو ســارقان ســابقه دار 
هســتند تحت کنترل الکترونیکی قــرار می گیرند و 

اهتمام فراجا در این مأموریت جدی است.

پلیس

ونیکی سارقانی که بیش از ۴ فقره محکومیت دارند  کنترل الکتر
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 پاسخ های دبیر جشنواره فیلم فجر 
به برخی انتقادات

دبیر جشــنواره فیلم فجر در جدیدتریــن اظهاراتش دریــاره برخی 
انتقادات نســبت به حضور پر رنگ فیلم های ارگانــی در این رویداد ، 
وضعیت ســیمرغ مردمی و برخی انتقادات که در چند روز اخیر مطرح 

شده، پاسخ داد.
طبق گزارش رسیده برنامه »نقد ســینما« میزبان مجتبی امینی )دبیر 
جشــنواره فیلم فجر ( بود.مجتبــی امینی ابتدا بیان کــرد: این اولین 
مصاحبه من درباره جشــنواره فیلم فجر است. سال گذشته دوستان به 
این مســاله اعتراض داشــتند که چرا کمتر حضور داشتم اما امسال ان 
شالله حاضر هستم. در چهار ماه گذشته با برنامه ریزی انجام شده پیش 
رفتیم. از ۱۲ تــا ۲۲ بهمن همزمان در تهران و بعد در اســتان ها اکران 
فیلم ها انجام می شود. اخیرا جلسه مهمی با مدیران ارشاد کل استان ها 

داشتیم تا جشنواره منسجم و خوبی را شاهد باشیم.
وی ادامه داد: در زمان ثبت نام بخش ملی، ۱۰۶ اثر ثبت نام کردند و این 
نشان از رونق ســینما و تولد آن در خط و صنعت تولید است. در دو سال 
اخیر شاهد فیلم ســوزی به دلیل کرونا بودیم و تولید آثار نیز متوقف و یا 
کم شده بود و اقتصاد نمی چرخید. امســال با زحماتی که توسط بخش 
دولتی شــکل گرفت و همچنین بخش خصوصی، باعث شد فیلم های 
زیادی متقاضی حضور در بخش ملی شــوند. پارســال حدود ۷۵ تا ۸۰ 
اثر ارسال شد. ۵۱ فیلمســاز فیلم اولی به ناوگان سینمایی کشور اضافه 

شده و فیلم هایشان را برای ما ارسال کردند.
دبیر جشــنواره فجــر ۴۲ گفت: انتخاب آثار بســیار کار ســختی بود 
و هیات انتخاب یک ماه درگیر ایــن اتفاق بودند و با وســواس فیلم ها 
را انتخاب کردند. ۳۳ اثــر برای نمایش در جشــنواره فجر ۴۲ انتخاب 
شده است. پارســال باید ۲۲ اثر در بخش رقابتی راه پیدا می کرد اما ۲۴ 
فیلم داشــتیم . همچنین امســال بخش فیلم اولی ها را در قالب نگاه نو 
به جشــنواره بازگرداندیم. ۵ اثر فیلم اول در بخش سودای سیمرغ تیز 
حضور پیدا کردند. همچنین شــاهد حضور ۴ انیمیشن جدی هستیم 
که نوید خوبی برای خانواده هاست. ۱۱ بهمن ماه جشنواره فجر افتتاح 
و از ۱۲ تا ۲۲ فیلم ها نمایش داده می شــوند. آخرین روز نمایش فیلم ها 

در خانه جشنواره نیز ۲۱ بهمن است.
در ادامه مجتبی امینی دربــاره انتقادهایی که به حضــور برخی افراد 
در هیات انتخاب شــده، مطرح کرد: ما باید این فرهنــگ را در خانواده 
محترم سینما بپذیریم و با آن کنار بیاییم که هر جشنواره ای یک سری 
اثــر می پذیرد و قرار نیســت همه فیلم هــا انتخاب شــوند. من هم در 
دوره های مختلف فیلم داشــتم و مواقعی هم اثرم به جشنواره راه داده 
نشد. جشــنواره فجر اعتبار جهانی دارد و ما خوشبختانه هیات انتخاب 
داریم در حالی که برخی از جشنواره های الف دنیا هیات انتخاب ندارند. 
کســانی به عنوان اعضای هیات انتخاب بودند که سینما برایشان مهم 
است. به نظر من فیلمســازان نیز باید به آیین نامه احترام بگذارند. مهم 
مودت و همدلی اســت که باید بین اعضای سینما در شروع سال جدید 

برای این حوزه رخ بدهد.
وی درباره عدم حضور بانوان در هیات انتخاب جشنواره فجر ۴۲ مطرح 
کرد: در بین اعضای هیــات داوران از بانوان حتما بهــره می بریم اما در 
هیات انتخاب به واســطه سخت بودن کار نتوانســتیم در خدمت آنان 

باشیم .

در ادامه نقدســینما، دبیر جشــنواره فجر ۴۲ درباره انتقادهای وارده 
به حضور فیلم های ارگانی در این دوره از جشــنواره گفت: یک ســوم 
جشــنواره متعلق به بخش خصوصی است. یک بخشــی از آن دو سوم 
باقی مانده هم مربوط به مشــارکت ارگان ها با بخش خصوصی اســت. 
از ســوی دیگر وقتی تولیدات بخش خصوصی کم شده و بخش دولتی 
عزم خود را جزم کرده است تا به رونق سینما کمک کند، آیا این کار غلط 
است؟ پس چه کســی باید کمک کند تا خانواده محترم سینما آسیب 
نبیند؟ ارگان هایی شــبیه اوج، سازمان سینمایی ســوره، روایت فتح 
و... مگر عضو سینما نیستند؟ متاســفانه در این زمینه برخی دوستان 
تفکراتی را به جامعه غالب می کند. اگر دســتگاه های دولتی به ساخت 

اثر کمک نکنند، سفره سینما کوچک می شود.
وی ادامه داد: از اهالی رسانه می خواهم که این مســاله را دنبال کنند؛ 
از میان ۱۰۶ اثــر متقاضی برای حضور در فجر ۴۲، چنــد اثر متعلق به 
بخش خصوصی بود؟ قاعده امر از نظر ما شایســته سالاری ســت و باید 

سپاسگزار این باشیم که ارگان های دولتی به کمک سینما آمدند.
امینی درباره عدم حضور برخی آثار فیلمســازان شناخته شده تصریح 
کرد: یک اثر در جشنواره می تواند موفق و در اکران ناموفق باشد. گیشه 
ســینما با جشــنواره فجر فرق می کند. یک اثر هم ممکن است جنس 
جشــنواره نداشته باشد یعنی شــامل شــاخصه هایی که در جشنواره 
می تواند به آن اعتبار دهد، نباشد اما در اکران موفق باشد. انتخاب اثر به 
اسم کارگردان و مولف در جشنواره کار درســتی نیست بلکه اثر باید از 

خود دفاع کند.
دبیر جشنواره فجر ۴۲ درباره تنوغ ژانری در این دوره از جشنواره بیان 
کرد: ما خوشــبختانه از چارچوب فیلم های آپارتمانی خارج شدیم؛ هم 
کار کودک و نوجــوان و طنز داریم و هم اثــر قهرمان محور. در حقیقت 

مخاطبان با سبد مختلفی از آثار روبه رو هستند.
وی درباره سیمرغ بخش نگاه نو و سیمرغ مردمی اظهار کرد: بخش نگاه 
نو فقط یک سیمرغ دارد و درباره ســیمرغ مردمی هم در روزهای آینده 

اطلاع رسانی خواهیم کرد.
امینی در بخش دیگری از صحبت های خود تاکید کرد: در سال گذشته 
و امسال ســعی کرده و می کنیم بحث اخلاق مداری در جشنواره اتفاق 
بیفتد و آرامش و همدلی برای خانواده ســینما رقــم بخورد. مهمترین 
اولویت جشنواره اهالی سینما و دوستان محترم خانه سینما هستند. از 
سال پیش یک برنامه ریزی کردیم و خوشبختانه امسال هم با همکاری 
مدیران خانه ســینما یک مکانی را در نظر گرفتیم و کارت ویژه ای برای 
اعضای خانه ســینما تدارک دیدیم که دوســتان بتواننــد همه آثار را 

ببینند.
وی خاطرنشــان کرد: همچنین امســال در تلاشیم زنگ ســینما را با 
همکاری وزارت آموزش و پرورش در مدارس بزنیم و صبح ها با نمایش 

آثار ویژه کودکان و نوجوانان در خدمت آنان باشیم.
امینی درباره بخش بین الملل جشنواره فجر ۴۲ نیز خاطرنشان کرد: از 
۸۷ کشور بیش از ۶۰۰ اثر ارسال شــده و استقبال چشم گیر بوده است. 
بخش بین الملل در کنار بخش ملی کار خود را آغاز می کند. امســال به 
علت ظلم و جنایتی که رژیم صهیونیستی علیه مردم فلسطین رقم زده 
است، بخش ویژه ای را در حوزه فلسطین داریم. همچنین باید بگویم که 
مهمانان خوبی از سراســر جهان دعوت کردیم و خبرهای خوبی پیش 
روی این بخش است که اخبار آن به زودی اطلاع رسانی خواهد شد.در 
ادامه نقدســینما، میز نقد ســینمای ایران با موضوع نقد فیلم »ویلای 
ســاحلی« و با حضور کوروش جاهــد منتقد ســینما و محمد صابری 

روزنامه نگار سینمایی برپا شد.

قاب

خریدار  جشــنواره فیلم عمــار با اهدای 
هفت فانوس و جایزه دستکش ننه عصمت 
و تقدیر از محمد حسین لطیفی کارگردان 

سینما آغاز شد.
 افتتاحیــه چهاردهمین دوره جشــنواره 
مردمی عمار با حضور خانواده شهدا، اقشار 
مختلف مــردم و برگزیدگان ایــن دوره از 
جشــنواره شــامگاه ۲۱ دی ماه در سینما 

فلسطین برگزار شد.
پــس از قرائت آیاتــی چند از قــرآن کریم 
توســط محمدهــادی نریمانــی، فرزنــد 
۱۲ ســاله شــهید مدافــع حــرم محمود 
نریمانی، ســعید خورشیدی رئیس شورای 
سیاستگذاری جشنواره، ضمن بزرگداشت 
یاد و خاطــره مرحوم نادر طالــب زاده طی 
ســخنانی گفت: صاحبان اصلی جشنواره 
خانواده شــهدا هســتند؛ ما از حضور آن ها 

قوت قلب می گیریم.
وی با اشــاره به بیانات اخیــر رهبر معظم 
انقلاب درباره اهمیت مسأله »جمهوریت«، 
عنوان کــرد: جمهوریت یکــی از مهم ترین 
بنیان ها و آرمان های انقلاب اسلامی ایران 
است که خدشــه به آن، خدشه به انقلابیون 
و اسلامیت ما است. هر جا ما به حضور مردم 
تکیه کردیم موفق شــدیم، هر جا دشــمن 
توانســت مانع حضور مــردم در آن عرصه 

شود، موفق  شد.
خورشــیدی افزود: حوزه فرهنگ به مثابه 
تبادل معنا و حوزه رسانه از جمله حوزه هایی 
است که ما به شدت نیازمند حضور مردم در 
آن هســتیم. اگر امروز اتفاق نظر داریم که با 
جنگ نرم و جنگ روایت ها روبرو هســتیم، 
توفیق در این جنگ مســتلزم فراهم  کردن 
ســازوکار حضور مردم در تولیــد، توزیع و 
مصرف فرهنگی است که جشــنواره عمار 
تلاشی بود که ســازوکار آن را فراهم کند تا 

عموم مردم تولیداتی داشته  باشند.
وی ادامــه داد : نظــام رســانه ای ناقص و 
بی عدالتی رسانه ای به خصوص پس از فتنه 
۸۸ مانع از آن بود که کارهایی که در حمایت 
از انقلاب صورت گرفته  بود، در باب رسانه به 
نمایش گذاشته  شود. جشنواره عمار تلاش 
کرده که عموم هنرمندان مردمی بتوانند به 
تولید آثار بپردازند و در سازوکار اکرانی که 

بر دوش مردم است، تجلی یابد.
دبیر چهاردهمین جشــنواره عمار تصریح 
کرد: یکی از راهبردهای دشمن این است که 
انقلابی ها را از تولیدات رســانه ای بترساند. 
سال ها اســت که جریان غرب زده در کشور 
تلاش کرده بــا ابزارهای مختلــف از جمله 
جنگ رســانه ای و پراکنــدن پیچیدگی ها 
تکنیک و فرهنــگ، بچه های انقــلاب را از 
حضور در تولیدات عرصه ســینما بترساند. 
جشنواره عمار تلاش  کرده است تا بچه های 
انقلابی از این راهبرد دشمن منقلب نشوند 
و از این مارپیج سکوت خارج  شوند تا بتوانند 
راوی قهرمان های ملت ایــران، آرمان های 
ملت بــزرگ ایران باشــند. امید اســت که 

جشنواره عمار بر این امر ثابت قدم بماند.
پس از صحبت های ســعید خورشــیدی، 
آن طــور که عمــار فیلــم گــزارش داده، 
برگزیدگان بخش های مسابقه »فیلمنامه« 

و »نماهنگ« معرفی شدند.
هیات داوران »فیلمنامه«، ضمن تقدیر از اثر 
»دینوک« به نویسندگی »طاهره ولی پور«، 

لوح افتخار این بخش را به دلیل »پرداختن 
به موضوع طوفان الاقصــی و مقاومت مردم 
فلســطین« اهدا کرد به اثر »جِیلُ الحاجز« 
بــه نویســندگی »حســین جعفــری« و 
اثــر »برادرگفتــه« به نویســندگی »نوید 
ظریف کریمــی« به دلیــل »رعایت اصول 
فنی در روایت و پرداختن به مســئله فاجعه 
مسجد گوهرشاد و ایســتادگی مردمی در 

برابر استبداد رضاخانی«.
ضمنا فانوس این بخش به دلیل »ســاختار 
منســجم و پرداختن به موضــوع مقاومت 
تاریخی ملت ایــران در برابر اســتعمار به 
اثر »دریــادار، باینَــدُور« به نویســندگی 

»عبدالرحمن شلیلیان« اهدا شد.
همچنیــن، هیئــت داوران »نماهنــگ«، 
ضمــن تقدیــر از اثــر »القدس لنــا« به 
تهیه کنندگی »محمدجواد آشــتیانی« و 
اثر »جشــن فرشــته ها« به تهیه کنندگی 
»محمدرضا ملاعباســی«، لوح افتخار این 
بخش را به دلیل »پرداخت نمایشــیِ قابل 
و به تصویر کشیدن حماســه  های ایرانی« 
به اثــر »ایراندخــت« به تهیــه کنندگی  
»سیدحســین  میرعمــاد« و اثر»جــان 
به قربــان محمــد« بــه تهیــه کنندگی 
»محمدجواد آشتیانی« به دلیل »توفیق و 
درخشش؛ هم در موســیقی، هم در تصویر، 
هم در موضوع و نگــرش والای اثر هنری« 
و اثر »محیا« بــه تهیه کنندگــی »نازنین 
پیــرکاری« به دلیل »شــعر درخشــان و 
همچنین پرداخت دراماتیک و تاثیر گذار« 

اهدا کردند.
فانــوس این بخش بــه دلیل »موســیقی 
تاثیرگذار، به  یاد ماندنی و متناسب با مفهوم 
و مخاطب کودک و نوجوان« به اثر »جشن 
فرشــته ها۲« به تهیه کنندگــی »محمود 

احمدی« اهدا شد.
در ادامــه افتتاحیه، از کارگردان ســینما و 
تلویزیون، محمدحســین لطیفی تقدیر به 

عمل امد.
لطیفی گفــت: من در هرگوشــه ایران و در 
هر محیط عمومــی از همین مــردم جان 
می گیرم. منِ لطیفی جایــی که اجازه  دادم 
یک انرژی دیگری به جــز لطیفی روی کار 
بنشیند، کار موفق و دلنشین بود و آن انرژی 
چیزی جز خداونــد نبود. از همــه عزیزان 

درخواســت می کنم دعاکنید که این حقیر 
کار بد نسازد.پس از سخنان این کارگردان، 
جوایــز برگزیــدگان بخش هــای دیگــر 

جشنواره نیز اهدا شد.
هیات داوران بخــش »برنامــه تلویزیونی 
اثــر»  از  تقدیــر  ضمــن  ترکیبــی«، 
تهیه کنندگــی  بــه  حماســه خوان« 
»ســیداحمد موســویان«، لــوح افتخار 
این بخش را بــه دلیل »تلاش بــرای ارائه 
الگــوی متفــاوت در حــوزه ســرگرمی و 
طنز فاخــر و انقلابی بــرای مخاطب عام« 
به اثــر »ســیدخندان« بــه تهیه کنندگی  
اثــر  و  بزرگــیِ راد«  »محمدحســین 
»هماهنــگ« به تهیــه کنندگی »ســید 
محمدصادق حســینی« به دلیل »توجه به 
عدالت در پرداخت به استعدادهای نوجوان 
در سطح کشور و توجه به ســرود به عنوان 
قالب هنــریِ راهبــردی بــرای مخاطب 

نوجوان« اهدا کرد.
ضمنا فانوس این بخش به دلیل »پرداخت 
هنرمندانه به قرآن به عنــوان محورِ وحدتِ 
امت و پیونــد زدن قرآن با زندگی و نشــاط 
مومنانه« به اثــر »محفل« به تهیه کنندگی 
»سیدمحمدحسین  هاشــمی گلپایگانی« 
و اثر »نوســان« به تهیه کنندگی »قاســم 
عوض بیگی« به دلیــل »پرداخت خلاقانه  
متفــاوت، انقلابــی و واکنــش ســریع به 
موضوعات روز، به خصــوص برای مخاطب 
عــام« اهــدا شــد.هیئت داوران بخــش 
»گزارش« خبــری ضمــن تقدیــر از اثر 
»باباجان« به تهیه کنندگی »کاظم دهقانی 
اشکذری«، لوح افتخار این بخش را به دلیل 
»به کارگیری هنر برای قهرمان سازی برای 
مخاطب کودک و ضریب دهــی متفاوت به 
آن به اثر »عکس خــاص« به تهیه کنندگی 
»ســمانه  علی اکبری« و اثر »یک تیر و چند 
نشان« به تهیه کنندگی  »فاطمه سلطانی« 
به دلیل »توجه به هویت تاریخی در مسئله 
زن و ایستادن بر خط درگیری با رسانه های 

معاند« اهدا شد.
همچنین هیئــت داوران بخــش »کلیپ، 
آیتم و موشــن گرافیک« ضمن تقدیر از اثر 
»هیســطوری« به کارگردانی  »اسماعیل 
عظیمی«، لوح افتخار این بخش را به دلیل 
»واکنش رســواکننده علیــه رژیم غاصب 

صهیونیســتی با زبان عــام بین المللی به 
اثر »هولوکاســت حقیقی« بــه کارگردانی 

»میلاد  مهرجو« اهدا شد.
ضمنا فانوس این بخش به دلیل »پرداخت 
به موقع و هنرمندانه و بدون لکنت به انسانِ 
شــهید، به مثابه قهرمان ملــی و جانفدای 
آرمان های انقلاب اســلامی و مردم« به اثر 
»جمع خوبان« بــه کارگردانــی »محمد 

اسفندیاری« اهدا شد.
در ادامــه هیئت داوران بخــش »تولیدات 
انســان رسانه«)کســانی کــه کنش های 
موثری در فضای مجازی داشــتند( ضمن 
تقدیر از اثر »بافتار« به کارگردانی »مرتضی 
ابراهیم پــور«، لــوح افتخار ایــن بخش را 
به دلیــل »نــگاه مطالبه گرانه به مســائل 
و اتفاقــات و پاســخگو کردن مســئولین، 
همراه با امید بخشــی و توجه به رســالت و 
پویایی تشــکل های دانشجویی و گروه های 
مردمی مغفول در رســانه و نظم در تولید، و 
انتشــار و ارتقاء ریتم و ضرب آهنگ« به اثر 
»دادستان« به کارگردانی »محمدحسین 

لک« اهدا کرد.
ضمنا فانوس این بخش بــه دلیل »واکنش 
سریع و جهادی به مسئله اول جهان اسلام با 
رویکرد تحقیقی و موشکافانه با بیان مردمی 
شــیوا و رســا و ارتقاء و افزایش تنوع فرم و 
رویکردها به مســئله و توسعه مخاطب« به 
اثر »مجموعه اسکرین شات« به کارگردانی 

»سرباز روح الله رضوی« اهدا شد.
همچنیــن هیــات داوران در »تولیــدات 
صوتی)پادکســت(« ضمــن تقدیــر از اثر 
»مَزگِت« بــه کارگردانی »زهره ســربازی 
و فاطمــه باقــری« و اثــر »نوجهــان« به 
کارگردانــی »امیرحســین شــاکرپور«، 
لوح افتخار ایــن بخش را بــه دلیل »توجه 
به فرهنــگ و گویش هــای محلــی اقوام، 
حس انگیــزی و نمایــش ریشــه دار بودن 
فرهنگ مقاومــت در متن و بطــن جامعه 
ایرانی« به اثر »نخل و برنــو« به کارگردانی 

»مجید طیبی« اهدا کرد.
پس از ایــن تقدیــرات، از جدیدترین ترانه 
مجتبــی الله وری با نام »دنیــای وارونه« با 
محوریت موضوع چهاردهمین جشــنواره 
مردمی فیلــم عمار در واکنــش به تناقض  
رفتــاری روشــنفکران و اســتانداردهای 

دوگانه مدعیان حقوق بشــر و بی توجهی به 
مردم مظلوم فلسطین رونمایی شد. پس از 
این رونمایی، اهدای جایزه ویژه »دستکش 
ننه عصمــت« با حضــور فاطمــه صغری 
فلکیان ملقب به »ننه عصمت« به محســن 
مقصــودی تهیه کننده و کارگــردان تعلق 

گرفت.
پدر محســن مقصودی به نمایندگی از او، 
نامه ای را بــرای حضار قرائــت کرد: ضمن 
تشــکر از عزیزان جشــنواره عمار حقیر از 
اینکه خود را لایق دریافت چنین جایزه ای 
نمی دانــم. این ســال ها اگــر کاری کردم 
با همکاری برنامــه ثریا، کمــک والدین و 
همراهی همسرم بوده اســت. در زمانی که 
رســانه ها کشــتار هزاران کودک را در غزه 
می بینند و ســکوت می کنند تــا زمانی که 
صدای مردم غزه به دنیا مخابره  نشــود، این 

جایزه زا به روح بلند آن ها تقدیم می کنم.
سهیل اســعد، دبیر چهاردهمین جشنواره 
مردمی فیلم عمار پس از اهدای جایزه گفت: 
زیبایی شناسی به ما این درس را می دهد که 
فکر انســان می تواند مانع دیدن بسیاری از 
زیبایی ها شــود. اگر ادگاردو هستید، لطفاً 
دســت بند نبندیــد. پیام من به دوســتان 
عمار این اســت که اجازه ندهید زشتی یک 

دستبند زیبایی واقعیت ها را بپوشاند.
در ادامه، هیئت داوران بخش »پویانمایی« 
ضمن تقدیــر از اثــر »همه انگلیســی ها 
بد نیســتند« بــه تهیه کنندگی »یاشــار 
عبدالحسین زاده« و اثر »آقا خاش خاشی« 
بــه تهیه کنندگی »علــی رئیســی« و اثر 
»فصل کوچ« بــه تهیه کنندگــی »صادق 
روحی, مهــدی هوایــی و فاطمه چنگیزی 
محمــدی«، لوح افتخــار این بخــش را به 
دلیل »توجه به یک موضــوع مهم تاریخی 
ایران و طرح به هنگامِ این موضوع با مســئله 
فلســطین و تاریخ معاصر«، جایزه را  به اثر 
»تاریخچی؛جشن پوریم« به تهیه کنندگی  

»محمد سیدجوادی« اهدا کرد.
و همچنیــن فانوس این بخــش را به دلیل 
»طرح جهانی موضوع فلســطین در اثری 
کوتاه، تاثیرگذار و به هنگام« به اثر »رسوایی 
دیزنی« به تهیه کنندگــی »الیاس نجاتی 

 یزدی زاده« اهدا شد.
هیئت داوران بخش »فیلم ِمــا« نیز ضمن 
تقدیر از اثــر »ســکوت« بــه کارگردانی 
»ســیدمیلاد مدبریان« به دلیل »پرداخت 
خلاقانه به حرکت هــای مردمی در حمایت 
از مردم مظلوم غزه«، لوح افتخار این بخش 
را به دلیل »پرداخت خلاقانه به ســوژه های 
مردمــی در زمینــه ی حمایــت از مــردم 
فلسطین« به اثر »سطل آب« به کارگردانی 
»حسین ســبحانی« و اثر »مثبت یک« به 
کارگردانی »ســهیلا کاظمیــان« به دلیل 
»نگاهی نو به مســاله مادری و اهمیت بحث 
جمعیت« اهــدا کرد.افتتاحیه جشــنواره 
مردمی فیلــم عمــار در دوره چهاردهم با 
اهدای هفت فانوس و جایزه ویژه دستکش 

ننه عصمت پایان یافت.
آغاز اکران  فیلم ها، نشست های تخصصی و 
کارگاه های ویژه جشنواره از فردا جمعه ۲۲ 
الی ۲۸ دی ماه در سینما فلسطین تهران و 
اکران برخط در ســکوی عماریار ۲۴ ساعت 
پس از اکران در ســینما فلســطین انجام 

خواهد شد.

دراکراندندانمارمطرحشد

فیلم خوب هنوز تماشاگر دارد نه مشتری
خریــدار  نســخه اصــلاح و مرمت شــده فیلــم 
ســینمایی»دندان مار« ساخته مســعود کیمیایی در 
موزه ســینما اکران و پس از آن نیز مورد نقد و بررســی 

قرار گرفت.
 به نقــل از روابط عمومی موزه ســینما، نســخه اصلاح 
و مرمت شــده فیلم ســینمایی »دندان مار« ســاخته 
مســعود کیمیایی عصر روز چهارشــنبه بیستم دی در 
موزه ســینما اکران و پس از آن نیز توسط جواد طوسی 
و شــاهپور عظیمی مورد نقد و بررســی قرار گرفت.در 
ابتدای این نشســت پیام صوتی مسعود کیمیایی پخش 
شــد.کیمیایی در بخشــی از این پیام بــا عذرخواهی از 
تماشاگران به دلیل حضور نیافتن اش گفت: من این فیلم 
را بسیار دوست دارم زیرا جزو آثاری است که برای من با 
خاطره و هنر همراه بوده اســت. این فیلــم برای دوره ای 

است که هنر مهم بود.
وی ادامه داد: مخاطب برای من همیشه مهم بوده است و 
خوشحالم که امروز شما برای تماشای این فیلم آمده اید 
و خوشــحال تر هســتم از این که فیلم های این چنینی 
همچنان مخاطب دارد.کارگردان »دندان مار« با تشکر 
از عوامل و بازیگران فیلم گفت: همه بازیگران برای شان 
حضور در این فیلم و شــکل بازی شــان مهم بود. به طور 
مثال، گلچهره ســجادیه تا زمانی که رضایــت کامل از 
حضورش در یک پلان را کســب نمی کرد به حالت عادی 

برنمی گشت و از صحنه خارج نمی شد.
این کارگردان شناخته شــده ســینمای ایران ادامه داد: 
خوشــبختانه فیلم هایی همچون »دندان مــار« هنوز 

تماشاگر دارد و فقط مشتری ندارد.
جواد طوسی منتقد و مدرس ســینما هم با بیان این که 

مســعود کیمیایی کاملًا به فرم، مبتنی بر اصول و قواعد 
ســینمای کلاســیک و ژانرهای مورد علاقه اش، متکی 
اســت، گفت: قرینه پردازی و معادل گزینــی به وفور در 
سینمای کیمیایی مشاهده می شود. فرآیندی که شاهد 
نمونه هایــی از آن در »دندان مار« هســتیم. نمونه بارز 
آن، تداوم استفاده از »نمای متوســط« از چهره رضا در 

موقعیت های مختلف با نورپردازی های متفاوت است.
وی با بیــان این که می گوینــد کیمیایی خــود را تکرار 
می کند، افزود: این تکرار، حدیث نفس فیلمســاز تغییر 
نیافته و پایبند به اصول و اخلاقیــاتِ مختص به خود در 
جامعه ای ملتهــب و در معرض تغییرات پیاپی اســت. 
وقتی او نمی تواند خود را با چنین شرایطی تطبیق دهد، 
به ناگزیر به دنیای خود پناه می برد که نشــانه های عینی 
آن را در فیلــم »رد پای گرگ« و بعدتر در »ســلطان«، 

»اعتراض« و »خون شد« می بینیم.
ایــن مــدرس و منتقــد ســینما ادامــه داد: از دیگر 
مشــخصه هایی که کیمیایی را به عنوان یک فیلمســاز 
مولف مطرح می کند، گروه بازیگران او اســت. هر زمان 
که این چینش و انتخاب به درســتی برگزار شده است، 
شاهد یک سینمای پرجذبه و سرپا از او بوده ایم. در فیلم 
»دندان مار« یکی از بهتریــن مجموعه های بازیگری را 
شاهد هستیم. فرامرز صدیقی، گلچهره سجادیه، احمد 
نجفی، فریبا کوثری، جلال مقدم، شاهد احمدلو، نرسی 
کرکیا و ســعید پیردوســت همگی در جای درست و در 
خدمت پایگاه اجتماعی این شــخصیت ها و تیپ ها قرار 
گرفته اند.طوســی ادامه داد: لباس ها و پوشش بازیگران 
و گریم مناسب شــان نیز همین مساله را بازتاب می دهد. 
حتی جنس راه رفتن گلچهره سجادیه در خدمت طبقه 

و پایگاه اجتماعی او است. »رئالیســم اجتماعی« نیز در 
ســینمای کیمیایی اهمیت خود را دارد، به گونه ای که 
به صورت توامان هم دارای امکانات نمایشــی اســت و 
هم به درســتی مفاهیم مورد نظر خالق اثر را به مخاطب 
منتقل می کند.طوسی در بخش دیگری از صحبت های 
خود با اشــاره به اهمیت نقش »خانواده« در ســینمای 
مســعود کیمیایی افزود: در آثار این فیلمســاز خانواده 
تحت هر شــرایطی اخلاقیات، فضیلت و همچنین شان 
و منزلت خود را دارد. در فیلمی چون »خون شد«، شاهد 
خانواده ای از هم پاشیده هستیم که به دنبال نقطه اتصال 
است، در »دندان مار«، این پراکندگی و جدا افتادگی در 
یک برهه حســاس تاریخی )دوران جنگ تحمیلی( قرار 
گرفته و انسان ها به صورت غریزی می خواهند همدیگر 
را پیدا کنند. نکته دیگر درباره آثار مسعود کیمیایی این 
است که هر چقدر فضای داســتانی و مجموعه آدم ها در 
سینمای او جمع و جورتر باشد، با اثر دلنشین تری روبه رو 
هستیم.طوسی درباره مســاله ریتم و ضرباهنگ در فیلم 
»دندان مار« نیز گفت: به عقیده برخی از مخاطبان، یک 
سوم ابتدایی این اثر دارای ریتمی کند است، در صورتی 
که اگر مبتنی بر نگاهی تالیفی و بــا در نظر گرفتن قصه 
و روایت )مضمون و دســتمایه( کارنامه فیلمساز را مورد 
بررســی قرار دهیم، پی می بریم که این فیلم ریتم کاملًا 
درســتی دارد. در میان مجموعه آثار آقــای کیمیایی، 
فیلم هایــی چــون »قیصــر«، »داش آکل«، »بلوچ«، 
»خاک«، »ســفر سنگ«، »تیغ وابریشــم« ریتم تندی 
دارند و در مقابــل، فیلم های »غــزل« و »گروهبان« و 

»سلطان« دارای ریتم آرام تری هستند.
این منتقــد پیشکســوت ســینمای ایران ادامــه داد: 

متاســفانه گاهی اوقات می خواهیم بی حوصلگی هایی 
را که به بدســلیقه گی تبدیل شــده به جهان فیلمســاز 
منتقل کنیم. چنین ایرادی بــه فیلم »قاتلین ماه کامل« 
و »ایرلنــدی« مارتین اسکورســیزی هم گرفته شــده 
است. فیلمســاز این حق را دارد که در کهن سالی، دنیای 

شخصی خود را به نمایش بگذارد.
وی درباره اهمیت لوکیشن در سینمای مسعود کیمیایی 
بیان کرد: در فیلم »دندان مار« لوکیشــن دارای هویت 
نمایشی و مفهومی اســت و کیمیایی این مولفه را به نفع 
سینمای مستقل خود مصادره به مطلوب می کند. گاهی 
نیز مجموعه انسانی به لوکیشــن هویت می دهند، مانند 
خانه آقا جلال و خانه مادر رضا و اتاق احود در مسافرخانه. 
گاهی هم عنصر افکتیو می توانند هویت مندی یک مکان 
را پی ریزی کند، مثل اســتفاده از صدای بنان در خانه آقا 
جلال؛ کیمیایی بر اساس خاستگاه خود معتقد است در 
جامعه ای کــه در آن التهابات اجتماعــی همچنان طی 
می شــود، باید نگاه ریشه ای به گذشــته و تاریخ و نسل 

قدیمی وجود داشته باشد.
طوســی یادآور شــد: در فیلم »دندان مار« آن شورش و 
حرکت حق طلبانه احمد و رضا کــه از بالای بالکن محل 
کار آقا عبدل کوپن ها را بر ســر مــردم در خیابان پخش 

می کنند، نمونه ای عیان از این عدالت خواهی است.
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میدان

خریدار  مهاجم پیشــین تیم ملی فوتبال 
با بیان این کــه با این بازیکنان ســرمان در 
دنیا بالاســت از منتقدان خواست روی امیر 

قلعه نویی فشار نیاورند.
 یکی از مربیانی که در اواســط مسابقات به 
چرخه لیــگ برتر اضافه شــد، رضا عنایتی 
اســت که به دنبال پایان همکاری رســول 
خطیبی با پیکان، هدایت این تیم را برعهده 
گرفــت. عنایتــی در کم تــر از دو ماه پس 
از همــکاری با تیم ملی امیــد ایران به لیگ 
برتر بازگشــت و طی ۵ بــازی روی نیمکت 
این تیم حضور یافت. این مربی ۴۷ ســاله با 
وجود تغییرات در ســبک بازی پیکان، تنها 
به ۲ امتیاز دست پیدا کرده اما امیدوار است 
که با تغییرات در نیم فصــل دوم، تیمش را 
به بهترین شــرایط برســاند.عنایتی پیش 
از شــروع رقابت های جام ملت های آســیا 
مقابل دوربین ایسنا نشســت و به سوالات 
متعددی از جمله اهدافش در پیکان، نقل و 
انتقالات، داوری و VAR، تیم ملی فوتبال و 
انتقادها به امیر قلعه نویی پاسخ داد. مشروح 
گفت وگوی ایســنا با این مربــی را در ادامه 

می خوانید:

 به جــام ملت های آســیا نزدیک 
شده ایم. شرایط تیم ملی فوتبال ایران 

را چطور می بینید؟
اول از همه بــرای تیم ملی کشــورم آرزوی 
موفقیــت دارم. ما همیشــه، هر دو ســال و 
چهار سال یک حسرتی بعد از بازی ها داریم 
که امیدواریم بــا وجود بازیکنــان باتجربه 
فوق العاده داخلی و خارجی که داریم، بتوانیم 
این دوره جزو چهار تیم اول آســیا باشــیم و 
جام کســب کنیم. اگر هم نشد، حداقل بین 
تیم های اول تا سوم باشیم که هر چند سخت 

است اما امیدوارم این اتفاق بیفتد.

گروه  ایران در جــام ملت ها را چطور 
ارزیابی می کنید؟

ما به هر حال در مرحله مقدماتی همیشــه 
گروه آسانی داشتیم. بیش تر مشکل مان در 
دور حذفی بوده که خــودم در چندین دوره 
که حضور داشتم به نحسی پنالتی خوردیم. 
در ایــن دوره هــر کاری می خواهیم انجام 
بدهیم در بازی انجام بدهیم چون پنالتی ها 
تمام فوتبال ایران و طرفداران را کلافه کرده 
است. امیدوارم شــرایط این چنینی پیش 
نیاید و مقتدرانه به مراحل بعد برویم تا یک 

جام خوب بگیریم.

 انتظــارات از تیم ملی بــا توجه به 
این کــه بازی های دوســتانه بزرگی 

نداشتیم باید چه اندازه باشد؟
اگر بخواهیم منطقی حســاب کنیم با توجه 
به بازیکنان باکیفیت و باتجربه ای که داریم 
اگر بــه جمع چهــار تیم برویــم کار خیلی 
بزرگی انجــام داده ایم. شــما می دانید که 
تیم های دیگر به ســرعت و شدت پیشرفت 
می کنند. ما بایــد انتظارمــان خیلی به جا 
باشد. در رســانه ها می بینم که درباره سن و 
ســال بازیکنان تیم ملی صحبت می کنند. 
کارشناســانی صحبت می کنند که به دنبال 
بهانه جویی هســتند. قســم می خورم هر 
کدام از این کارشناســان را ســرمربی تیم 
ملی بگذارید، وجود ندارند کــه یکی از این 
بازیکنان را به تیم دعوت نکنند. شما همین 
الان لیســت تیم ملی را به این کارشناسانی 
بدهید که می گویند ســن تیم ملی بالاست، 
ببینیــم که وجــودش را دارنــد بازیکنانی 
کــه در ســطح بین المللی بــازی می کنند 
را دعــوت نکنند؟برخی کنار نشســته اند و 
می گویند ســن تیم ملی بالاست. ظرفیت 

ما در حال حاضر همین بازیکنان اســت که 
آبروی فوتبال ما هستند. الکی انتقاد نکنیم 
و جار و جنجــال راه نیندازیم. الان وقت این 
حرف ها نیست. یک برنامه بلندمدت داشته 
باشــید و بگویید کــه می خواهیــم در جام 
ملت ها دهم شویم و از مرحله گروهی حذف 
شــویم، آن وقت از جوانان اســتفاده کنیم. 
کره جنوبی این کار را انجــام داد و با بازیکن 
۱۷-۱۸ ســاله در جام ملت ها شرکت کرد و 
بعد ثمره اش را دید. برنامه ریزی کنید و بعد 
جوانان را پرورش دهید. جوان پرورش یافته 
کجاست؟ از کجا می خواهیم بیاوریم؟ کجا 
جوانی پرورش دادید که پشــتوانه تیم ملی 
باشد و جای بازیکنان بین المللی ما را بگیرد؟ 
یک وقتی هست که شما پشــتوانه دارید اما 
پشتوانه ما کجاســت؟ درباره کدام پشتوانه 
صحبــت می کنید که ما طی این ۲۰ ســال 
ندیده ایم؟ تیم نوجوانان کــه با آقای عبدی 
بود را ۵ سال دست تان بگیرید تا به تیم ملی 
بازیکن تزریق کنید. چرا ایــن تیم باید رها 
شود؟ همین بازیکنان را داشــته باشید و ۵ 
ســال دیگر بازیکنان باکیفیــت به تیم ملی 

تزریق کنید.

 انتظارات از امیــر قلعه نویی طبیعی 
اســت؟ بین انتقاد از مربیان داخلی 
و خارجی در تیم ملــی تفاوت وجود 

دارد؟
ما بــه غیــر از یکــی دو کارشــناس، اصلا 
کارشــناس نداریم. این ها »کارناشــناس« 
هستند یعنی وقتی شما می خواهید درباره 
موضوعــی صحبت کنیــد، اگر بــه خاطر 
پیشــرفت آن حرف را بزنید کاملا فهمیده 
می شــود. اگر بخواهید غــرض ورزی کنید 
که این و آن را بکوبید، ایــن افراد در فوتبال 
ما مثل ســبزه رشــد می کننــد. یکی، دو 
کارشــناس قابل احترام داریم که باید حرف 
بزنند ولی به حق. شاید ۱۰، ۵۰ یا ۱۰۰ برابر 
مربیان داخلی به مربیــان خارجی پرداخت 
کرده ایم، آن مربیان در مراحــل اولیه جام 
جهانی حــذف شــدند، مربــی ایرانی هم 
همینطور، آن ها در جــام ملت ها اتفاقی رقم 
نزدنــد، مربی ایرانی هــم همین طور، آن ها 
در مقدماتی المپیک بــرای تیم امید کاری 
نکردند، مربی ایرانی هــم همین طور. ما چه 
امکاناتــی داریم که انتظار هــم داریم؟ مگر 
جادوگری اســت که با جادو بگوییم این تیم 
قهرمان شــود و برگردد. مثلا مربی خارجی 
بلد باشد جادوگری کند و مربی ایرانی جادو 
بلد نباشد.فوتبال فلسفه دارد و پشت آن فکر 
اســت. فوتبال روز به روز پیشرفت می کند. 
شما در یک جا ایســتاده اید و می گویید ما 

نیروی انســانی داریم. نیروی انســانی باید 
یک جا پرورش پیدا کند. آقای کارشــناس 
که می آیید صحبت های کــج و معوج انجام 
می دهیــد، فوتبال یک زیرســاختی دارد و 
باید مهیا باشــد. ۸۰ درصــد تیم های لیگ 
برتری ما زمین تمرین ندارند، شــما از چه 
چیزی صحبــت می کنیــد؟ ۱۰ تیم لیگ 
برتری مــا زمیــن اختصاصی بــرای بازی 
فوتبــال ندارنــد، از چه چیــزی صحبت 
می کنیــم؟ پــای کار بیایید دیگــر، آقای 
شــهرداری پای کار بیــا. همه جــای دنیا 
تیم هایی که در ســطح اول لیگ هســتند، 
شــهرداری به آن ها یک مجموعه ورزشی 
می دهــد و می گویــد تجهیــز و امکانات با 
خودتان. ما ۵ زمین چمــن در تهران داریم 
چرا هیچ کدام از آن ها متعلــق به تیم های 
لیگ برتری ما نیست؟ چرا نیست؟ مگر آن 
اســتادیوم ها با این ظرفیت باید چه کاری 
انجام بدهند؟ مثلا این مجموعه ورزشــی 
را به تیم هوادار بدهید که خودشــان خرج 
آن کنند تا تمرین کننــد و آکادمی بزنند تا 
درآمدزایی داشــته باشــند. مجموعه شهر 
قدس و تختی هم همین طور. زیرســاخت 
را فراهم کنید و بعد انتظار داشــته باشید. 
الان فشــار را بیخودی روی امیر قلعه نویی 
نگذارید. به امید خدا تیم ملی کشــورمان 
موفق شود و باعث شود ســربلند باشیم. هر 
چند با بازیکنانی که داریم ســرمان در دنیا 
بالاســت. امیدواریم اتفاق خوبــی بیفتد و 
نتیجه خوبی بگیریم کــه همه چیز تکمیل 

باشد.

 چه توصیه ای بــرای بازیکنان تیم 
ملی دارید؟ در جام ملت های قبلی با 
یک اعتراض به داور در بازی ژاپن، همه 

چیز عوض شد.
به نظرم با وجود VAR خطاها و اعتراضات 
از چشــم داور دور نمی مانــد. بــا توجه به 
تجربه ای که تیــم مــا دارد، بچه هایی که 
خارج از کشور بازی می کنند با این سیستم 
در ارتباط هستند. در این تورنمنت حواس 
ما بیش تر جمــع خواهد بــود و فقط آرزو 
می کنم کــه بهترین اتفاق بــرای تیم ملی 
کشــورم بیفتد که بازیکنان خوبی دارد و در 
تمام ایران وجهه خوبی دارند. همه به عنوان 
یک تماشاگر برای تیم ملی آرزوی سلامتی 

و موفقیت داریم که دست پر برگردد.

 به عنوان مهاجم پیشــین تیم ملی، 
وضعیت خط حمله تیم در جام ملت ها 

را چطور می بینید؟
خدا را شــکر خــط حمله ای داریــم که در 

ســالیان گذشــته گل هــای فوق العــاده 
حساســی برای کشــورمان زده اند. سردار 
آزمون که بی نظیر است و مهدی طارمی هم 
همین طور. اســدی که چندین سال است 
از خطوط عقب اضافه شــده و به خط حمله 
رسیده اســت. هم چنین شــهریار مغانلو، 
محبی و خود قایدی. بازیکنان فوق العاده با 

کیفیتی داریم و خیلی امیدوارم.

 کدام تیم قهرمان آسیا می شود؟
ایران باید قهرمان شــود. نه این که انتظارم 
خیلی عجیب و غریب باشــد. به عنوان یک 
ایرانی دوســت دارم پرچم کشــورمان بالا 
بیاید و به امید خدا که تیم ملی کشــورمان 
به این افتخار دست پیدا کند. شرایط بسیار 
ســختی اســت ولی نمی توانم از تیم ملی 
کشورم عبور کنم و امیدوارم که آن ها موفق 

شوند.

 نیم فصل اول فوتبال ایران با حواشی 
و فضای متشــنج گذشــت. چرا این 
اندازه صمیمیــت در فوتبال ایران گم 
شــده و رقابت ها باعث شده حواشی 

بیش تر باشد؟
اگر در هر چیزی صرفا به دنبال نتیجه باشید 
چنین چیزی اتفــاق می افتد و فضای روانی 
آن شما را اذیت خواهد کرد. فکر نمی کنم در 
فوتبال ما تیمی باشد که بگوید می  خواهم از 
فوتبال لذت ببــرم و فضایی را ایجاد کنم که 
جامعه، مردم و جوانان هم از آن لذت ببرند. 
اصلا چنین چیزی نیست و همه دنبال این 
هستند که چه کســی برنده می شود و چه 
کســی می بازد. آن هایی که برنده می شوند 
هلهلــه می کننــد و آن هایی که شکســت 
می خورند جار و جنجال ایجــاد می کنند. 
این حلقه گمشده اســت. به نظرم رسانه ها 
هم به این دامن می زنند. برخی از رسانه های 
ما تنــش را چندین برابر می کننــد. باید به 
این ســمت برگردیم که اصلا فلسفه ورزش 
چیســت؟ ورزش یعنی شــادی و دوستی. 
متاســفانه در ورزش ما به ویژه فوتبال همه 
چیــز جایش عوض شــده اســت. کینه ها 
بیش تر شــده و دوســتان و رفقا با هم دعوا 
می کنند. شاید قبلا با هم دوستی بیش تری 
داشتند که در تیم های مختلف هم هم بازی 
بودند ولی الان که مربی یا مدیر شده اند همه 
چیز را به هم ریخته اند. فکر می کنند همین 
چند سال است که هر کاری بخواهند انجام 
می دهند. این حلقه ای است که در فوتبال ما 
گم شده و هیچ کس در فوتبال ما از آن لذت 
نمی برد و آن را دوست ندارد. این طور نیست 
که کسی ببیند هم نوعش پیشرفت می کند 

و از آن لذت ببرد. همه دنبال این هستند که 
زیر پای دیگری را خالی کنند و این تنش ها 
به خاطر نتیجه گیری است. همه چیز مانند 
زنجیر به هم وصل است. تماشاگر به بازیکن، 
بازیکن به مربی، مربی به مدیر و این چرخه 
عصبی پرورش پیدا می کند. مطمئن باشید 
اگر مــا به دنبال دوســتی و رفاقــت نرویم 

شرایط خیلی بدتر می شود.

 یکی از مشــکلات جدانشــدنی 
فوتبال ما اعتراض به داوری اســت. 
شــما خودتان در بازی با استقلال از 
حجم عصبانیت به داور بازی وارد زمین 
مسابقه شدید. به عنوان یک مربی چه 
عاملی باعث شد که اشتباهات داوران 

این اندازه زیاد شود؟
داوران ما هم انسان هســتند و باید ببینیم 
که چه اشــتباهی مرتکب شده اند. در بحث 
داوری ما اتفاقات تکراری خیلی زیاده شده و 
باعث شده که همه درباره آن موضع بگیرند. 
تکنولوژی بایــد در خدمت داوری باشــد. 
روی این هم بحث دارم کــه اگر تکنولوژی 
وارد کشور ما شــود، فکر کنم هر بازی باید 
۱۸۰ دقیقه پای تلویزیون بنشــینیم. روی 
هر صحنه داور VAR اســتفاده کند، برود 
و برگــردد که فکــر می کنم هر بــازی ۹۰ 
دقیقه ای ۱۸۰ دقیقه طول خواهد کشــید. 
اول باید فرهنــگ اســتفاده از یک چیزی 
را برای خودمــان ایجاد کنیــم و بعد از آن 
استفاده کنیم. به نظرم با وجود VAR یک 
فرهنگ سازی و جلسات توجیهی باید برای 
بازیکنان و مربیــان بگذاریم. همه جای دنیا 
می بینیم که تمــام اتفاقاتی کــه در زمین 
می افتد، اول مناطق حســاس زمین مورد 
توجه اســت و هر لحظه از VAR استفاده 
نمی شود. شما در داربی دیدید که همه چیز 
به هم ریخت که مشخص نشد، داور چه کار 
می کند و اصلا داور ویدیویی درست گفت یا 
نه. بازی از تب و تاب افتاد. باید این فرهنگ 
را در آمــوزش خودمان بیاوریــم که همه 
توجیه باشــند و به نظرم ماننــد همه جای 
دنیا اســتفاده مثبتی از آن خواهیم داشت 

که حق را به حق دار می دهد.

 نظر شــما درباره آیین نامه ســقف 
بودجه چیست؟

فوتبال در دنیا یک بیزینــس خیلی بزرگ 
است و همه از آن استفاده می کنند. نسبت 
به درآمدی که شــما دارید می توانید خرج 
کنید. هر چه بیش تر درآمد کســب کنید، 
می توانید هزینه بیش تری در فوتبال داشته 
باشید. فکر می کنم در همین قدم اول اصلا 
توجیه نیستیم. باشگاه از کجا درآمد دارد و 
چطور خرج می کند؟ یکی دو سال است که 
فیفا و AFC به باشگاه ها فشار وارد می کنند 
که باشگاه ها بیش تر قوانین را رعایت کنند. 
فوتبال ما زیان ده است. نمی توانیم بگوییم 
که فلان باشــگاه ما ۸۰۰ میلیــارد درآمد 
دارد و نســبت به آن می تواند خــرج کند. 
از این نظــر هیچ اتفاق مثبتــی برای ما رقم 
نخورده اســت. ۸۰ درصد فوتبال ما دولتی 
اســت و آن هایی که شــخصی هستند هم 
باز زیر نظر دولت هســتند. باید این مسائل 
را از هــم تفکیــک کنیم. همه حــق دارند 
نسبت به توان شان در بازار خرید کنند ولی 
این که توان شــان از کجا آمده و از چه راهی 
کســب درآمد کرده اند باید مشخص شود 
تا همه ببینند. به نظرم با این ســقف بودجه 
می خواســتند کنترلی روی ارقام داشــته 
باشــند؛ ارقام فوق العاده بزرگــی جابه جا 
می شــد که فوتبال ما را با چالــش روبه رو 

می کرد.

آخرینتلاشهابرایجلبرضایتبرانکو

 از رایزنی آقای سفیر تا تسویه بدهی مالیاتی
خریدار  با وجود پاسخ منفی برانکو ایوانکوویچ، مدیران 
باشگاه پرسپولیس در تلاش هســتند تا بتوانند نظر این 
ســرمربی کروات را تغییــر بدهند.برانکــو ایوانکوویچ 
همچنان اصلی ترین گزینه هدایت پرسپولیس برای ادامه 
حضور در لیگ بیست وسوم است و با وجود آنکه سرمربی 
کروات در پیامی خطاب به هواداران پرســپولیس، پاسخ 
منفی خود را به پیشــنهاد سرخ پوشــان علناً اعلام کرد 
اما با این وجــود، رایزنی ها برای تغییر نظــر ایوانکوویچ 
ادامه دارد. در جلســه روز گذشــته هیات مدیره باشگاه 
پرســپولیس هم نظر مدیران باشــگاه بر تداوم مذاکره 
با برانکو بود و قرار اســت این بار رضــا درویش مدیرعامل 
پرسپولیس شخصاً روند مذاکرات را دنبال کند.سرمربی 
کروات در حال حاضر همراه با تیم ملی عمان در کشــور 
قطر حضور دارد و شاگردان او در نخستین مسابقه در جام 
ملت های آسیا، باید روز سه شنبه بیست وششم دی ماه به 
مصاف تیم ملی عربســتان بروند. با توجه به اینکه قرارداد 
برانکو ایوانکوویچ با تیم ملی عمان تا پایان جام ملت های 
آسیا اســت، پرسپولیســی ها منع قانونی برای مذاکره با 
او ندارند و همین مســئله باعث شــده تا با وجود آنکه نام 
چهره های دیگری هم برای هدایت پرســپولیس مطرح 
شــده اما همچنان اولویت مدیران باشگاه، انتخاب برانکو 

ایوانکوویچ باشد.

مدت قرارداد پیشنهادی افزایش پیدا کرد!
محمد دلبری عضو هیات مدیره باشــگاه پرسپولیس به 
عنوان نماینده این باشــگاه، دیداری با برانکو ایوانکوویچ 
داشــت که گفته می شــود در ایــن نشســت، یکی از 
پیشنهادات ارائه شده به سرمربی کروات، موضوع مدت 
قــرارداد او بوده اســت. در حالی که شــایعاتی پیرامون 
امضای قرارداد با برانکــو ایوانکوویچ تا پایان فصل جاری 
مطرح شده بود اما پیگیری های بیشتر نشان می دهد که 
مدت قرارداد پیشــنهادی به برانکو برای ۱,۵ فصل بوده 
که حالا در دور جدید مذاکرات، پیشنهادی به مدت ۲,۵ 

فصل به او ارائه شده است.

تمامی بدهی های مالیاتی تسویه شد
رضا درویش مدیرعامل پرسپولیس که قرار است در دور 
جدید مذاکرات، شــخصاً به دیدار با برانکــو ایوانکوویچ 
بــرود، بــرای اطمینان خاطر و جلب رضایت ســرمربی 
کروات، به ســراغ تسویه حســاب بدهی های مالیاتی او 

رفت.
 بعد از رایزنی های انجام شده با ســازمان مالیاتی کشور، 
بخشــی از جرایم مالیاتی برانکو ایوانکوویچ بخشیده شد 
و در نهایت با پرداخت نزدیک به ۴ میلیارد تومان، تمامی 
بدهی ها و جرایم مالیاتی سرمربی کروات پرداخت شد تا 

او مشکلی برای حضور در ایران نداشته باشد. جالب آنکه 
بعد از پرداختی مالیات برانکو، درویش در جلســه ای با 
رضا چلنگر به عنوان نماینده برانکو ایوانکوویچ، مدارک 
تسویه حســاب بدهی های مالیاتی برانکو را در اختیار او 
قرار داد تا به سرمربی کروات منتقل کند و گفته می شود 
قرار است تا روز یکشنبه، مفاصا حســاب مالیات برانکو 
ایوانکوویچ هم صادر شود تا او در این زمینه دیگر دغدغه 

نداشته باشد.

پای سفیر هم به پرونده بازگشت برانکو باز شد!
مدیران باشــگاه پرســپولیس برای جلب رضایت برانکو 
ایوانکوویچ، نه تنها پرونده مالیاتــی او را مختومه کردند، 
بلکه به ســراغ رایزنی با ســرمربی کروات از طریق سفر 
ایران در کرواسی رفتند؛ به طوری که سعید خطیب زاده، 
سفیر ایران در کرواسی در واکنش به حضور دوباره برانکو 
ایوانکوویچ در پرســپولیس گفت: »با توجه به ارتباطاتی 
که با برانکو داریم پیگیــر موضوع توافق وی با باشــگاه 
پرسپولیس هســتیم چون مدیرعامل باشگاه از سفارت 
درخواســت کرده، نهایت کمک و مســاعدت ممکن را 

انجام می دهیم. 
به هواداران پرسپولیس قول می دهیم نهایت تلاش خود 
را برای توافــق با برانکو خواهیم کــرد و در صورت تحول 

جدید، اطلاع رسانی از طریق باشگاه انجام خواهد شد«.
برانکو ایوانکوویچ در حالی در وهله نخست با پیشنهاد 
پرسپولیسی ها مخالفت کرد که مهم ترین دغدغه های 
او، مدت قــرارداد و البته پرونــده مالیاتی اش در ایران 

بود. 
حالا به نظر می رسد که شــرایط کاملًا تغییر کرده و با 
توجه به اقدامات انجام شده از ســوی مدیران باشگاه 
پرســپولیس، احتمال تغییر نظــر ایوانکوویچ دور از 
ذهن نیســت و اگر اتفاق خاصی رخ ندهــد، او در دور 
تــازه مذاکرات که قرار اســت با حضــور رضا درویش 
مدیرعامل پرســپولیس انجام شــود، پاسخ متفاوتی 
نســبت به پاســخ اولیه خــود بــه مدیران باشــگاه 
پرسپولیس خواهد داد. باید دید با توجه به تحولات ۴۸ 
ساعت گذشته، حضور برانکو طی روزهای آینده روی 
نیمکت پرسپولیس رســمیت پیدا می کند یا با پاسخ 
منفی دوباره او، معادلات تغییر کرده و پرسپولیسی ها 

به سراغ انتخاب گزینه دیگری خواهند رفت.

قلعهنویی:
 فشار سرمربیگری در فوتبال ایران از برزیل 

بیشتر است
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: فشار سرمربیگری تیم ملی ایران 
بیشتر از سرمربیگری در برزیل اســت، چون کار بسیار سختی است و 
فوتبال آسیا هم بسیار پیشرفت کرده است.امیر قلعه نویی پیش از آغاز 
جام ملت های ۲۰۲۳ آســیا در گفت و گویی با شبکه الکاس قطر، اظهار 
داشت: فشار ســرمربیگری تیم ملی ایران بیشــتر از سرمربیگری تیم 
ملی برزیل اســت. کار بسیار سختی اســت چون فوتبال در آسیا بسیار 
پیشرفت کرده و آخرین قهرمانی هم که ما بدســت آوردیم حدود ۴۸ 
ســال قبل بود که در آن زمان رقبا تا این اندازه قوی نبوده و پیشــرفت 
نکرده بودند. رقیبان خیلی خوبی داریم که از لحاظ زیرساخت ها خیلی 

پیشرفت کردند و ما در این زمینه مقداری عقبگرد داشتیم.
وی افزود: ۲ بار ســرمربی تیم ملی ایران شــدم. بار اول خیلی شرایط 
سخت بود چون فدراسیون ایران مشــکلات خودش را داشت و فوتبال 
ایران تعلیق شد. سپس گروه انتقالی آمد که در داخل آن درگیری هایی 
بود اما طبق ارتباط خوبی که اکنون با فدراسیون، همکاران و بازیکنانم 
داریم در این ۶ ماه توانستیم انسجام تیمی خیلی خوبی اعم از مدیریت، 
ستادی و فنی درست کنیم. خوشــبختانه مجموعه از این روند خیلی 
خوشحال اســت. به همه رقیبان احترام می گذاریم و آنها را تیم سختی 
می دانیم . باید با همــه توان و انگیزه، بازی های آینده را به نحو احســن 
انجام بدهیم.قلعه نویی خاطرنشــان کرد: طبیعی است ۳-۲ تیم برای 
قهرمانی شانس بیشتری دارند. کل ورزش ژاپن از آسیا جدا شده و بالاتر 
رفته است. عربستان، کره جنوبی، اســترالیا و حتی قطر میزبان مدعی 
هســتند. پس باید با همه رقیبان احترام بگذاریم و هر حریفی را حتی 

فلسطین، هنگ کنگ و امارات سخت بدانیم.
وی که در زمــان حضور در کارگاه آموزشــی AFC با رســانه قطری 
صحبت کرده در ادامه این گفت و گو، توضیح داد: این کارگروه بســیار 
مهم است. قطر نیز با بهترین شکل کار را انجام می دهد. خودم نیز برای 
بررســی و بازدید از محل اقامت، محل تمرین تیم و استادیوم هایی که 
قرار است در آن بازدید کنیم، در این کشور حاضر شدم. از آن زمانی که 
خودم بازی می کردم تا به الان، این سومین میزبانی قطر در جام ملت ها 
است که یک جام جهانی و فکر می کنم یک بازی های آسیایی هم برگزار 
کرده است. این ها نشــان می دهد قطر نه تنها در آسیا بلکه در دنیا شاید 
جز بهترین میزبان هاست. در این کارگروه هم ه نحو احسن برنامه ریزی 

و مدیریت می کند و جا دارد از آن ها تشکر کنم.
قلعه نویی ادامه داد: جام جهانی قطر شــاید دیگر تکرار نشود، به عنوان 
یک آســیایی از مســئولان قطر بابت میزبانی در جام جهانی که به نحو 
احسن برگزار شــد، تشــکر می کنم. در اجلاس فیفا انتقادی از آرسن 
ونگر داشــتم که چرا باید جام جهانــی را که هــر روز در آن چهار بازی 
برگزار می شود، به یک قاره برده اید؟ این کار روی کیفیت بازی های جام 
جهانی آینده تأثیر بدی می گــذارد. به نظر من این جام ملت ها، بهترین 
خواهد بود زیرا تیم های ستادی، زیرساخت ها و پیشرفتی که قاره آسیا 
داشته ســبب شــده زمین های چمن، هتل های خوب و برنامه ریزی 
خوب باشــد. این جام جهانی مثل جام ملت های قطر از لحاظ کیفیت 

بهترین خواهد شد.
ســرمربی تیم ملی ایران عنوان کرد: از ورزشگاه خلیفه دوحه خاطراتی 
دارم. وقتی در الســد بازی می کردم، ۲ جام آوردیم کــه یکی از آنها به 
اصطلاح کاس امیر گفته می شود و فینال تورنمنت در همین استادیوم 

برگزار شد. 

مفقودی
برگ سبز وسند سواری ام وی ام 110مدل 1392رنگ سفید 
روغنی به شماره موتور MVM3۷2FGD03۴2۵۵وشاسی 
NATEBACA1D100۸1۴2وشهربانی ایران ۵۴_۸۴۷م 

1۵به نام فهیمه یزدانی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1640998
نظر به اینکه برابر رأی شماره 1۴0230۶1۷00100۴92 مورخ 1۴02/9/2۷ صادره از هیأت 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک ۵۸/2۵ بخش 
9 اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک 
رسمی باغات شاه سهام شماره ۸0۷3 داریوش حیدری باغبادرانی به متقاضی جمال شریفی فرزند 
عبد الزهرا کد ملی 1۷۵۷۶9۴900 صادره حمیدیه اهواز نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت 230/3۵ متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح صدر آگهی و 
انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری آگهی میگردد در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

ضمنا" صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1٤02/10/23 تاریخ انتشار نوبت دوم : 11/09 / 1۴02

بهزاد مردانی
 رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
 اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ 

و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی: 1641841

برابر رای شماره 1۴02۶0312001009۶00 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض کلاسه 
1۴0211۴۴12۴۸00010۶۵ تقاضای آقای موسی حسینی به شماره شناسنامه و شماره ملی 
2110۴۵3۷۵3 صادره گرگان فرزند محمدرضا در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده است بمساحت 100 متر مربع از پلاک شماره 13۵۵ - اصلی واقع در اراضی شهری 
بخش یک حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از مالک رسمی خاور بیگم مفیدیان به 
متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از 
این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴02/10/23
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴02/11/0۸

مهدی شاه مهری
 سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان از طرف 
غلامرضا قاسمی



استان

اصفهان-مریم مومنی   دومین نشست هم فکری 
کمیســیون اقتصــاد دانش بنیان با حضور مســئولان 
اســتان، صنایع بزرگ، نماینــدگان انجمن های ذیل 
اتاق و دیگر نهادهای مرتبط بــا اقتصاد دانش بنیان 

در اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد.
اقتصــادی  امــور  هماهنگــی  معاونــت  سرپرســت 
بیــان  بــه  ایــن نشســت  اســتانداری اصفهــان، در 
شــرکت های  اقتصــادی  رقابــت  مزیــت  اهمیــت 
تولیــد  بــر  تمرکــز  گفــت:  و  پرداخــت  دانش بنیــان 
محصولات با کیفیت مــورد نیاز بازار داخــل با قیمت 
تمام شــده پایین می تواند به دســتیابی شرکت های 

دانش بنیان به جایگاه واقعی شان کمک کند.
محمــود حقیقت سرشــت در ادامــه افزود: گســترش 
کاهــش تــورم از اقدامــات  کوسیســتم و  بــازار ایــن ا
مهمی اســت کــه بایــد ســرلوحه فعالیت هــای اصلی 

کمیسیون اقتصاد دانش بنیان باشد.
رئیس کمیســیون اقتصاد دانش بنیان اتاق بازرگانی 
نیز با بیــان اهــداف کمیســیون در دو حیطه توســعه 
تجاری ســازی فناوری و توانمندســازی شــرکت های 
کوسیســتم  ا ســازنده  تعامــل  گفــت:  دانش بنیــان 
اقتصــاد  موفقیــت  زمینه ســاز  اســتان  اقتصــادی 
دانش بنیان و تجاری ســازی فناوری های متناســب 
و جدیــد در بســتر اقتصــاد ســنتی، موجــود و قدیمی 

است
وحیــد فولادگــر همچنین بــه لــزوم افزایش جســارت 

تصمیم گیــری در مدیــران صنایع بــزرگ و حکمرانان 
بــرای بهبود وضعیــت اقتصادی کشــور اشــاره و بیان 
کرد: اتــاق بازرگانی اصفهــان در حوزه فرهنگ ســازی 
و ایجــاد ارتباط بیــن ذی نفعــان اقتصــادی گام های 
مهمــی برداشــته و دســت مســئولان اســتانی را برای 
پیشبرد اســتفاده از فناوری های نوین تولید داخل، 

به گرمی می فشارد.
اتــاق  دانش بنیــان  اقتصــاد  کمیســیون  رئیــس 
کمیتــه ذیــل  بازرگانــی بــا بیــان محورهــای شــش 

و  فنــاوری  »تأمیــن  عناویــن  بــا  کمیســیون  ایــن 
توســعه تقاضــا«، »مالکیــت معنــوی و ارزش گــذاری 
دارایی هــای نامشــهود«، »تســهیلگری و پیگیــری 
اجــرای قوانیــن حــوزه دانش بنیــان«، »تأمیــن مالی 
فناوری«، »توانمندســازی و تعالی شرکت های فناور 
و دانش بنیــان« و »هــوش مصنوعــی« بــه تشــریح 

فعالیت های کمیسیون پرداخت.
رئیــس اتــاق بازرگانــی اصفهــان نیــز در ادامــه، علــت 
کمیســیون اقتصــاد دانش بنیــان اتــاق را  تشــکیل 

افزایــش ســهم شــرکت های دانش بنیــان از اقتصــاد 
فناوری کشــور عنوان کرد و گفت: بایــد بازار تقاضایی 
در استان ایجاد کنیم که به رشد این شرکت ها کمک 

کند.
امیر کشــانی در ادامــه به ســهم ۱۵ درصــدی اقتصاد 
اســتان از اقتصــاد ملــی اشــاره کــرد و راه حــل افزایش 
گردش اقتصــادی اســتان را در اســتفاده بخش های 
دانش بنیــان  شــرکت های  از  اقتصــادی  مختلــف 

دانست.
ســهم  افزایــش  اصفهــان،  بازرگانــی  اتــاق  رئیــس 
در  اصفهــان  دانش بنیان هــای  بــازار  درصــدی   ۲۰
چهــار ســال آینــده، ایجــاد پلتفــرم همرســانی بــازار 
فنــاوری و تولیدکننــدگان، نــگاه ویــژه بــه حوزه هــای 
جــذب ســرمایه مالــی، انســانی و توســعه صــادرات، 
گســترش ارتباط بیــن کمیســیون صــادرات و اقتصاد 
دانش بنیــان اتــاق، تــدارک برنامــه منســجم بــرای 
و  فن نمــا  نمایشــگاه های  در  حضــور  و  برگــزاری 
جیتکــس بــه صــورت ســالانه، برگــزاری رویدادهــای 
مصنوعــی  هــوش  نظیــر  بــازار  توســعه  هدفمنــد 
شــرکت های  حضــور  زمینه ســازی  میردامــاد، 
دانش بنیــان در بازدیدهــای صنعتــی ماهانــه اتــاق 
و افزایــش بازارهــای بین المللــی از طریــق ارتبــاط بــا 
انجمن هــای دوســتی ایــران بــا ســایر کشــورها را از 
برنامه هــای مهــم کمیســیون اقتصــاد دانش بنیــان 

بیان کرد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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با حضور مدیرکل حفاظت محیط زیست استان برگزارشد ؛

 کارگاه آموزشی محیط زیستی ویژه مربیان 
و مدیران مراکز پیش دبستانی در اردبیل

اردبیل-افســون جبــارزاده   کارگاه آموزشــی محیــط زیســتی  بــا حضــور 
کز  مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان اردبیل و مربیان و مدیران مرا
پیــش دبســتانی در محــل ســالن اجتماعــات اداره کل حفاظــت محیــط 

زیست استان اردبیل برگزار شد. 
 مدیــرکل حفاظــت محیــط زیســت اســتان اردبیــل بــا اشــاره بــه اهمیــت 
گاهی در خصوص ارزش محیط  آموزش در سنین کودکی اظهار داشــت: آ
زیســت و تبعات ســوء تخریب آن در نســل جدیــد افزایش یافته اســت و به 
همیــن دلیل کــودکان امروز مــی توانند در آینــده حافظان محیط زیســت 

باشند. 
حســن قاســم پــور افــزود: بــرای افزایــش مطالبــه گــری در حــوزه محیــط 
زیســت نیاز به ارتقا دانش عمومی و شناخت بیشــتر از موضوعات مرتبط 
کز  ک، هوا و پســماند داریم و مربیــان مرا با محیط زیســت از قبیل آب، خــا
پیش دبســتانی باید تلاش کننــد این مباحث را بر اســاس گــروه مخاطب 

خود ساده سازی و ارائه نمایند. 
کید بــر مســئولیت اجتماعی افــراد در قبال محیط زیســت  قاســم پور با تا
کز پیش دبستانی در تربیت نسلی  تصریح کرد: نقش مربیان و مدیران مرا
گاه و دارای احســاس مســئولیت، بســیار بــا اهمیت اســت و اجــرای این  آ

کارگاه های آموزشی گامی مهم در این زمینه محسوب می شود.
در ادامــه ی ایــن کارگاه مباحــث مرتبط بــا معرفی مناطق تحــت مدیریت 
توســط رامین جمشــیدی معاون محیــط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی 
اســتان و مطالــب مربــوط به حفاظــت از محیــط زیســت و راهکارهــای آن 
توســط خانم دکتر حزباوی اســتاد دانشــگاه محقق اردبیلــی و خانم دکتر 

رحیم پوران از اساتید دانشگاه علوم پزشکی اردبیل ارائه شد.

 اختصاص 20 میلیارد ریال 
برای تجهیز فنی و حرفه ای بانوان گنبد 

گرگان-مهنازمحمدزمانــی    رییــس مرکــز آمــوزش فنــی و حرفــه ای 
گنبــدکاووس گفــت: ۲۰ میلیــارد ریــال بــرای تجهیــز مرکــز فنــی و حرفــه ای 
بانوان این شهرستان از محل دور دوم ســفرهای استانی رییس جمهور و 
هیات دولت تخصیص یافت. محمود نیازی اظهار کرد: عملیات ساخت 
تنها مرکز آمــوزش فنــی و حرفه ای بانوان شــرق گلســتان در گنبــدکاووس 
شــامل کارگاه هــای متنــوع آموزشــی و فضــای اداری بــا زیربنــای ۲ هــزار و 
۳۴۷ متر مربع از ســال ۱۳۹۰ آغاز شــد و ۳۰ آذر ماه امســال در ســفر استانی 
هیــات دولت بــا حضــور وزیر آمــوزش و پــرورش مــورد افتتــاح قــرار گرفت.
وی افــزود: عملیات ســاخت این مرکز بــا اعتبــار ۲۰۰ میلیارد ریــال به پایان 
رســید و بــرای تجهیــز کارگاه های پیــش بینی شــده حرفه هــای مختلف و 
مهارت های نوین در رشــته های پرکاربرد مانند آموزش هوش مصنوعی و 
اینترنت اشــیا و برنامه ریزی و تعمیر تلفن همراه و رایانه در کنار رشته های 
کاری، نقاشی روی پارچه، سفالگری، انواع بافت های داری، ساخت  مینا
طــلا و جواهــرات، طراحــی و دکوراســیون داخلــی، روکــش مبــل و باغبانی 
نیاز بــه ۵۰ میلیارد ریــال اعتبــار دارد. رییس مرکــز آموزش فنــی و حرفه ای 
گنبدکاووس گفت: بانوان شــرق اســتان گلســتان که بعد از ۱۱ سال در سفر 
اســتانی رییس جمهور شــاهد افتتاح مرکز فنی و حرفه ای ویژه خودشان 
بودند انتظار دارنــد با تامین تجهیزات هر چه زودتــر بتوانند در دوره های 

مهارتی این مرکز شرکت کنند.
نیازی ادامــه داد: ۲۰ میلیارد ریــال از محل اعتبارات این دوره از ســفرهای 
اســتانی برای تامین تجهیزات پرکاربرد و مهم رشــته های مختلف مهارتی 

تخصیص یافته است و تا آخر ماه تجهیزات خریداری می شود

رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

وجک ساری   بیمارستان ماهفر
در هفته دولت سال آینده بهره برداری می شود

ســاری-امیری فــر   رییــس دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران یکــی از 
اقدامــات مهــم در دولــت ســیزدهم را بهــره بــرداری از بیمارســتان رازی 
قائمشــهر دانســت و گفــت: ایــن بیمارســتان بعــد از ۱۸ ســال، در دولــت 

سیزدهم با اعتباری بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان به بهره برداری رسید.
فرهــاد غلامــی در نخســتین رویــداد جــام رســانه ای امیــد مازنــدران که با 
ســه رویکرد جهاد تبیین، جهاد خدمــت و امیدآفرینی با همکاری بســیج 
رســانه و شــهرک صنعتی مصطفی خمینی ســاری برگزار شــد، اظهــار کرد: 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران با برخورداری از ۱۱۰۰ خانه بهداشت، ۳۸۰ 
مرکز جامع ســلامت،۲۶ بیمارســتان، ۲۲ شــبکه و ۲۲هزار و ۴۰۰ پرنسل،۳ 

میلیون نفر جمعیت را تحت پوشش قرار می دهد.
وی بــا اشــاره بــه اهمیــت شــاخص های ســلامت در مازنــدران افــزود: 
شــاخص های امیــد بــه زندگــی در ســال ۱۳۵۷، ۵۲ ســال بــود و در حــال 
، ۷۰ در هزار بــود و الان ۲۶  حاضر ۷۶ ســال اســت. مرگ و میر مادران بــاردار
در هزار اســت و در کشــور ۲۸ در هزار اســت. رییس دانشــگاه علوم پزشکی 
مازندران با بیان اینکه ســن امید به زندگی در کشــور ۷۵ و در مازندران ۷۶ 
اســت گفت: مرگ و میر کودکان ۱۳۰ در هــزار بــود و الان در مازندران ۳۳ در 
هزار اســت. وی یکــی از اقدامات مهــم در دولت ســیزدهم را بهــره برداری 
از بیمارســتان رازی قائمشــهر دانســت و گفت: این بیمارســتان بعد از ۱۸ 
ســال، در دولت ســیزدهم بــا اعتبــاری بالغ بــر ۷۰۰ میلیــارد تومان بــه بهره 

برداری رسید.
رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران بــا اعــلام اینکــه بیمارســتان 
ماهفروجــک ســاری در هفتــه دولت ســال آینــده بهره بــرداری می شــود، 
افزود: دســتگاه "ام آر ای" بیمارســتان ۱۷ شــهریور آمل و "ســی تی اسکن" 

نور به زودی تحویل خواهد شد.

لایحه بودجه سال 1403شهرداری 
شهریاردرمرحله تدوین

، معاونیــن  -کیایی   در جلســه ای بــا حضــور شهردارشــهریار شــهریار
ومدیران بودجه ،درآمد و ذیحســاب، پیــش بینی درآمدهــا و هزینه های 

بودجه سال ۱۴۰۳ مورد بررسی و تحلیل کارشناسی قرار گرفت.
کیــد براهمیــت مدیریت  علی ملکــی شــهردار شــهریار در این جلســه بــا تا
منابع و مصــارف در توســعه و عمران شــهری گفــت :لایحه بودجه بــا واقع 
بینــی و آینــده نگــری و بــا توجــه بــه اسنادبالادســتی و قوانیــن و مقــررات 
شــهرداری ها در مرحله تهیه و تدوین اســت وانتظار می رود معاونت ها و 
مدیران شهری با نگاه کارشناسی وبا بررســی ردیف های درآمدی وهزینه 

های عمرانی و جاری در تهیه این لایحه تلاش کنند.
وی افزود: توســعه زیرســاخت های عمرانی ، تامین ســرانه های عمومی ، 
 ، عدالت محــوری ، محرومیت زدایــی ، ایجــاد درآمدهای پایدارو مســتمر
تقویت ســرمایه گــذاری بخــش خصوصــی ،توســعه خدمــات الکترونیکی 
،بافــت هــای فرســوده، ارتقــاء تــاب آوری شــهری و تقویــت فعالیــت های 
فرهنگــی ، اجتماعــی و ورزشــی از اولویت هــای اساســی در تدویــن لایحه 

کید اسناد بالادستی است. بودجه سال اینده شهریار و مورد تا
ملکــی نقــش اعتبــارات ارزش افــزوده در توســعه شــهری و اجــرای پــروژه 
های عمرانــی و خدماتــی را مهم دانســت وگفــت : امید اســت با مشــارکت 
شــهروندان وهمــکاری وتعامــل شهرســتانی شــاهد رشــد و توســعه همــه 

جانبه شهری باشیم.

بوشــهر  -رضا حیــدری   بانــک قرض الحســنه مهــر ایران در راســتای 
توســعه اقدامات مســئولیت اجتماعی خود مجموعــاً ۲۰۰ میلیارد ریال 

به خانواده های دارای فرزند با بیماری اتیسم پرداخت می کند
 این بانــک در چارچوب تفاهم نامــه با انجمن اتیســم ایــران، ۱۰۰۰ فقره 
وام ۲۰ میلیــون تومانــی )مجموعــاً ۲۰ میلیارد تومــان( بــه خانواده های 

دارای فرزند با بیماری اتیسم پرداخت می کند.
بانک قرض الحســنه مهر ایران در راستای توســعه اقدامات مسئولیت 
اجتماعی خود مبنی بر حمایت از اقشــار و آســیب دیدگان اجتماعی با 
، به خانواده های معرفی شده  رویکرد توانمندســازی افراد کم برخوردار

از سوی انجمن اتیسم ایران، وام پرداخت می کند.
دکتر »ســید ســعید شمســی نژاد« مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر 
ایــران در جلســه امضــای تفاهم نامــه بــا انجمــن اتیســم ایــران، گفت: 
از رویکردهــای اصلــی بانــک  مســئولیت اجتماعــی به عنــوان یکــی 
قرض الحســنه مهر ایران مطرح اســت و این بانک به عنوان اصلی ترین 

، توجهی ویژه به این حوزه دارد. متولی قرض الحسنه در کشور
وی اظهــار داشــت: خوشــبختانه منظومه ســامانه های آنلایــن بانک 
کامل اســت و ارائه خدماتی همچون افتتاح حســاب، درخواســت وام، 
چک و ســفته الکترونیک و… از طریق همراه بانک، پیشــخوان مجازی 

و کیوبانــک می تواند نقشــی جــدی در کاهــش مراجعــه افراد به شــعبه 
باشد و افراد معرفی شده از ســوی انجمن اتیســم ایران نیز می توانند از 

این خدمات استفاده کنند.

تسهیل فرآیند پرداخت وام به بیماران اتیسم
شمســی نژاد خاطرنشــان ســاخت: ســقف فــردی تســهیلاتی کــه بــه 
خانواده هــای دارای فرزنــد بــا بیمــاری اتیســم پرداخــت می شــود، ۲۰ 
میلیون تومان بــه ازای یک فرزند بیمــار با بازپرداخت ۳۶ ماهه اســت. 
بــرای خانواده هــای دارای ۲ و ۳ فرزنــد بیمار نیــز مبالــغ ۴۰ و ۶۰ میلیون 

تومان با بازپرداخت ۴۸ ماهه در نظر گرفته شده است.
وی درباره نحــوه دریافت تضامین وام های مذکــور تصریح کرد: افرادی 
کــه امتیــاز اعتبــاری بالایــی داشــته باشــند، بــدون ضامــن وام خــود را 
دریافت می کنند و ســایرین نیــز می تواننــد تضامین مختلفــی از جمله 

چک و سفته الکترونیک ارائه کنند.

شهر بو

200 میلیارد ریالی  بانک قرض الحسنه مهر ایران به بیماران اتیسم کمک 

ایلام البرز
ح کرد: ج مطر معاون مالی و اقتصادی شهرداری کر

شهرداری ونیکی  الکتر های  پرداخت  بستر  سازی  یکپارچه 
-ترنــم مظفــری   معــاون مالــی و اقتصادی  البرز
گفــت: یکپارچــه ســازی بســتر  کــرج  شــهرداری 
بــرای  مثبــت  آثارهــای  کنــار  در  هــا  پرداخــت 
شــهروندان و شــهرداری، منجــر بــه جمــع آوری 
داده های خدشــه ناپذیری خواهد شــد که بستر 
برنامــه ریــزی و هدایــت منابــع مالــی در آینــده را 

فراهم می آورد.
علی ســلطانی مقدم در چهارمین جلســه کارگروه 
شــیوه های نوین تامین منابع مالی و درآمدهای 
جدید شــهرداری کرج با اعلام ایــن مطلب افزود: 
شــهرداری کــرج در راســتای اجــرا و پیــاده ســازی 
بســتر پرداخــت الکترونیــک یکپارچــه بــا چنــد 
کره شــده و بهترین پیشنهاد  شرکت PsP وارد مذا
که منفعت شهروندان و شهرداری را بیشتر تامین 

کند انتخاب خواهد شد.
کــردن  کــرد: یکپارچــه  ســلطانی مقــدم عنــوان 
بحــث  در  الکترونیکــی  هــای  پرداخــت  رونــد 
درآمــد شــهرداری و همچنین دکــه ها و غرفــه ها و 
سیســتم نــاوگان حمــل و نقــل عمومی بــه منظور 
ســاماندهی بهتــر وضعیــت پرداخــت هــا صورت 

خواهد گرفت.
وی افــزود: از چنــد شــرکت مختلــف psp دعــوت 
بــه عمــل مــی آیــد کــه پیشــنهادات خــود را بــرای 
پیــاده ســازی ایــن رونــد یکپارچــه ارائــه دهنــد 
و بعــد از بررســی ایــن پیشــنهادات و بــا رعایــت 

کــه انتفــاع بیشــتری  کــدام  صــرف و صــلاح، هــر 
داشــت،  شــهرداری  و  کرجــی  کنین  ســا  بــرای 

انتخاب می شود.
کــرج  شــهرداری  اقتصــادی  و  مالــی  معــاون 
هــا  پرداخــت  بســتر  ســازی  یکپارچــه  افــزود: 
داده  آوری  جمــع  بــه  منجــر  انتفــاع،  کنــار  در 
کــه بســتر  هــای خدشــه ناپذیــری خواهــد شــد 
 برنامــه ریــزی و هدایــت منابــع مالــی در آینــده را 

فراهم می آورد.
در ادامــه ایــن جلســه در مــورد اجرایــی شــدن 
بندهــای مختلف قانــون درآمد پایــدار در بودجه 
ســال ۱۴۰۳ بحــث شــد. از جملــه اجــرای ســامانه 
بارانه برای دریافت عــوارض خودروهای باری که 
به عنوان یک الزام در بخــش درآمد پایدار بودجه 

سال آینده لحاظ خواهد شد.

پایداری  به  منجر  ایلام  گاز  پالایشگاه  تجهیزات  اطمینان  قابلیت 
شد تولید 

آبــی   رئیــس تعمیــرات شــرکت  ایــام -حســن 
پالایــش گاز ایــلام گفــت: در ۹ ماهه نخســت امســال 
بیــش از پنــج هــزار دســتور  کار تعمیراتــی بــه منظــور 
تولیــد  پایــداری  و  تجهیــزات  اطمینــان  قابلیــت 

پالایشگاه انجام شده  است.
مســعود مرشــدی اظهــار داشــت: از ابتــدای ســال 
تــا پایــان آذرمــاه بیــش از ۸۹ هــزار نفــر ســاعت کار 
تعمیراتی انجام شــده اســت که از این تعداد ۴۹ هزار 
نفــر ســاعت آن مربــوط بــه تعمیــرات اساســی بــوده 
اســت. وی افــزود: در ایــن مــدت تعــداد یک هــزار و 
۶۳۵ روتیــن مربــوط بــه دســتورکارهای تعمیــرات 
پیشگیرانه و پیش بینانه شامل تست عملکرد انواع 
تجهیزات ابزار دقیقی، برقــی و مکانیکی و همچنین 
روغــن،  آنالیــز   ، دوار تجهیــزات  ارتعــاش  آنالیــز 
ترموگرافــی و تســت تلــه هــای بخــار بــه واحدهــای 

تعمیراتی ارجاع و به انجام رسیده است.
گاز ایــلام یــادآور  رئیــس تعمیــرات شــرکت پالایــش 
شــد: در تعمیرات اساســی امســال بیــش از ۲ هــزار و 
۳۰۰ تجهیز شــامل ۵۰ تجهیــز ثابت، ۴۷ مــورد تجهیز 
، ۱۸۰ مــورد شــیرآلات، ۴۴۰ تجهیز ابــزار دقیقی،  دوار
یــک هــزار و ۳۰۰ تجهیــز برقــی، ۲۰۰ مــورد تجهیــزات 
انواع اســترینرها، لــول گیج هــا، ولوهای زیــر ۲ اینچ و 
غیره و همچنین یک هزار و ۱۰۰ اینچ  قطر برشــکاری و 
جوشــکاری برای تعمیر خطوط و تجهیزات با صرف 
 بیــش از ۴۹ هــزار نفرســاعت اجرایــی و طــی مــدت 

۲۵ روز مورد بازرسی، نوســازی، تعمیر و یا تنظیم قرار 
گرفتند.

برگــزاری  بــا  مــدت  ایــن  در  داد:  ادامــه  مرشــدی 
جلســات کارشناســی و تخصصــی بیــش از ۶۰ مــورد 
اقــدام اصلاحــی در قالــب تحلیــل ریشــه ای خطا به 
منظور جلوگیری از تکرار خطاهای مشــابه و قابلیت 
اطمینــان تجهیــزات در راســتای پایــداری تولیــد 

پالایشگاه مصوب و اقدام شد.
گاز ایــلام بــه  گاز ایــلام پالایشــگاه  شــرکت پالایــش 
منظــور تأمیــن گاز طبیعــی مصرفــی اســتان ایــلام، 
تقویت فشار گاز خط  لوله سراســری در غرب کشور و 
ک پتروشــیمی ایلام با پالایش  همچنین تأمین خورا
گاز ترش میــدان گازی تنگ بیجــار در ۲۵ کیلومتری 
شمال غرب شــهر ایلام و در شهرستان چوار احداث 

شده است.

اردبیل

اردبیل-افســون جبــارزاده   معــاون فنی وراههــای روســتایی اداره کل 
راهداری و حمل ونقل جاده ای اســتان اردبیل در ۹ ماهه گذشته از ثبت 

حدود۱۳ میلیون  تردد در محورهای مواصلاتی استان اردبیل خبرداد.
منصــور نجفقلیزاده معــاون فنــی و راههــای روســتایی اداره کل راهداری 
اســتان در بازدید از ســامانه هوشــمند محور ســرچم گفت :در مقایســه با 
مدت مشــابه ســال قبل که۱۲ میلیــون و۳۳۶هــزار و۴۰۲ تــردد در مبادی 
ورودی و خروجــی اســتان ثبــت شــده بــود افزایــش ۵ درصــدی را شــاهد 

هستیم.
وی با اشــاره به اینکه در مــدت یاد شــده ۶ میلیون و ۵۶۰ هــزار و۶۵۵ تردد 
در مبــادی ورودی و ۶ میلیــون و ۴۲۳ هــزار و ۵۳۱ تــردد نیــز در مبــادی 
خروجی اســتان به ثبت رســیده افزود:نســبت به مدت مشــابه سال قبل 

که ۶میلیون و ۷۹ هزار و ۶۵۵ تردد در مبادی خروجی ثبت شــده بود در ۹ 
ماهه گذشته افزایش بیش از ۵ درصدی را نشان می دهد.

نجفقلیزاده ادامه داد:در مدت مشــابه ســال قبل ۶ میلیــون و۲۵۶ هزار و 
۸۹۵ تــردد در مبــادی خروجی اســتان به ثبت رســیده بــود کــه در ۹ ماهه 

گذشته ۵ درصد افزایش را شاهد هستیم.
معــاون فنــی وراههــای روســتایی اداره کل راهــداری و حمل ونقــل جاده 
ای اســتان اردبیــل محورهــای اردبیل-آســتارا وبالعکس،اردبیل-نیــر 
وبالعکــس و اردبیل-مغــان بالعکــس را جــزوه محورهــای پرتردد اســتان 
برشمرد و تصریح کرد:در ۹ ماهه گذشــته ۱۰ میلیون و۹۶۸ هزار و ۱۸۷ تردد 
در محــور اردبیــل- آســتارا و بالعکــس،۹ میلیــون و۷۷۲ هــزار و۶۸۸ تــردد 
در محــور اردبیل-نیــر وبالعکــس و بیــش از ۷ میلیــون تــردد نیــز در محور 

اردبیل-مغان و بالعکس ثبت شده است.
نحفقلیــزاده در مــدت یــاد شــده از ثبــت ۹ میلیــون و۲۵۱ هــزار و۳۰۸ تردد 
اردبیــل  اســتان  مواصلاتــی  محورهــای  در  غیرمجــاز  ســرعت  تخلــف 
 خبــرداد و خاطرنشــان شــد:این میــزان ۱۰ درصــد از کل تــردد اســتان را 

شامل می شود.
وی محــور بــران  -ســه راهــی ســربند،گرمی-بیله ســوار و محورمشــگین 
- کنگرلو را درای بیشــترین تردد تخلف ســرعت غیرمجاز عنوان کرد  شــهر
.و گفت:در ۹ ماهه گذشــته ۲۸۷ هــزار و۴۲۲ تردد تخلف ســرعت غیرمجاز 
در محور بران-ســه راهی ســربند،۲۵۴ هــزار و۲۸۵ تــردد در محــور گرمی-

بیله سوار و ۲۴۲ هزار و۱۱۱تردد تخلف ســرعت غیرمجاز در محور مشگین 
-کنگرلو ثبت شده است. شهر

در 9 ماه نخست امسال انجام شد؛

ثبت حدود 13 میلیون تردد در محور های مواصلاتی اردبیل 

ح شد؛ در نشست هم فکری کمیسیون اقتصاد دانش بنیان اتاق بازرگانی مطر

دانش بنیان اقتصاد  موفقیت  زمینه ساز  اصفهان  اقتصادی  اکوسیستم  سازنده  تعامل 
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ثبت بیش از ۵۵ هزار قرارداد اجاره در سامانه 
معاملات املاک و مستغلات 

 وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد: تاکنون ۵۵ هزار و ۲۵۳ قرارداد اجاره 
مسکن در سامانه معاملات املاک و مســتغلات ثبت شده است که این 

قراردادها با تایید ۲ شاهد به مرحله نهایی رسیده است.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، مطابق اعلام این وزارتخانه تاکنون 
۵۵ هزار و ۲۵۳ قرارداد بین موجران و مســتاجران در سامانه قراردادها 
که برای ثبت معاملات املاک و مستغلات توسط وزارت راه و شهرسازی 
راه اندازی شده است منعقد شــده اســت. هم اکنون برای تمامی این 
قراردادها کد رهگیری صادر شده اســت و بهایی از متعاملان دریافت 
نشده است.صدور کد رهگیری در سامانه معاملات املاک و مستغلات 

برای قراردادهای اجاره به شکل کاملا رایگان است.
تاکنون بیــش از یک میلیــون مرتبه از ســامانه معامــلات املاک و 
مســتغلات که امکان ثبت رایگان قراردادهای اجاره مســکن را فراهم 

کرده است، بازدید صورت گرفته است.
همچنین ۱۸۸ هزار و ۴۶۰ مورد در ســامانه قرارداد ایجاد کرده اند و در 

مرحله نهایی کردن و دریافت کد رهگیری هستند.

بهبود شاخص های سه گانه در بازار مسکن
همزمان با سیاســت های کنترلی در بازار ارز و بخش مالیات، رسیدن 
تعداد خانه های در حال ساخت توســط دولت به مرز ۲ میلیون واحد و 
رشد ساخت و ساز در پایتخت، بازار مسکن در مســیر افت قیمت قرار 

گرفته است.
 به دنبال ثبات بازار ارز و پس از آنکه اعلام شد تعداد واحدهای مسکونی 
طرح نهضت ملی مســکن به مرز دو میلیون واحد رسیده، گزارش های 
آماری از دو بخش ساخت وساز و قیمت مســکن در شهر تهران، بهبود 
شرایط این بازار را به تصویر کشید.وزارت راه و شهرسازی در هفته اخیر 
اعلام کرد که تعداد واحدهای در حال ساخت طرح نهضت ملی مسکن 

به یک میلیون و ۹۳۵ هزار واحد رسیده است.
بررسی ها نشان ســرعت اجرای این طرح در بخش هایی مثل نوسازی 
بافتهای فرســوده و ساخت مسکن در شــهرهای کوچک افزایش پیدا 
کرده اســت. در روزهای گذشــته همچنین برای کمک به متقاضیان 
طرح نهضت ملی مســکن سقف اقساط تســهیلات در دو سال اول این 

طرح به ۵ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان کاهش یافت.
اثر رونق تولید مسکن به شکل تحرک ســاخت و ساز در پایتخت دیده 
شد. تابستان امســال ساخت و ساز در کشــور به بیش از ۹۱ هزار واحد 
رســید. اگرچه این تعداد در مقایسه با تابستان ســال قبل ۶.۶ درصد 
کاهش یافته اما در شــهر تهران با رشــد ۷.۲ درصد مواجه شده است. 
بازار ساخت و ســاز پایتخت در دومین فصل از ســال جاری داغ بود؛ به 
طوری که برای بیش از ۱۳.۷ هزار واحد پروانه صادر شد که در مقایسه 
با فصل مشابه ســال قبل ۷.۲ درصد و نســبت به فصل قبل ۴۳ درصد 
رشد داشته است.همزمان گزارش ها از کاهش قیمت مسکن در تهران 
حکایت دارد. گزارش مرکز آمار نشان می دهد آذر ۱۴۰۲ متوسط وزنی 
و حسابی قیمت مسکن در تهران به ترتیب ۸۰.۲ میلیون تومان و ۷۵.۹ 
میلیون تومان رســیده که هردو شاخص نســبت به آبان ماه به ترتیب 
۰.۵ درصد و ۲ درصد کاهش نشان می دهد. تورم ماهانه، نقطه به نقطه 
و سالانه بازار مســکن در تهران به ترتیب ۲.۹- ، ۵۷ درصد و ۸۵ درصد 
شده که در هر سه شاخص نســبت به آبان ماه کاهشی بوده است. تعداد 
معاملات نیز در آذر ۱۴۰۲ به ۴۰۷۲ فقره رســیده که در مقایسه با ماه 

قبل ۱.۸ درصد افزایش داشته است.

بررسی ها نشان می دهد ســطح معاملات به حدود یک چهارم وضعیت 
نرمال در بازار مســکن پایتخت رســیده کــه اثر آن به شــکل رکود 
غیرتورمی بروز کرده اســت. با توجه به ثبات بازار ارز، بازار مســکن در 
پایتخت از خرداد به آرامش رســیده و در برخی ماهها تــورم منفی را 
تجربه کرده است. همســویی سیاســت های کنترل کننده بازار ارز با 
برنامه های دولت شامل طرح نهضت ملی مســکن و دریافت مالیات از 
خانه های خالی به کاهش تقاضای ســرمایه گذاری و سفته بازی در این 

بازار ملک منجر شده است.
سیداحسان خاندوزی ـ وزیر اقتصاد، درآمدها در اقتصادی ایران را رو به 
افزایش دانست و گفت: مساله قیمت ها در بازار مسکن در سال گذشته 
پرفشار بود و اقشــار ضعیف را تحت فشــار قرار داد که امسال بحمدالله 
آرامشــی در این بازار حکم فرماست. اما ســفره مردم همچنان مساله 

است و دولت برای مهار تورم تلاش می کند.
خاندوزی تاکید کرد: نــرخ ارز، عامل تورم های کوتاه مدت اســت و به 
محض پرش قیمت ارز، ســایر کالاها بلافاصله دچار رشــد می شوند. 
تلاش دولــت و مجلس در ســال ۱۴۰۲ این بوده کــه از طریق کنترل 

نوسانات ارز، سایر متغیرهای تورمی کشور را نیز کنترل کرد.
کیانوش گودرزی ـ رییس اتحادیه مشــاوران امــلاک نیز درخصوص 
آخرین وضعیت بازار مســکن به ایســنا گفــت: برخی ســازندگان و 
فروشندگان به دلیل رکود ایجاد شــده واحدهای خود را زیر قیمت به 
فروش می رسانند اما به اعتقاد من رونق ساخت وساز، رونق معاملات و 
ثبات قیمت ها باید همزمان باشد. در غیر این صورت ممکن است تعادل 
بازار مسکن به هم بخورد.به گفته گودرزی، پس از رشد سنگین قیمت 
مسکن که از اواخر سال گذشته و اوایل امسال ایجاد شد، خوشبختانه از 

خرداد به بعد شاهد ثبات و در مواقعی کاهش قیمت هستیم.

حذف چک کاغذی در ۵ بانک دیگر کلید خورد
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: ۵ بانک آینده، مهر، سپه، 
مســکن و خاورمیانه بعد از اتمام مراحل نهایی آزمــون و در آینده ای 

نزدیک چک الکترونیک را عملیاتی می کنند.
 محرمیان افزود: ســه بانک آینده، مهر و ســپه مراحل آزمونشان تمام 

شده و به زودی این چک را در بانک خود عملیاتی می کنند.
وی عنوان کرد: دو بانک مســکن و خاور میانه هم در حال انجام مراحل 

آزمون هستند و متعاقبا چک الکترونیک را عملیاتی می کنند.

وزیرنفتخبرداد
وزانه ۴۰ میلیون مترمکعب   جمع   آوری ر

گاز مشعل
 وزیر نفت با اشاره به لزوم ســرمایه گذاری ۲۰ میلیارد دلاری در اجرای 
طرح های فشارافزایی میدان گازی مشترک پارس جنوبی و اقدام های 
انجام شده در زمینه جمع آوری گازهای مشــعل گفت: تا امروز حدود 
روزانه ۱۱ میلیون مترمکعب، تا پایان امســال روزانه حدود ۱۷ میلیون 
مترمکعــب و تا پایان دولــت مردمی نزدیــک به روزانــه ۴۰ میلیون 

مترمکعب گاز همراه مشعل جمع آوری خواهد شد.
جواد اوجی در همایش ملی »رشــد تولید و مهار تورم با الگو و نقشه راه 
حکمرانی دانش بنیان شدن صنایع بزرگ با بهره گیری از فرصت های 
تولید محصول با برند تجاری ملی در کشــور به منظور رقابت در سطح 
منطقه« در مرکز برگزاری همایش های تخصصی شــرکت ملی نفت 
ایران )باشگاه کوشک(، گفت: برگزاری رویدادی با عنوان دانش بنیان 
کردن صنایع بــزرگ به میزبانی صنعت نفت آن هم در ســال رشــد 
تولید و مهار تورم باعث افتخار اســت، صنعت نفــت پیش از پیروزی 
انقلاب اسلامی تا حدودی به دســت کارشناسان خارجی اداره می شد 
و نقــش ایرانی ها انــدک بود و برنامه هــای تولید و حتــی این کالای 
راهبردی در دســت خارجی ها بود، اما به لطف الهــی پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی روند مطلوبی در توسعه میدان ها، ساخت مجتمع های 
پالایشی و پتروشیمی و در عین حال جمع آوری گازهای همراه شکل 
گرفته اســت و خوشــبختانه اکنون در همه بخش ها خودکفا هستیم 
و از روزآمدترین و پیچیده ترین ســازه های ســاخت داخل اســتفاده 

می کنیم.
وی با تأکید بر اینکه دشــمنان در شــرایط تحریم  هم نتوانستند مانع 
توســعه صنعت نفت ایران شــوند، افزود: نزدیک به ۱۵۰ میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس طی سال های 
اخیر و صــدور خدمات فنی مهندســی بــه دیگر کشــورها از جمله 
مهمترین دستاوردهای این صنعت بوده اســت؛ البته روند توسعه در 
همه دولت ها اتفاق افتاده اســت، اما خوشــبختانه در دولت سیزدهم 

شتاب گرفت.
وزیر نفت اظهار داشت: در شهریورماه ۱۴۰۰ همزمان با استقرار دولت 
سیزدهم و همزمان با تشدید تحریم ها، چالش های بزرگی در صادرات 
نفت داشتیم که برطرف شد و در عین حال تکمیل ۱۳۳ پروژه کلیدی 
نیمه کاره به ارزش ۲۸ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار برای رشــد تولید در 

دستور کار قرار گرفت.
اوجی در تشــریح دســتاوردهای صنعت نفت طی دولت سیزدهم 
گفت: افزایش ۶۰ درصــدی تولید نفــت پس از آغاز بــه کار دولت 
سیزدهم، دســتیابی به تولید روزانه بیش از یک میلیارد مترمکعب 
گاز طبیعی و بیش از ۷۶۰ هزار بشــکه میعانات گازی، دســتیابی به 
ظرفیت تولید ســالانه ۹۵ میلیون تن انواع محصول پتروشــیمی، 
افزایش ظرفیت پالایشی روزانه ۲۳۰ هزار بشکه ای نفت با راه اندازی 
فاز دوم طرح توســعه پالایشــگاه آبادان، افزایش ظرفیــت تولید و 
فرآورش گاز با راه اندازی پالایشــگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی و به دنبال 
آن افزایش روزانه ۵۰ میلیون مترمکعبی ظرفیت فرآورش گاز کشور 
همگی از جمله دســتاوردهای صنعت نفت در دولــت مردمی بوده 

است.

وی همچنین از اجرای ۵۰ پروژه جدید در صنعت نفت با هدف افزایش 
تولید و ایجــاد ارزش افزوده در بخش های بالادســت و پایین دســت 
خبر داد و تأکید کــرد: با اجــرای پروژه های نو پالایشــی نزدیک به 
۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه ظرفیت تازه پالایشــی در کشور ایجاد 
می شــود؛ همچنین اجرای پروژه های کیفی ســازی را به طور جد در 
پالایشــگاه های کشــور آغاز کرده ایم که از این میان دو طرح از جمله 
طرح کیفی سازی نفت گاز پالایشــگاه اصفهان به بهره برداری رسیده 
و همه این طرح ها با توان دانش بنیان هــای و متخصصان داخلی اجرا 

شده است.
وزیر نفت گفت: در طرح توســعه فــاز ۱۱ پارس جنوبــی که آخرین 
نقطه دریایی ما در نقطه صفــر مرزی بود، صفر تا صــد پروژه به همت 
متخصصان ایرانی و در دولت ســیزدهم اجرا شــد که پنــج حلقه چاه 
آن هم به بهــره برداری رســیده و نزدیک به روزانه ۱۲ تــا ۱۵ میلیون 
مترمکعب به ظرفیت برداشت گاز کشــور افزوده شده است و با تکمیل 
چاه ها، روزانه تا ۵۰ میلیون مترمکعب به ظرفیت برداشــت گاز کشور 
افزوده می شود در حالی که این طرح سال های متمادی در شرکت های 

مختلف داخلی و خارجی دست به دست می شد.
اوجی از برنامه این وزارتخانه بــرای جمه آوری نزدیک به روزانه ۴۰ 
میلیون مترمکعب گاز همراه مشعل تا پایان دولت مردمی خبر داد 
و گفت: بنابر گزارش های مرکز آمار و بانک مرکزی، رشــد اقتصادی 
گروه نفت و گاز در سه ماه دوم امســال حدود ۲۵ درصد بوده است 
که امیدواریم این رشد در مجموع ســال ۱۴۰۲ کمتر از ۲۰ درصد 

نباشد.
وزیر نفت ادامه داد: با توجه به پیش بینی رشــد ۸ درصدی ســالانه در 
برنامه هفتم توســعه، نقشــه راه تولید روزانه نفت حــدود ۵ میلیون و 
۵۰۰ هزار بشکه برنامه ریزی شده، که دســتیابی به این ظرفیت بزرگ 
تولید در صنعت نفت و این سطح از فناوری، نیازمند استفاده از ظرفیت 

پیمانکاران بزرگ ایرانی است.
وی با اشاره به اینکه در دولت سیزدهم اتفاق ها خوبی در زمینه استفاده 
از ظرفیت دانش بنیان ها رقم خورده اســت، گفت: تعداد شــرکت های 
دانش بنیان داخلی از ۱۵۰ شرکت دانش بنیان طرف قرارداد با صنعت 
نفت در ابتدای دولت ســیزدهم اکنون به ۶۵۰ شــرکت رســیده ایم، 
پارســال بیش از ۷۵۳ قرارداد به ارزش ۳۹۲ میلیــون دلار و ۷ هزار و 
۲۰۰ میلیارد تومان با شــرکت های دانش بنیان فعــال در صنعت نفت 

امضا شده است.
اوجی همچنین از برنامه ریزی دولت برای ارائــه ۵ هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان برای طرح های ۱۰۳ شــرکت دانش بنیان خبــر داد و گفت: در 
نقشــه راه صنعت نفت، افزایش ظرفیت تولید نفت و گاز، رســیدن به 
تولید روزانــه یک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون مترمکعب گاز، دســتیابی 
به ظرفیت تولید ســالانه ۱۴۰ میلیون تن انواع محصول پتروشــیمی، 
جمع آوری گازهای همراه، توســعه میدان های نفت و گاز، بومی سازی 
کاتالیست های پالایشی و پتروشــیمی، بومی سازی تجهیزات پیگرانی 
هوشــمند خطوط لوله، ســاخت دکل هایــی برای پروژه هــای نفتی 
در آب های کم عمق، احیای چاه ها و ازدیاد برداشــت دیده شــده که 
تحقق همه این اهداف نیازمند اســتفاده از توان تخصصی شرکت های 

دانش بنیان است.
وی همچنین از لزوم ســرمایه گذاری ۲۰ میلیــارد دلاری برای اجرای 
پروژه های فشــارافزایی پارس جنوبی ظرف هشت سال به عنوان یکی 
از پروژه های مهم صنعت نفت خبــر داد و تأکید کرد: اجرای طرح های 
فشارافزایی از برنامه های کلیدی و ملی و از مهمترین پروژه های صنعت 

نفت کشور است که به زودی کلید خواهد خورد.
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مشاوروزیرومدیرکلدفتراقتصادمسکن:

سقف اقساط تسهیلات نهضت ملی مسکن 
کاهش یافت

خریدار   مشــاور وزیر و مدیــر کل دفتر اقتصاد 
مســکن گفت: از اقدامات موثر بــرای کمک به 
متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن تعیین سقف 
۵ میلیون و ۹۰۰ هزار تومانی بــرای بازپرداخت 
اقساط در ۲ سال اول اســت که پیش از این مبلغ 

اقساط بیشتر بود.
 »ابوالفضــل نــوروزی« در برنامــه تلویزیونی با 
موضوع نقش دســتگاه ها در تأمیــن مالی طرح 
نهضت ملی مســکن تصریــح کــرد: از اقدامات 
موثر بــرای کمک بــه متقاضیان طــرح نهضت 
ملی مسکن تعیین ســقف ۵ میلیون و ۹۰۰ هزار 
تومانی برای بازپرداخت اقســاط در دو سال اول 

است که پیش از این مبلغ اقساط بیشتر بود.
مشــاور وزیر و مدیر کل دفتر اقتصاد مســکن با 
اشــاره به اینکه عملکرد بانک ها در ۶ ماه گذشته 
نسبت به قبل با برگزاری جلسات شورای مسکن 
و تأکید رئیــس جمهور بر پرداخت تســهیلات 
مسکن اصلا قابل مقایسه نیست، بیان کرد: بانک 
پاســارگاد، بانک خاورمیانه، بانک سامان و بانک 
اقتصاد نوین در ۶ ماه اول سال ۶۰۶ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخت کردند که سهم مسکن 

تقریبا هیچ بود.
وی ادامه داد: شبکه بانکی در طول ۲ سال منتهی 
به فروردین مــاه ۱۴۰۲ کلا ۲۰۰ هــزار قرارداد 
پرداخت تسهیلات مســکن منعقد کرده بودند، 
ولی در ۶ ماه گذشــته با پیگیری های ویژه ای که 
صورت گرفته و دســتورات رئیس جمهور حدود 
۶۴۰ هزار قــرارداد عمومــا در بانک های دولتی 

منعقد شده است.
نوروزی با تأکید بر لزوم همراهی کل شبکه بانکی 
کشــور به ویژه برخی بانک هــای خصوصی که تا 
الان متأسفانه عملکردی نداشته اند، اظهار کرد: 
پرداخت تسهیلات مسکن طبق ماده چهار قانون 

جهش تولید مســکن تکلیف قانونی لازم الاجرا 
اســت در حالی که برخی بانک هــای خصوصی 
پرداخت تسهیلات دارند که نشــان از توان مالی 
آنها اســت اما به بخش های خارج از حوزه مسکن 

پرداخت می کنند.
مشاور وزیر و مدیر کل دفتر اقتصاد مسکن اذعان 
کرد: در ۶ ماه اول امسال ۶۰۶ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات توســط بانک های پاســارگاد، بانک 
خاورمیانه، بانک ســامان و بانــک اقتصاد نوین 
پرداخت شده اســت که نشــان از توان مالی آنها 
است اما ســهم مسکن در این تســهیلات تقریبا 
هیچ بــوده اســت. در حالی که طبــق قانون ۲۰ 
درصد تسهیلات پرداختی بانک ها باید به بخش 

مسکن اختصاص یابد.
وی اضافه کرد: اگر این بانک ها قدرت پرداخت وام 
ندارند نباید به هیچ بخشی تسهیلات بدهند واگر 
تســهیلات می دهند باید طبق قانون یک پنجم 
آن را به بخش مســکن بدهد؛ خواهش می کنیم 
این بخش اصلاح شود و به نهضت ملی مسکن هم 
تسهیلات بانکی در بانک های خصوصی پرداخت 
شــود، قانون مصوب مجلس در ماده چهار قانون 
جهش تولید مســکن هم مشخص اســت و این 

تکلیف خارج از توان نیست.
نوروزی پرداخت تســهیلات به طرح نهضت ملی 
مســکن را حمایت از دهک هــای پایین جامعه 
برشــمرد و به ذکر مصدایق نســبت تســهیلات 
مســکن به کل وام هــای پرداختی بانــک ها در 
کشورهای مختلف اشــاره کرد و گفت: پرداخت 
تســهیلات مســکن حمایت از تولید و اشتغال 
است مثلا در کشــور آلمان هم اکنون ۱۸ درصد 
تســهیلات پرداختی نظام بانکی مربوط به بخش 
مسکن است و هلند ۱۹ درصد، آمریکا ۲۳ درصد 

و سوئیس ۵۰ درصد.

وی توضیــح داد: بــا توجه به اهمیــت موضوع و 
اجرای قانــون، جرایم مالیاتی بــرای بانک هایی 
که اقدام به پرداخت تسهیلات مسکن نمی کنند 
در نظر گرفته شده اســت و رئیس جمهور دستور 
صدور برگه تشــخیص دادنــد تا از آنهــا مالیات 

ستانی انجام شود.
مشــاور وزیر و مدیر کل دفتر اقتصاد مســکن در 
بخش دیگری از سخنانش یادآور شد: در ماه های 
گذشــته اتفاقات خوبی با ابلاغ و اجرایی شــدن 
افزایش مبلغ تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن 
به ۵۵۰ میلیون تومان در سراســر کشــور اعم از 
شهرهای کوچک و کلانشــهرها و پرداخت۳۵۰ 
میلیون تومانی تسهیلات مسکن روستایی با نرخ 

سود ۵ درصد انجام شده است.
وی افــزود: حــدود ۳۷۳ هزار فقره وام مســکن 
روســتایی پرداخت شــده و یا در حال پرداخت 
است که بخشی از این تســهیلات ۳۵۰ میلیون 

تومانی است.
نوروزی اعلام کرد: حدود صد هزار میلیارد تومان 
تسهیلات بانکی طرح نهضت ملی مسکن تاکنون 
پرداخت شــده اســت و حدود دو برابر این مبلغ 
آورده های متقاضیان اســت که بــا جمع آوری 
منابع خرد مردمی می تواند اثرات بســیار مثبتی 
در حوزه کنترل تورم، نقدینگی و بازارهای موازی 
مسکن باشــد. این منابع مالی وارد تولید مسکن 
شده اســت که با بیش از ۱۲۰ رشته کاری مرتبط 
است و با ساخت هر ۱۰۰ متر مربع واحد مسکونی 
یک شغل مستقیم و یک و نیم شغل غیرمستقیم 

ایجاد و احیاء می شود.
وی در پایــان اذعان کــرد: تســهیلات بانکی و 
آورده های متقاضیان، در طرح نهضت ملی مسکن 
وارد بخش تولید می شود و می تواند تحولی جدی 

مثبتی را در حوزه اقتصاد رقم بزند.

خریدار   رفع ناتــرازی بانک ها و 
موسسه های ناتراز به عنوان عامل 
موثر در رشد نقدینگی و تورم مورد 
توجه دولت و بانــک مرکزی بود و 
گواه آن صحبت هــای وزیر اقتصاد 
و سخنگوی اقتصادی درباره ادامه 
فرایند انحلال آنها در دو ـ سه سال 

آینده است.
موضوع ناتــرازی بانک ها به عنوان 
یکــی از عوامل موثر بر رشــد پایه 
پولــی و نقدینگــی و تاثیــر آن بر 
تورم مدت هاســت که مورد بحث 
مسوولان اقتصادی کشور و شخص 

رییس جمهور بوده است.
»محمدرضــا فرزیــن« در همان 
روزهای نخســت انتصاب خود در 
ساختمان شیشــه ای میرداماد بر 
رفع ناترازی بانک ها تاکید داشــت 
و اردیبهشت ماه امسال با تاکید بر 
اینکه اجرای دقیق و موثر سیاست 
پولی برای کنترل نقدینگی و تورم 
با وجود بانک های ناتراز امکان پذیر 
نیست از مهلت ۶ ماهه )تا شهریور 
۱۴۰۲( به بانک ها و موسســه های 
ناتــراز بــرای اصلاح خــود خبر 
داد. البتــه در کنار مهلــت زمانی 
برنامه هایــی نیز بــرای ترمیم در 

اختیار بانک ها قرار گرفت.
رئیس جمهــوری چند مــاه بعد 
)چهارم مردادماه( در جلسه هیات 
دولت با اشــاره به موضوع ناترازی 
و اضافه برداشــت برخــی بانک ها 
اشــاره و تاکید کرد هیچ تاخیری 
در تعییــن تکلیــف و رســیدگی 
به عملکــرد بانک هــای متخلف 
پذیرفته نیست و بایستی اقدامات 

لازم در این زمینه انجام شود.
نخستین اقدام در برخورد با بانک ها 
و موسسه های ناتراز هشتم مهرماه 
موسسه اعتباری توسعه منحل شد 
و کمتر از دو ماه بعــد )۱۰ آذرماه( 
موسســه اعتبــاری نــور منحل و 
سپرده های آن به بانک ملی منتقل 
شــد. البته در این جابجایی بارها 
مســوولان اقتصادی تاکید کردند 
که هیچ کدام از مشکلات و بدهی ها 

به بانک ملی منتقل نشده است.
سیاســت برخــورد بــا بانک ها و 
موسســه های ناتراز هنــوز هم با 
جدیت دنبال می شود و رئیس کل 
بانک مرکــزی در همایش اقتصاد 
ایران اعلام کرد که یک موسســه 
دیگــر نیز تــا پایان ســال منحل 
می شــود و هشــت بانک ناتراز نیز 
برنامــه اصلاح و سیاســت گذاری 
احیای بانک هــای ناتراز را دریافت 
کرده اند.رئیس جمهوری در شصت 
و سومین اجلاســیه سالانه مجمع 

عمومی و فوق العاده بانک مرکزی 
بر نظارت جدی و حساســیت ویژه 
نسبت به اضافه برداشت بانک ها و 
برنامه ریزی برای جلوگیری از این 
رویه در بانک مرکزی را مورد تاکید 
قرار داد و گفــت: بانک مرکزی باید 
نســبت به تجدیدنظــر ارزیابی در 
اضافه برداشت ها نیز نظارت و دقت 
کافی داشته باشد که این ارزیابی ها 
مبتنــی بــر اطلاعات درســت و 
واقعی باشــد نه اطلاعات نادرست 

و موهوم.
وزیر اقتصاد سه شــنبه گذشــته 
در نشســتی با موضوع فســاد به 
انحلال بانک های تاتــراز در دولت 
سیزدهم اشاره کرد و گفت: امسال 
دو موسسه مالی را منحل و تا پایان 
ســال یک موسســه دیگــر را نیز 

تعیین تکلیف می کنیم.
وی افزود که در دو - ســه سال نیز 
این مســاله را بدون رودربایستی با 
بانک ها و موسســات مالی متخلف 

ادامه می دهیم و این اتفاق در سال 
۱۴۰۳ نیز برای برخی موسســات 
بانکی می افتد.البتــه وزیر اقتصاد 
تاکیــد می کند که نبایــد مردم از 
نگران انحــلال بانک هــای ناتراز 
باشند و باید مطمئن باشند که پول 
آنها از دست نمی رود. وزیر اقتصاد 
در این نشســت اطمینان می دهد 
که مســاله بانک های ناتراز حل و 
فصل می شــود.به اعتقاد بسیاری 
از کارشناســان و صاحبنظران در 
عرصه نظام بانکی ریشــه ناتراژی 
نظام بانکــی به بیــش از یک دهه 
قبل بازمی گــردد و در دولت وقت 
مســوولان اقتصادی با جدیت به 
دنبال عــلاج ناتــرازی بانک ها و 
موسســه های اعتباری هستند تا 
از این طریق مانع رشد نقدینگی و 
ایجاد تورم شوند البته این اطمینان 
را هم می دهند که مشــکلی برای 
دارندگان حساب در این بانک ها و 

موسسه ها به وجود نمی آید. 
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